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سازمان ثبت اسناد: بله، 
دولت های قبلی سند نداشتند
قولنامه دستی داشتند!

دولت: تنها دولتی هستیم که سند دارد

2

خدا رحمت کند مرحوم شهید بهشتی را، عجب 
جمله ای به یادگار گذاشت: »ما شیفتگان خدمتیم، 
نه تشنگان قدرت«. جمله ای سهل و ساده با معنایی 
عمیق و دقیق که نه فهم آن آسان است و نه عمل 

بدان مقدور!
پنجاه روز مانده بــه انتخابات مجلس، همه ی 
بحث ها به یک نقطه ختم می شــود؛ مشارکت و 
هرکسی در این باب نظری و عقیده ای دارد. یکی 
می گوید:»اگر همه ی سلائق در انتخابات حاضر 
باشــند به طور طبیعی مشارکت نیز بالا خواهد 
رفت«، دیگری معتقد اســت:»این که می گویند 
مشارکت پایین خواهد بود یک گمانه زنی نادرست 
است«، برخی هم گفته اند:»در تمام دنیا مشارکت به 
شکل معناداری کاهش پیدا کرده است« و بعضی 
نیز: »مشارکت پایین را به وجود آورنده ی مجلسی 
ضعیف می دانند«. مردم اما اولویت شان به هزار 
و یک دلیل، فعلا انتخابات نیست یعنی این که 
می گوییم اولویت شان نیست یعنی به اندازه ی 
نامزدهای حتمی و احتمالی به آن فکر نمی کنند 
و وقت شان را روی آن نمی گذارند زیرا نه هنوز 
نامزدهای نهایی مشخص شده و نه از برنامه ها و 
ایده ها و طرح ها خبری است و این یعنی برخی 
از مردم در نهایت شب قبل از انتخابات تصمیم به 
شرکت و عدم شرکت خواهند گرفت و این که اگر 
قصد شرکت داشتند به که و برای چه رأی بدهند 
گو این که بی لکنت می گویند:»شرکت در انتخابات 
مشکلی از مشکلات مان را حل نخواهد کرد.« تلخ 

اما حقیقت دارد. 
همیشه از این بحث ها در دوران باقی مانده تا زمان 
برگزاری انتخابات در جامعه رواج داشته که ما به 
 ـمگوی سیاســی برای ایجاد  آن می گوییم؛ بگو 
عطش در جامعه بــرای برگزاری یک انتخابات 
رقابتی. در همه جای دنیا بسته به فرهنگ و دیدگاه 
سیاسی نیز چنین بحث هایی رواج دارد؛ از آمریکا 
گرفته تا کوچکترین کشورهای دنیا که ایران نیز 
مستثنی نیســت، یک عده برای آن که انتخاباتی 
پرشور برگزار شود از هر شیوه ای استفاده می کنند 
تا به اصطلاح عطش ایجاد کنند اما پاسخ به دو 
 ـحتی از میزان و درصد   ـبه زعم نگارنده  سوال 

مشارکت نیز مهم تر است:
 ـاول این که: دعوا بر ســر چیست؛ خدمت یا 

قدرت؟
 ـدو دیگر این که: چرا مردم باید به سیاســی ها 

اعتماد داشته باشند؟
پاسخ به سؤال اول چندان سخت نیست زیرا، گاهی 
»خدمت« در جامعه ی ما محروم و گمنام باقی مانده 
است، هر چه هست رقابت برای تصاحب سهم 
بیشتری از قدرت است، حال می خواهد قدرت 
را در سیاست خلاصه کنیم یا یک جا در اقتصاد 
و پایگاه اجتماعی. سرجمع ماجرا چندان تفاوتی 
ندارد زیرا در نهایت این دعوا سر بر بالش قدرت 
خواهد گذاشت و قدرت خود تضمین کننده ای 
است قوی که جامعه از آن خاطره ی خوشی ندارد.

و اما در پاسخ به پرسش دوم باید اندکی با احتیاط 
رفتار کرد. مردم در روزگاری که گرانی ها و تورم 
امان شان را بریده، هر لحظه از خود می پرسند:» ما 
چه باید انجام می دادیم که ندادیم؟« اگر به شرکت 
در انتخابات بود که بارها شرکت کردیم، اگر به 
شهروندی خوب و وظیفه شناس است که به قدر 
وسع کوشیدیم پس چگونه است که هشت مان 

گروی نهُ مان است؟
این روزها با دقت در نطق ها، سخنرانی ها، نوشته ها 
و مناظره ها، طعم تلــخ قدرت طلبی بد جوری 
آزارمان می دهد، به عینه می بینیم همه ی این بالا و 
پایین پریدن ها در به دست آوردن سهم بیشتری از 
قدرت خلاصه می شود اما نه برای خدمت به مردم 
بلکه برای آرام کردن حسی که عده ای را این گونه 

به دنبال سراب قدرت به راه انداخته است.
فعلا و تا زمان باقی مانده تا 11 اســفند سر در 
جیب مراقبت فرو برده، تکلیف خود با »خدمت« 
و »قدرت« را مشخص کنید که گمان می کنم اگر 
مرز این دو معلوم ِ مردم شود حتماً با پرشور ترین 
انتخابات تاریخ جمهوری اسلامی ایران مواجه 
خواهید شد و اگرنه، چه فرقی می کند برای برخی 

از منتخبان نهایی که اساساً مردم بیایند یا نه!؟
آمارهــا می گوید: بــرای هر کرســی مجلس، 
 38داوطلــب وجــود دارد، عــده ای معتقدند با 
اعلام نظر نهایی شورای نگهبان این عدد حتی بیشتر 
نیز خواهد شد. یکی از کسانی که قید حضور در 
انتخابــات را زده، می گوید: رقابت های انتخاباتی 
هزینه هایی بین 10 تا 15 میلیارد تومان در پی خواهد 
داشــت. هرچه به آن عدد 38 نفر برای هر صندلی 
مجلس و این هزینه های چند ده میلیاردی می نگرم 
نمی توانم خودم را راضی کنم که این دســت و پا 
زدن ها و حنجره پاره کردن ها فقط برای خدمت باشد، 

شاید هم باشد و از درک و سواد ما بیرون است...

دعوا بر سر چیست؛
خدمت یا قدرت؟!

رضا بردستانی 
روزنامه نگار

سرمقاله

صفحه 3

انفجار تروریستی در کرمان 
خارج از رینگ حفاظتی مراسم بود

8ماجرای بستری شدن یک دانش آموز در » آی سی یو« چیست؟

لابد باید کِل بکشــیم و بابت این اظهارنظرها 
روی ابرها قایم باشــک بازی کنیم. لابد باید از 
فرط شــادی دنبال پوســت اضافی بگردیم و 
تصویر تشــویش را از روی دیوارهای شهر پاک 
کنیم. آخ چقدر خوشبختیم ما! دیروز در لالوی 
خبرهای کلیشه ای، خبری در قاب چشممان 
نشســت که قابل تامل بود. خبری که از چراغ 
سبز مسئولان وزارت ارشاد به نصراله. م خواننده 
و رامشگرِ ساکن لس آنجلس برای بازگشت به 
ایران و برگزاری کنسرت در خانه پدری حکایت 
داشت. ان شاءالله که این زخمه ها و این نغمه ها 
و این خبرها در راستای تزریق امید به مردم در 
 این آشفته بازار یأس آلود اقتصادی است. با مرور 
چندباره خبر اما پرســش شــعله وری در ته و 
توهای ذهنمان شعله می کشد که آیا به فرض 
بازگشت مرد خوشخوانِ نصف جهانی در و تخته 
برای زنده خواندنش بر روی استیج جور خواهد 
شد و از این پس کفتر کاکل به سر را از نزدیک 
خواهیم شنید. آیا اگر همین امشب خواننده ای 
که صورت یار را به کعبه عشق تشبیه می کند و 
ما را یاد شادی های گذشته مان می اندازد نیت 
کند که بلیت بگیرد و پس از چهل سال به خانه 
برگردد از حداقل فاکتورها برای زیست ایمن و 
کار هنری بی حاشیه بهره مند خواهد شد. یعنی 
باید باور کنیم که او خواهد آمد و با ترنم »پشت 
درو ننداختی ننه، با خوب بدم ســاختی ننه...« 
یک جریب صدای مخملی را به سوته دلان هدیه 

خواهد داد و نوستالژی را رنگ آمیزی می کند؟

یک جریب صدای مخملی 
و چند سوال!؟

امید مافی
روزنامه نگار
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وزیر کشور:

آمریکا در رسانه ها و آمریکا در رفتار

آیا بین اسرائیل و آمریکا
اختلافی وجود دارد؟!

السودانی:

عراق به دنبال 
خروج سریع 

نیروهای آمریکایی است
3

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

نماینده مردم تبریز:

نایب رئیس کمیسیون صنایع:

کسانی که داوطلب شدند، 

خلاف سیاست »تحریم انتخابات« 

خارج نشینان عمل کرده اند

افزایش حقوق ها 

باید متناسب با شرایط

تورمی روز باشد

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

۱- دولت بــه اپراتورهای تلفن همراه اجازه داد 
حــدود ۳۰ درصد بســته های اینترنت خود را 
گران کنند لابد چون اموراتشان نمی گذرد، بیمۀ 
تکمیلی بازنشستگان را حدود ۵۰ درصد افزایش 
داد لابد چون هزینه های شرکت بیمه بالا است، 
پلیس درخواست افزایش ۳۰۰ درصدی جرائم 
رانندگی را داده چون لابد این بر فرهنگ رانندگی 
مردم تاثیرگــذار بوده!؟ رئیس نظام پزشــکی 
درخواســت افزایش ۴۵ درصــدی تعرفه های 
پزشــکی را داده چــون لابد قــدرت چانه زنی 
دارد! و... در حالیکــه دولت بــرای کارمندان و 
 بازنشستگان بین ۱۸ تا ۲۰ درصد افزایش حقوق 
را پیشنهاد داده است!؟ و نکتۀ مهم این است که 
این افزایش عیناً روی دریافتی کارمندان نمی آید 
اما افزایش قیمت کالاهــا و خدمات کامل وارد 
زندگی مردم می شود. یک کارمند وقتی افزایش 
حقوق می گیرد ماه اولش که به حساب صندوق 
بازنشســتگی می رود، بیمۀ پایه و تکمیلی اش 
افزایش پیــدا می کند و حــق ماهانۀ صندوق 
بازنشستگی هم افزایش پیدا می کند. تازه به این 
اضافه کنید افزایش ۱ درصدی مالیات بر ارزش 
افزوده که از مواد غذایی تا قبر متوفی را هم تحت 
تأثیر قرار می دهد! یعنی همان افزایش محدود 
حقوق هم به جیب کارمند اضافه نمی شــود و 
مجلس هم که نمایندۀ مردم است راحت به این 
تفاوت ها تن می دهد!؟ به این اضافه کنید گرانی 
ماهانه و گاهی هفته به هفتۀ کالاها و خدمات و 

حتّی کالاهای اساسی را. 

یک بام 
و دو هوا

محمّد احمدوند
مدرسّ دانشگاه و آموزش و پرورش

یادداشت-1

باید گفت که بخش عمده ای از نوسان قیمت 
بیت کوین حاصل از درک های گوناگونی است 
که از ارزش ذاتیِ این رمــز ارز وجود دارد. با 
اشــاره به مفهوم ذخیره ارزش و یا شــیوه ای 
برای انتقال ارزش نیز می توان گفت که ذخیره 
ارزش، خاصیتی است که می توان ارزشمندی 
این سرمایه را براساس کاربردی بودن آن در 
آینده پیش بینی کرد. بنابراین ذخیره ارزش را 
می توان حفظ یا بــا کالا و خدماتی در آینده 
مبادله کــرد. در این روش انتقــال ارزش به 
معنای هر شــیء یا مفهومی اســت که برای 
انتقال اموال در شــکل ســرمایه از یک فرد 
به فرد دیگر به کار مــی رود. در حال حاضر، 
ناپایداری قیمت بیت کوین باعث شده است 
ذخیره ارزش مفهوم نســبتاً مبهمی داشــته 
باشــد، اما تقریباً انتقال ارزش بی دردسری را 
برای آن تضمین می کند. در نتیجه می بینیم 
کــه بــر اســاس رخدادهای خبــری ارزش 
بیت کوین می تواند همانند ارزهای فیات تغییر 
کند. همچنین نوسان قیمت بیت کوین تا حد 
زیادی به خاطر مالکان بزرگ از کلِ موجودی 
در گــردش ایــن ارز اســت. معلوم نیســت 
ســرمایه گذاران بیت کوین بــا داراییِ حدودِ 
۱۰ هــزار دلار، چه طور می توانند پول چنین 
 هنگفتی را بــدون جا به جاییِ جــدیِ بازار، 
به پول فیات تبدیل کنند. در حقیقت، اینکه 
چه طور پولی به این اندازه را می شود در یک 

دوره زمانی کوتاه تبدیل کرد... 

بیت کوین در حال گذر از
دوره بی ثباتی است؟

سید مهداد خاتمی
کارشناس اقتصادی
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آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چگونه 
درد های سرطانی را 

مهار کنیم؟
4
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»نتانیاهو: این برای یهودیان خوب است.« پوسترهایی 
را که حامیان اولترا ارتودکس و اولترا صهیونیســت 
»چاباد« وی در جریان انتخابات اسرائیل در سال ۱۹۹۶ 
پخش کردند )که رهبر تازه   کار »لیکودنیک« در شرایط 
غافلگیرکننده در برابر شیمون پرزِ کارکشته برنده شد(، 
بخوانید. او از آن زمان تاکنون در پنج انتخابات دیگر 
پیروز و به طولانی   ترین نخســت   وزیر در تاریخ کوتاه 
اسرائیل تبدیل شده است. عدم صداقت، فریب و تشنگی 
قدرت »بی   بی« اما سرانجام او را در خود فروبرد. او در 
سال ۲۰۱۹ به سه فساد متهم شد و پس از انتخابات 
۲۰۲۱ برای اولین بار پس از ۱۰ سال، نخست   وزیری 
را از دست داد. بااین   حال، او به   جای استعفا، پدرخوانده   
یک کابینه   ائتلافی جدید متشکل از متعصب   ترین و 
فاشیست   ترین احزاب شد و با این فرض که آنچه برای 
نتانیاهو و متحدانش خوب است برای یهودیان خوب 
است، راه خود را از طریق سیستم قضایی کشور طی 
کرد. براوو بی   بی. نتانیاهو به   سرعت دنیای سیاست   های 
بی   رحم اسرائیل را در کنترل خود گرفت، دیوان عالی 
 و قوه   قضاییه را با تیغ سیاســی سر برید و راه را برای 
تبدیل اسرائیل به یک رژیم خودکامه   یهودی هموار 
کــرد. در این روند، او یهودیــان را در برابر یهودیان، 
مذهبی   ها را در برابر ســکولارها و ژنرال   ها را در برابر 
خاخام   ها قرار داد و کشور را به ورطه   هولناکی کشاند. 
این برای »یهودیان« چندان خوب نیست؛ اما آیا برای 
فلسطینیان بد است؟ درســت است که این کابینه 
درصدد گســترش شهرک   سازی غیرقانونی یهودیان 
اسرائیل و تعمیق سیســتم آپارتاید خود در سراسر 
»ســرزمین اسرائیل« یا فلســطین تاریخی است و 
مصمم اســت سرکوب و خشونت وحشتناک خود را 
افزایش دهد تا فلسطینی   ها را همچنان آن پایین   ها 
نگه دارد یا آن ها را از ســرزمین خود بیرون کند؛ اما 
این نیز درست است که فلسطینی   ها برای چند دهه 
از دست حکومت   های متوالی اسرائیلی، بدون توجه به 
گرایش   های ایدئولوژیکشان، رنج برده اند. فلسطینی   ها 
چیزهای زیادی بــرای از دســت دادن ندارند، اما از 
فروپاشــی، هرج   ومرج و بیگانگی ناشــی از تعصب 
خودشیفته   نتانیاهو چیزهای زیادی برای از دست دادن 
دارند؛ به   ویژه به دلیل سابقه   طولانی اسرائیل در تعریف 
حضور استعماری خود به   مثابه   بازی حاصل جمع صفر 
که در آن ضررهای فلسطینی   ها دستاوردهای اسرائیل 
اســت. برعکس، در آن صورت نیز صادق است. قطعاً 
بدبختی   های اسرائیل ممکن است به خوش   شانسی 
فلسطین تبدیل شود؛ البته اگر فلسطینی   ها کارت   های 
خود را درست بازی کنند. طرح اصلاحات قضایی در 
رژیم صهیونیستی و اصرار و پافشاری بنیامین نتانیاهو 
و ائتلاف حاکم بر این کودتای قضایی، عملاً مانند یک 
استخوان لای زخم به بحران های فعلی در سرزمین های 
اشغالی دامن می زند. از یک سو شهرک نشینان معترض 
به خیابان ها ریختند و در سوی دیگر آتش اختلافات 
سیاســی داخلی میان مقامات صهیونیست در حال 
شعله ورتر شــدن است. در چنین شــرایطی دادگاه 
عالی رژیم صهیونیستی به شکایت های معترضان و 
مخالفان علیه قانون موسوم به »لغو برهان معقولیت« 

درچارچوب لایحه تغییرات قضایی رسیدگی کرد.
صدور حکم در این خصوص ممکن اســت منجر به 

اختلافات زیادی شــده و رژیم صهیونیستی را وارد 
یک بحران قانونی بی ســابقه کند. همچنین برخی 
منابع اعلام کردند، وزرای کابینه نتانیاهو در خصوص 
تصمیمات دادگاه عالی اختلاف نظر دارند. کابینه حاکم 
بر رژیم صهیونیستی دوم مردادماه ۱۴۰۲ با حمایت 
نمایندگان خود در کنســت )پارلمان(، پیش نویس 
قانــون »لغو برهان معقولیــت« در چارچوب لایحه 
تغییرات قضایی را تصویب کرد و بر تصویب سایر مفاد 
این لایحه نیز اصرار می ورزد. کابینه نتانیاهو با تصویب 
قانون »لغو برهان معقولیت« به دنبال آن بود که جلوی 
نظر دیوان عالی رژیم صهیونیستی را درباره مصوبات و 
انتصابات خود بگیرد و درنهایت این قانون را در کنست 
به تصویب رســاند. این قانون جلوی دیوان عالی این 
رژیم برای لغو تصمیمات یا انتصابات کابینه را که آن 
را »فاقد معقولیت« می داند، خواهد گرفت. تصویب این 
لایحه اولین گام در مسیر کاهش اختیارات دستگاه 
قضایی رژیم صهیونیستی است. با توجه به تصویب این 
لایحه، دیگر دستگاه قضایی رژیم صهیونیستی حق 
ندارد تصمیمات کابینه این رژیم و وزرای آن را به بهانه 

معقول نبودن لغو کند.
نتانیاهو، وزیر دادگستری اش و تمامی اعضای کابینه 
فعلی مخالفت خود را با رد تعدیل انجام گرفته بر قانون 
اساسی اعلام کردند. آن ها مخالفت و تهدید خود را با لغو 
تعدیل های صورت گرفته بر قانون اساسی ابراز داشته 
و تأکید کرده، دادگاه عالی اختیاری در رابطه بااینکه 
خود را فراتر از حاکمیت قرار دهد، نداشته و هیچ کس 
نمی تواند فراتر از قانون اساسی باشد. یکی از وکلای 
مدافع کابینه در این رابطه تهدید کرد، درصورتی که 
دادگاه عالی رأی به ابطال دهد، درواقع تمام ساختار 
حقوقی را زیر پا می گذارد و براثر آن پیش بینی می شود 
که شاهد وقوع هرج ومرج باشیم. این در حالی است که 
رهبران ترتیب دهنده تظاهرات در تقاطع کاپالان در 
تل آویو و بقیه نقاط فلسطین اشغالی که علیه کودتای 
قضایی فعالیت می کننــد در واکنش به این اظهارات 
اعلام کردند، این تهدیدها نشات گرفته از خوی مافیایی 
اســت که به شکل رسمی و علنی در اسرائیل مطرح 
می شود. البته برخی رسانه های عبری زبان از اختلافات 
در درون ائتلاف حاکم هم خبر داده اند. چون برخی از 
وزرای کابینه بنیامین نتانیاهو گفته اند که به تصمیمات 
شــورای عالی این رژیم احترام خواهند گذاشــت و 
برخی دیگر تأکیــد کرده اند که برای تصمیمات این 
دادگاه اهمیتی قائل نیســتند. رصد اخبار و تحولات 
در سرزمین های اشغالی مؤید آن است که نتانیاهو و 
کابینه او به رأی دادگاه عالی رژیم صهیونیستی مبنی 
بر ابطال بند برهان معقولیت تمکین نکنند و هم امکان 
دارد با اســتفاده از ظرفیت پارلمانی و کنست، دوباره 

دیگر بندهای کودتای قضایی را پیش ببرند.
ســرانجام این طرح جنجالی که از روزهای نخست 
تشــکیل کابینه اخیر بی بی، فلسطین اشغالی را به 
باتلاق شکاف سیاسی، اجتماعی، دیپلماتیک و امنیتی 
بی سابقه ای کشانده بود و به اذعان بسیاری از ناظران با 
تأثیرات مخربش، عملاً ارتش این رژیم را تحت الشعاع 
قرار داد و بستر برای عملیات طوفان الاقصی را پدید 

آورد به بن بست رسید. 
ادامه در صفحه 7 

خاطراتی 
از استاد 
امیرناصر کاتوزیان
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اولین هفته نامه حقوقی کشور

(آفتاب حقوقى   به همراه روزنامه سراسرى آفتاب يزد )

«نتانياهو: اين براى يهوديان خوب اســت.» پوسترهايى را كه حاميان اولترا ارتودكس و 
اولترا صهيونيست «چاباد» وى در جريان انتخابات اسرائيل در سال 1996 پخش كردند 
(كه رهبر تازه   كار «ليكودنيك» در شــرايط غافلگيركننده در برابر شيمون پرزِ كاركشته 
برنده شد)، بخوانيد. او از آن زمان تاكنون در پنج انتخابات ديگر پيروز و به طولانى   ترين 
نخست   وزير در تاريخ كوتاه اسرائيل تبديل شده است. عدم صداقت، فريب و تشنگى قدرت 
«بى   بى» اما سرانجام او را در خود فروبرد. او در سال 2019 به سه فساد متهم شد و پس 

از انتخابات 2021 براى اولين بار پس از 10 سال، نخست   وزيرى را از دست داد. 
بااين   حال، او به   جاى اســتعفا، پدرخوانده   يك كابينه   ائتلافى جديد متشكل از 
متعصب   ترين و فاشيست   ترين احزاب شد و با اين فرض كه آنچه براى نتانياهو و 

متحدانش خوب است براى يهوديان خوب است، راه خود را از طريق سيستم قضايى كشور طى كرد. 
براوو بى   بى. نتانياهو به   سرعت دنياى سياست   هاى بى   رحم اسرائيل را در كنترل خود گرفت، ديوان عالى 
و قوه   قضاييه را با تيغ سياســى ســر بريد و راه را براى تبديل اسرائيل به يك رژيم خودكامه   يهودى 
هموار كرد. در اين روند، او يهوديان را در برابر يهوديان، مذهبى   ها را در برابر سكولارها و ژنرال   ها را در 
برابر خاخام   ها قرار داد و كشور را به ورطه   هولناكى كشاند. اين براى «يهوديان» چندان خوب نيست؛ 
اما آيا براى فلسطينيان بد است؟ درست است كه اين كابينه درصدد گسترش شهرك   سازى غيرقانونى 
يهوديان اســرائيل و تعميق سيستم آپارتايد خود در سراسر «سرزمين اسرائيل» يا فلسطين تاريخى 
اســت و مصمم است سركوب و خشونت وحشــتناك خود را افزايش دهد تا فلسطينى   ها را همچنان 
آن پايين   ها نگه دارد يا آن ها را از ســرزمين خود بيرون كند؛ اما اين نيز درست است كه فلسطينى   ها 
براى چند دهه از دســت حكومت   هاى متوالى اســرائيلى، بدون توجه به گرايش   هاى ايدئولوژيكشان، 
رنج برده اند. فلســطينى   ها چيزهاى زيادى براى از دســت دادن ندارند، اما از فروپاشــى، هرج   ومرج و 
بيگانگى ناشــى از تعصب خودشــيفته   نتانياهو چيزهاى زيادى براى از دســت دادن دارند؛ به   ويژه به 
دليل ســابقه   طولانى اسرائيل در تعريف حضور اســتعمارى خود به   مثابه   بازى حاصل جمع صفر كه 
در آن ضررهاى فلســطينى   ها دستاوردهاى اسرائيل اســت. برعكس، در آن صورت نيز صادق است. 
قطعاً بدبختى   هاى اسرائيل ممكن است به خوش   شانسى فلسطين تبديل شود؛ البته اگر فلسطينى   ها 

كارت   هاى خود را درست بازى كنند.
طرح اصلاحات قضايى در رژيم صهيونيستى و اصرار و پافشارى بنيامين نتانياهو و ائتلاف حاكم بر اين 
كودتاى قضايى، عملاً مانند يك اســتخوان لاى زخم به بحران هاى فعلى در سرزمين هاى اشغالى دامن 
مى زند. از يك سو شهرك نشينان معترض به خيابان ها ريختند و در سوى ديگر آتش اختلافات سياسى 
داخلى ميان مقامات صهيونيست در حال شعله ورتر شدن است. در چنين شرايطى دادگاه عالى رژيم 
صهيونيســتى به شكايت هاى معترضان و مخالفان عليه قانون موســوم به «لغو برهان معقوليت» در 

چهارچوب لايحه تغييرات قضايى رسيدگى كرد.
صدور حكم در اين خصوص ممكن است منجر به اختلافات زيادى شده و رژيم صهيونيستى را وارد يك 

بحران قانونى بى سابقه كند. همچنين برخى 
منابــع اعلام كردند، وزراى كابينه نتانياهو در 
خصوص تصميمات دادگاه عالى اختلاف نظر 
دارنــد. كابينه حاكم بر رژيم صهيونيســتى 
دوم مردادماه 1402 بــا حمايت نمايندگان 
خود در كنست (پارلمان)، پيش نويس قانون 
«لغو برهــان معقوليت» در چهارچوب لايحه 
تغييــرات قضايى را تصويب كرد و بر تصويب 
ســاير مفاد ايــن لايحه نيز اصــرار مى ورزد. 
كابينه نتانياهو بــا تصويب قانون «لغو برهان 
معقوليــت» به دنبال آن بــود كه جلوى نظر 
ديــوان عالى رژيــم صهيونيســتى را درباره 
مصوبات و انتصابات خــود بگيرد و درنهايت 
اين قانون را در كنســت به تصويب رســاند. 
اين قانون جلــوى ديوان عالى اين رژيم براى 
لغو تصميمات يا انتصابات كابينه را كه آن را 

«فاقد معقوليت» مى داند، خواهد گرفت. تصويب اين لايحه اولين گام در مســير كاهش 
اختيارات دســتگاه قضايى رژيم صهيونيستى است. با توجه به تصويب اين لايحه، ديگر 
دســتگاه قضايى رژيم صهيونيستى حق ندارد تصميمات كابينه اين رژيم و وزراى آن را 

به بهانه معقول نبودن لغو كند.
نتانياهو، وزير دادگسترى اش و تمامى اعضاى كابينه فعلى مخالفت خود را با رد تعديل 
انجام گرفته بر قانون اساسى اعلام كردند. آن ها مخالفت و تهديد خود را با لغو تعديل هاى 
صورت گرفته بر قانون اساســى ابراز داشته و تأكيد كرده، دادگاه عالى اختيارى 
در رابطه بااينكه خود را فراتر از حاكميت قرار دهد، نداشته و هيچ كس نمى تواند 
فراتر از قانون اساسى باشد. يكى از وكلاى مدافع كابينه در اين رابطه تهديد كرد، 
درصورتى كه دادگاه عالى رأى به ابطال دهد، درواقع تمام ســاختار حقوقى را زير پا مى گذارد و براثر 
آن پيش بينى مى شــود كه شاهد وقوع هرج ومرج باشيم. اين در حالى است كه رهبران ترتيب دهنده 
تظاهرات در تقاطع كاپالان در تل آويو و بقيه نقاط فلســطين اشغالى كه عليه كودتاى قضايى فعاليت 
مى كنند در واكنش به اين اظهارات اعلام كردند، اين تهديدها نشئت گرفته از خوى مافيايى است كه 
به شــكل رسمى و علنى در اسرائيل مطرح مى شــود. البته برخى رسانه هاى عبرى زبان از اختلافات 
در درون ائتــلاف حاكــم هم خبر داده اند. چون برخى از وزراى كابينــه بنيامين نتانياهو گفته اند كه 
به تصميمات شــوراى عالى اين رژيم احترام خواهند گذاشــت و برخى ديگر تأكيد كرده اند كه براى 
تصميمات اين دادگاه اهميتى قائل نيســتند. رصد اخبار و تحولات در سرزمين هاى اشغالى مؤيد آن 
است كه نتانياهو و كابينه او به رأى دادگاه عالى رژيم صهيونيستى مبنى بر ابطال بند برهان معقوليت 
تمكين نكنند و هم امكان دارد با استفاده از ظرفيت پارلمانى و كنست، دوباره ديگر بندهاى كودتاى 

قضايى را پيش ببرند.
ســرانجام اين طرح جنجالى كه از روزهاى نخست تشكيل كابينه اخير بى بى، فلسطين اشغالى را به 
باتلاق شــكاف سياسى، اجتماعى، ديپلماتيك و امنيتى بى سابقه اى كشانده بود و به اذعان بسيارى از 
ناظران با تأثيرات مخربش، عملاً ارتش اين رژيم را تحت الشعاع قرار داد و بستر براى عمليات طوفان 
الاقصى را پديد آورد به بن بست رسيد. ديوان عالى رژيم صهيونيستى 11 دى 1402، قانون جنجالى 

اصلاحات دستگاه قضائى اين رژيم را لغو كرد.
اين جلســه با مشــاركت كامل 15 قاضى ديوان   عالى و به رياست خانم اســتر حايوت؛ رئيس ديوان 
عالى رژيم صهيونيســتى، برگزار شد. جنبش هاى موسوم به جنبش كيفيت حكمرانى، كانون وكلاى 
صهيونيست و جنبش براى دولت سالم و عدالت اجتماعى در اين خصوص لايحه تقديم كردند. منابع 
قضايى مى گويند كه ايلان بومباخ، وكيل و نماينده وزير دادگسترى رژيم صهيونيستى به اين لايحه ها 

پاسخ منفى داد و آن ها را رد كرد.
البته برخى منابع مى گويند كه گالى بيهاريف ميارا؛ مشــاور حقوقى كابينه نتانياهو، در اين مرحله به 
لايحه ها پاسخ داده است. ديوان عالى رژيم صهيونيستى با 8 رأى مصوبه جنجالى اصلاحات قضايى را 

باطل اعلام كرد.
در واكنش به ايــن امر، ايتامار بن گوير؛ وزير 
امنيت داخلى رژيم صهيونيســتى، گفت: لغو 
قانــونِ محدود كردن نظارت دادگاه بر كابينه 
و وزيران، خطرناك اســت و بــه تلاش هاى 
جنگى آسيب مى رساند. در همين حال، وزير 
دادگسترى اسرائيل گفت: تصميم دادگاه عالى 
براى لغو قانون اســتدلال معقوليت، با روحيه 
وحدت مطلوب در هنگام جنگ مغايرت دارد. 
حزب ليكود نيز اعلام كرد اين تصميم دادگاه 
با اراده مــردم به ويژه در زمان جنگ مغايرت 
دارد. يائيــر لاپيــد؛ رهبر اپوزيســيون رژيم 
صهيونيستى، اما گفت: ما كاملاً از اين تصميم 
دادگاه حمايت مى كنيم. رسانه هاى اسرائيلى 
اين اقدام را زلزله اى در دســتگاه قضائى رژيم 

صهيونيستى توصيف كرده اند.

کودتای ناکام اصلاحات قضائی نتانیاهو
با رأی دیوان عالی رژیم صهیونیستی

دكتر فرشيد فرحناكيان
عضو هيئت مديرة كانون وكلاى مركز

جهت اطلاع؛ وزرایی که به معاون اول رئیس جمهور هم پاسخگو نبودند 
)در آینده  بیشتر خواهیم نوشت(
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 آقای مخبر !
یزدی ها منتظر آب انتقالی باشند یا نباشند؟!

معاون اول رئیس جمهور: آب دریا تا اوایل سال آینده به اصفهان و تا پایان دولت به زاهدان می رسد

< کاخ سفید با تل آویو اختلاف داشت قطعنامه های سازمان ملل را یکی پس از دیگری »وتو« نمی کرد!

< اختلاف آمریکا با اسرائیل بر سر کشتن و نکشتن کودکان و زنان و سالخوردگان نیست، آمریکایی ها 
نمی گویند نکشید، می گویند جوری بکشید که افکار عمومی جهانی جریحه دار نشود!
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1641- برخی افراد جامعه به خاطر فقر و کاهش 
قدرت خرید م��واد پروتئینی دچار ضعف و انواع 
بیماری ها می شوند که بسیار دردسرساز است. فقر 

طبعات زیادی دارد. 
1701- وزارت اقتصاد اعلام کرده فقر کاهش��ی 
شده و نقدها به دولت سیاسی کاری است! شاید 
اینگونه می گویند که دل خودشان را خوش کنند! 
1721- س��قف قیمت ها در بازار به بالاترین حد 
خود رسید. اگر قرار باشد شاهد شوک های تورمی 
دیگر باشیم اقتصاد خانوارها کاملا از هم می باشد. 
1515- اینک��ه برخی جریانات و اف��راد احزاب 
مختلف تأس��یس کنند اما همه یک فکر و تفکر 
را داشته باشند فایده ندارد. در جامعه باید احزاب 

مختلف با تفکرات متنوع وجود داشته باشند. 
1521- اگر خدایی نکرده بر سر تفتیش وسایل 
ش��خصی مردم توسط حجاب بان ها درگیری رخ 

بدهد چه کسانی پاسخگو خواهند بود؟ 
1531- برخی افراد به جای بیان واقعیات جامعه 
دنب��ال مجیزگوی��ی مقامات هس��تند حرفهای 
غیرواقعی خ��لاف واقعی��ات روز می زنند. با این 
حس��اب چه امیدی به اصلاح و رفع مش��کلات 

می توان داشت؟ 
1545- عضو کمیسیون حقوقی مجلس می گوید 
دس��ت مجری قانون را برای برخورد با کس��انی 
که در موضوع حجاب گردن کش��ی می کنند باز 

گذاشتیم!
1601- آیا این افزایش خشونت های خانوادگی، 
همسرکشی و دخترکشی در جامعه جای نگرانی 
ندارد؟ نباید مس��ئولان به فکر مشکلات اساسی 

جامعه و پیامدهای آن باشند؟ 
1415- آقای حس��ین جلالی رئیس سابق دفتر 
مرحوم آیت الله مصباح می گوید شورای نگهبان 
جایگاه قدس��ی دارد. مردم موافق خالص س��ازی 
هس��تند. ردصلاحیت ها باعث افزایش مشارکت 

می شود. این سخنان خیلی عجیب است! 
1421- آق��ای روحان��ی رئیس جمهور س��ابق 
می گویند تنها راه این است که اصلاحات صورت 
گیرد. هنوز به نقطه ناامیدی نرسیدیم که بگوییم 
تغییر و تحول امکان ندارد! حرفهای قابل تأملی 

زدند. 
1431- آقای مهاجری در مورد گرم کردن تنور 
انتخابات می گوید آقای رئیس��ی استعفا دهد در 
انتخابات ریاس��ت جمهوری همزمان با انتخابات 

مجلس شرکت کند. حتما شوخی کرده! 
1441- خیلی جالب اس��ت عده ای از سیاسیون 
مدتهای طولانی سکوت می کنند خبری از آنها 
نیست. نزدیک انتخابات سروکله شان پیدا می شود 

حتی حرف های عامه پسند می زنند. 
1501- آن آقای��ی ک��ه می گوید ردصلاحیت ها 
باعث افزایش مشارکت می شود واقعا یا طنزپرداز 

است یا نمی دانم چه درباره او بگویم؟ 
1310- روزنامه جمهوری اسلامی نوشته سکوت 
معنادار در مقابل فس��اد چ��اپ دبش! همچنین 
نوشته مافیای فساد اقتصادی مثل اختاپوس بر 
مجاری مختلف چنگ انداخته. واقعا آدم دلش از 

این حرف ها به درد می آید. 
1345- س��ازمان برنامه و بودجه مدعی اس��ت 
واردات خودرو در اولویت نیس��ت. بله در اولویت 
نیست قرار نیس��ت بازار خودرو از انحصار خارج 

شود! 
1351- کسانی که مدعی اند فقر کاهشی شده یا 
با مردم سرشوخی دارند یا می خواهند اعصاب آنها 

را خراب کنند. حداقل وارونه نمایی نکنند. 
1402- آقای آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات 
در واکن��ش به هک اس��نپ ف��ود گفته در عصر 
اقتص��اد دیجیتال امنیت کس��ب و کارها ارزش 

زیادی دارد!
1210- آیا از لحاظ قانون��ی حجاب بان ها اجازه 
تفتیش کیف و موبایل افراد در خیابان ها را دارند؟ 

تعریف قانونی مشخصی برای آن وجود دارد؟ 
1231- آیت الله جوادی آملی این استاد بزرگوار 
حوزه خطاب به مس��ئولان گفتند رضایت مردم 
را تأمی��ن کنید آنها را نرنجانید! امیدواریم گوش 

شنوایی برای این پندها باشد. 
1241- روزنامه ج��وان در مطلبی جالب و قابل 
توجه نوشته رهبر انقلاب مجوز وزیر شدن زنان را 
صادر کردند. دیگر دولت ها نمی توانند بهانه بیاورند! 
1301- روزنام��ه کیه��ان در ادعای��ی عجی��ب 
می گوی��د به صورت پنهان تبلی��غ می کنند که 
سطح انتظارات از دولت رئیسی را بالا ببرند. واقعا 
امثال این روزنامه چ��را واقعیات جامعه را درک 

نمی کنند؟ 
1121- منظور آقای روحانی رئیس جمهور سابق 
چیست که می گوید هنوز به نقطه  ای نرسیده ایم 
که بگوییم تغییر و تحول امکان ندارد؟ چه ش��د 
نزدیک انتخابات شد ایشان پس از مدتها سکوت 

حرف هایی می زنند؟! 
1131- آق��ای محمدرض��ا باهن��ر! ش��ما از 
اصطلاحات��ی مث��ل خ��وش خی��م و بدخیم 
در م��ورد اصلاح طلب��ان اس��تفاده می کنید. 
ب��اور کنید ای��ن حرف ها چیزی ج��ز بازی با 
کلمات و س��رگرم کردن مردم نیس��ت. امثال 
ش��ما به دیگران انگ بدخی��م و خوش خیم 

می چسبانند. 
1145- آقای رحیمی آبادی  نماینده مجلس چه 
طنز زیبایی در مورد اینترنت و فیلترینگ به کار 
بردند. وی گفته اینترنت ما فیلترینگ است. با این 

حرف وی انصافا دمش گرم! 
1151- احتم��الا بخش های��ی از مدیریت های 
ما درک درس��تی از فش��ارهای وارده به مردم و 
مشکلات آنها ندارند. این از برخی حرف های آنها 

کاملا مشخص است. 
1201- قانون ارتقای امنیت زنان باید با جدیت 
اجرا گ��ردد تا جلوی مس��ائل و معضلاتی مثل 
زن کشی، دخترکشی و خون بس و خشونت علیه 

زنان گرفته شود. 
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<کسانیکهداوطلبشدند،خلافسیاست»تحریمانتخابات«خارجنشینانعملکردهاند
نماین��ده مردم تبریز در مجلس گفت: یک عده معتقدن��د که هرچه این ها می گویند 
بای��د هم��ان را عمل کنی��م در صورتی که راه��ی که این ها انتخ��اب کردند به هدف 
نرس��یده اما اصرار دارند که از همان راه بیایید و اگر از این راه نیایید ش��ما ضدانقلاب، 
ضدنظام و ضدولایت هس��تید. خب الان ولی فقیه دارد به این ها می گوید کاری کنید 
ک��ه مردم پای صندوق ه��ای رأی بیایند، خب انجام دهند، اگر این کار را کردند یعنی 
در جهت سیاست های رهبری هستند اما اگر نتوانستند بالاخره باید بپذیرند که از نظر 
اجرایی، از نظر سیاس��ت گذاری و رفتاری نمی توانن��د آن نیت هایی که رهبری دارد را 
پیاده کنند. مس��عود پزشکیان نماینده مردم تبریز در پاسخ به این سوال که »با توجه 
به تاییدصلاحیت های اعلام ش��ده و حضور برخی چهره ها، فکر می کنید که ش��رایط 
انتخابات می تواند رقابتی ش��ود؟«، گفت: م��ن خیلی جاها بحث کردم و گفتم که اگر 
ما بخواهیم سیاس��ت و خواس��ته ای که مقام معظم رهبری از ابتدای س��ال همواره به 
مسئولین اجرایی و به سیاستگذاران گزینشی اعلام می کنند و آن این است که ما کاری 
کنیم که مردم پای صندوق های رأی بیایند را انجام دهیم، باید شیوه و روش کنونی را 

به نحوی مدیریت کنیم که سلایق مختلف در انتخابات حضور داشته باشند.
 وی ادام��ه داد: الان دش��منان از خ��ارج از کش��ور دارن��د مس��اله ع��دم حض��ور در 
انتخابات و ش��رکت نکردن را تبلیغ می کنند، در چنین ش��رایطی کس��ی که کاندیدا 
می شود یعنی خلاف آن سیاستی که از خارج از کشور دارند، پمپاژ می کنند، به صحنه 
آمده است. پزشکیان تصریح کرد: آن ها می گویند کسی پای صندوق های رأی نرود، آن 
فردی که می آید داوطلب می شود و خودش را برای رأی عرضه می کند یعنی نه تنها در 
جهت سیاست های آن ها نبوده بلکه خلاف آن ها دارد خودش را عرضه می کند، حذف 
کردن و از صحنه کنار گذاش��تن چنین آدمی، در حقیقت همان کاری اس��ت که نیت 

 آن ها است.
وی افزود: آن ها دلشان می خواهد کسی نیاید، حالا فردی آمده داوطلب شده و این ها 
هم اجازه حضور نداده اند، خب آن مش��ارکتی که باید حداکثری باش��د، با این روند و 
روشی که ما داریم، بعید می دانم شکل بگیرد چون به هر حال باید کاری می کردند که 

سلایق بیایند اما این هدف آن طور که لازم بود، محقق نشده است.
نماینده مردم تبریز در مجلس با اشاره به لزوم حضور سلایق مختلف در مجلس، عنوان 
کرد: حضور سلیقه های مختلف در مجلس منجر به این خواهد شد که در اثر بحث ها 
و همفکری ها و چالش ها برای تحقق اهداف و چش��م اندازها به راهکار و مسیر بهتری 

برسیم. بالاخره هر نگاه و سلیقه ای یک راهی را پیشنهاد می کند اما همه برای رسیدن 
به هدف است.

وی با انتقاد از یکجانبه گرایی از س��وی برخی گروه های سیاسی، ابراز داشت: یک عده 
معتقدن��د که هرچه این ها می گویند باید هم��ان را عمل کنیم در صورتیکه راهی که 
این ها انتخاب کردند به هدف نرسیده اما اصرار دارند که از همان راه بیایید و اگر از این 
راه نیایید ش��ما ضدانقلاب، ضدنظام و ضد ولایت هستید. خب الان ولی فقیه دارد به 
این ها می گوید کاری کنید که مردم پای صندوق های رأی بیایند، خب انجام دهند، اگر 
این کار را کردند یعنی در جهت سیاست های رهبری هستند اما اگر نتوانستند بالاخره 
باید بپذیرند که از نظر اجرایی، از نظر سیاست گذاری و رفتاری نمی توانند آن نیت هایی 
که رهبری دارد را پیاده کنند. لذا کس��ی را در این میانه مقصر ندانند، بالاخره دشمن 
همیشه هس��ت، توطئه می کند و هیچ شکی وجود ندارد، کس��انی که الان در قدرت 
هستند باید توطئه ها را خنثی کنند نه اینکه خودشان هیزم به آتشی بریزند که آن ها 
می خواهند شعله ورش کنند. پزشکیان در پاسخ به این سوال که »شما چندبار گفتید 
که برای افزایش مشارکت آمده ام، با توجه به اینکه شما در حوزه انتخابیه تبریز هستید، 
اگ��ر در تهران طیف��ی از نزدیکان آقایان لاریجانی، روحانی و اصلاح طلبان به لیس��ت 
مشترکی برسند، مثلا افرادی مانند آقای مطهری، حقیقت پور و نوبخت... احتمال دارد 
شما از آن لیست حمایت کنید؟«، گفت: نمی دانم، ابتدا باید افراد لیست را ببینم و بعد 
بتوانم قضاوت کنم. این افرادی که اسم آوردید به عنوان افرادی که در این مملکت کار 
کردند، مسئول، موثر و تاثیرگذار بودند آدم هایی هستند که به عنوان سلایق مختلف 
می توانند و باید هم بتوانند در صحنه حضور پیدا کنند و مردم هم با استقبال بهتری 

می توانند از میان گروه های مختلف دست به انتخاب بزنند./ایلنا

<افزایشحقوقهابایدمتناسبباشرایطتورمیروزباشد
نایب رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: باید با افزایش 
عادلانه حقوق ها قدرت خرید کارمندان و کارگران را حفظ کرد.مهدی عسگری با تاکید 
بر افزایش عادلانه حقوق ها، بیان کرد: اگر می خواهیم قیمت ها را آزاد کنیم، حقوق ها 

نیز باید به روز و واقعی شده و قدرت خرید مردم در طول زمان حفظ و تقویت شود.
وی در ادام��ه با بیان اینکه افزایش قیمتها با میزان رش��د حقوق کارمندان و کارگران 
تناسبی ندارد، اظهار کرد: ما با یک چرخه معیوب در مباحث اقتصادی و قیمت گذاری 
روبه رو هستیم؛ به عبارتی وقتی نوبت به افزایش حقوق  کارمندان و کارگران می رسد، 

می گویند این افزایش موجب تورم خواهد ش��د که این نگاه در سال های اخیر موجب 
شده افزایش حقوق کمتر از تورم باشد.نماینده مردم کرج در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: بنده اعتراض خود به این شیوه را در جریان بررسی لوایح بودجه  سال های 
1401 و 1402 و هنگام بررس��ی کلیات بودجه مطرح ک��ردم. دولت باید حقوق ها را 

متناسب با تورم افزایش دهد.
عسگری با بیان اینکه افزایش حقوق بیشتر از آنکه علت تورم باشد متأثر از تورم است، 
خاطرنشان کرد: اگر می خواهیم قیمت ها را آزاد کنیم، حقوق ها نیز باید به تناسب به 
روز و واقعی ش��ود به عبارتی دیگر اگر قرار اس��ت قیمت ها با دلار سنجیده شود، باید 

حقوق ها نیز با همین معیار افزایش یابد./ایسنا

<نقطهقوتدولتسیزدهممدیریتبازارارزاست
یک عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس شورای اس��لامی گفت: عده ای مدت هاست 
که در تلاش��ند تا قیمت ارز را بالا ببرند اما دولت س��یزدهم توانس��ت با مدیریت بازار ارز و 
 جداسازی نیاز کاذب از نیاز واقعی این بازار را به خوبی مدیریت کند.بهروز محبی نجم آبادی

 درباره وضعیت بازار ارز کشور، بیان کرد: یکی از راه هایی که منجر به تشدید تورم در 
سطح جامعه می شود، فاصله بین عرضه و تقاضای ارزی است. این امر سبب می شود 
تا عده ای وارد بازار ارز شده و نیاز کاذب ایجاد کنند و یا نگاه سرمایه ای و کالایی به ارز 
داشته باشند. به دنبال این اقدامات، قیمت ارز افزایش می یابد که اثر منفی خود را بر 
اقتصاد کشور به صورت جدی بر جای می گذارد. وی در ادامه با بیان اینکه عده زیادی 
هستند که ماه هاست در فضای مجازی پیش بینی های زیادی را انجام می دهند و تبلیغ 
شدیدی انجام می دهند تا قیمت ارز را بالا ببرند، اظهار کرد: یکی از نقاط قوت دولت 
سیزدهم این است که توانستند بازار ارز را مدیریت کنند و با جداسازی نیاز کاذب از نیاز 
واقعی تلاش کردند تا به نیاز واقعی بازار پاسخ دهند. نماینده مردم سبزوار در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: با ایجاد بازار مبادله ارز، بانک مرکزی توانست نیاز بازار را 
مدیریت کند و به آن پاسخ دهد. پتروشیمی ها و شرکت های نفتی ارز خود را در این 
بازار عرضه کردند. کشور با شیوه های مختلف مانند تهاتر، استفاده از ارز کشورهای هم 

پیمان و روش های مختلف در تلاش است تا قیمت ارز را مدیریت کند.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با تاکید بر اینکه عده زیادی از اقتصاددانان 
معتقدند که قیمت ارز از آنچه که امروز هست باید پایین تر بیاید، گفت: عده ای مدت 
هاست که در تلاش هستند تا قیمت ارز را بالا ببرند. این یک جنگ ترکیبی و به نوعی 
ادامه جنگ های اقتصادی و فرهنگی به شمار می رود. عده ای نیز سود می برند. وقتی 
قیمت ارز بالا می رود آنهایی که ارز در اختیار دارند و آنهایی که کالای خود را به قیمت 
دلار می فروشند سود می برند. محبی نجم آبادی در پایان گفت:  جریانی در تلاش است 
تا با بالا بردن قیمت ارز بار دیگر تورم به کشور تحمیل کند و تورم نیز پرداخت مالیات 

طبقه محروم به طبقه ثروتمند یک کشور است./ ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: دی ماه سال گذشته)تقریبا در همین روزها(، رئیسی به 
یزد آمد با یک خبر مهم، بزرگ و در عین حال عجیب و آن؛ انتقال آب از دریای عمان 
بود به یزد در مس��یری 730 کیلومتری که گاه گفته ش��ده این انتقال 4 سال به طول 

خواهد انجامید و برخی اوقات از 2 یا 3 سال سخن به میان آمد.
طی یک سالی که از آن وعده ی مهم و بزرگ و در عین حال عجیب گذشته، بارها در 
همین روزنامه آفتاب یزد خواهان آن شدیم تا گزارشی از روند اجرایی خط انتقال آب از 
دریا به یزد بدهند که صدایی به گوش نرسید اما مژده ی اخیر آقای مخبر به ما گوشزد 
کرد، اولویت در انتقال آب تعیین شده و گویا یزدی ها به این زودی نباید منتظر رسیدن 

آب از دریا به استان شان باشند!

<معاوناولرئیسجمهور:آبدریاتااوایلسالآینده
بهاصفهانوتاپایاندولتبهزاهدانمیرسد

در جلس��ه بررس��ی پیش��رفت انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به فلات مرکزی 
گزارش داده شد پروژه انتقال آب در فاز نخست با پیشرفت 57 درصدی تا اوایل سال 

آینده به اصفهان می رسد.
در جلس��ه ای در خصوص بررس��ی طرح های انتقال آب به ریاست محمد مخبر معاون 
اول رئیس جمهور گزارشی از میزان پیشرفت پروژه های انتقال آب دریای عمان و خلیج 
فارس به ش��رق و فلات مرکزی ایران ارائه و اعلام ش��د آب دریا تا اوائل سال آینده به 
اصفهان و تا پایان دولت به زاهدان می رس��د. مخبر در این جلس��ه با اشاره به اهمیت 
مس��ئله آب به عنوان یکی از مولفه های قدرت و حاکمیت کش��ور ها در سال های آینده 
تاکید کرد: موضوع آب تاثیر اساس��ی بر معیش��ت، رفاه و امنی��ت غذایی مردم دارد و 
با توجه به دسترس��ی های ایران به دریا و س��احل در ش��مال و جنوب کش��ور و ایجاد 
یک ش��بکه انتقال آب سراسری در داخل، بخش بزرگی از مسئله تنش آبی در دولت 
س��یزدهم مرتفع خواهد ش��د. در این جلسه که وزرای نیرو و صنعت، معدن و تجارت، 
معاون اجرایی رئیس جمهور، مسئولان دستگاه های مربوطه و مدیران عامل بنگاه های 
بزرگ اقتصادی کشور حضور داشتند، معاون اول رئیس جمهور از وزرای نیرو و صنعت، 
معدن و تجارت خواست تا یک طرح جامع برای انتقال آب از دریا در کشور تهیه کنند.

معاون اول رئیس جمهور افزود: اقدامات دولت در راه اندازی خطوط انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان به فلات مرکزی و استان های پر تنش آبی به عنوان طرح ماندگار 
دولت سیزدهم در تمامی محافل علمی و نخبگانی کشور یاد می شود که بخش مهمی 
از این موفقیت و دستاورد دولت سیزدهم به دلیل پیش بینی و تدوین مدل تامین مالی 
این پروژه ها بود که توانس��تیم بخشی از این خطوط را به ویژه در شهر یزد بهره برداری 
کنیم تا جایی که در تابس��تان س��ال جاری این شهر با کوچک ترین مسئله تنش آبی 

مواجه نبود. 
وی بر ضرورت بهره گیری از فناوری های روز دنیا در زمینه شیرین س��ازی، انتقال آب 
دریا و استفاده از آب های نامتعارف تاکید و تصریح کرد: تجربه وزارت نیرو درخصوص 
بهره گیری از طرح آبیاری زیرسطحی و کاهش مصرف آب و افزایش راندمان تولید سه 
برابری نش��انگر اهمیت به روز بودن و بهره گیری از فن��اوری در توزیع منابع آبی دارد. 
معاون اول رئیس جمهور از وزرای نیرو و صمت خواست تا در اجرای خطوط انتقال آب 

به دنبال ایجاد و تعریف یک شبکه انتقال آب سراسری از دریا در داخل کشور باشند.
طب��ق ای��ن گزارش در پ��روژه انتقال آب دری��ای عمان و در کریدور ش��رق تا انتهای 
آذرماه س��ال جاری پیش��رفت کلی ط��رح به میزان ح��دود 13 درص��د و همچنین 
پیشرفت ماهیانه کریدور شرق تا زاهدان 24 درصد اعلام شد. هم چنین بر اساس این 
 گزارش پروژه انتقال آب در فاز نخس��ت با پیشرفت 57 درصدی تا اوائل سال آینده به

 اصفهان می رسد.

<یزدنزدیکتراستیااصفهان؟
مسیر جاده ای از استان یزد به استان اصفهان، چیزی حدود 300 کیلومتر است اما 
مس��یرهای کوتاه تری نیز وجود دارد مانند مس��یر یزد � ندوشن � ورزنه به اصفهان 
ک��ه ح��دود 80 کیلومتر نزدیک تر اس��ت و اما از مس��یری که خ��ط انتقال آب به 
اصفه��ان عب��ور کرده، 200 کیلومتر باید پیموده ش��ود تا به اصفهان رس��ید و این 
یعنی، زمینی و هوایی و از مسیر های بیابانی هم اگر طی طریق کنیم بازهم یزد از 
اصفهان نزدیک تر اس��ت و اما این که چرا آب پیش از آن که به یزد و حتی زاهدان 
برس��د، به نصف جهان خواهد رس��ید ب��از می گردد به اهتمام مس��ئولان، پیگیری 

صنای��ع بزرگی همچ��ون فولاد مبارکه و نمایندگان اصفه��ان در مجلس که اگرچه 
استان یزد، تمامی موارد برشمرده شده را دارد اما به نظر می رسد یا اولویت دولت، 
 انتقال آب به یزد نیس��ت و یا این که، پیگیری ها این اولویت ها را تغییر داده اس��ت! 
علی ای حال، عادت داریم به وعده های بزرگ شنیدن و انتشار کشیدن های طولانی تر 
 و بزرگ تر از وعده ها اما، بحران آبی که تقریبا دو س��وم کش��ورمان را در بر گرفته 
به طور طبیعی اس��تان یزد را مخاط��رات جدی تری تهدید خواهد کرد به آن دلیل 
 که یزد کویری است، بی آب است و میزبان بسیاری از صنایع بزرگ و در عین حال

 پر آبخواه.

 آقای مخبر

یزدی ها منتظر آب انتقالی باشند یا نباشند؟!
معاوناولرئیسجمهور:آبدریاتااوایلسالآیندهبهاصفهانوتاپایاندولتبهزاهدانمیرسد

 در سفر آقای روحانی به یزد، تیتر زدیم:»به یزدی ها وعده آب و اشتغال ندهید«، قبل از سفر آقای رئیسی 
انتقال آب« از آن دو سفر ماه ها و سال ها  به یزد نیز تیتر زدیم:»مسئله مهم استان یزد آب است و نه 
گذشته اما همچنان از پروژه انتقال آب به یزد هیج خبری نیست آن مقداری هم که به اسم فلان معدن 
آوردند)در دولت آقای روحانی( هیچ اطلاعی در دست نیست که صرف چه می شود و چرا و چگونه، مضافاً 

این که؛ همچنان معادن بزرگ دست از سر کویر و سفره های آب زیرزمینی برنداشته اند!

وزیر کش��ور گفت: انفجار تروریستی در کرمان خارج از رینگی اتفاق افتاد که امنیت 
پیش بینی شده بود و جایی رخ داد که مردم به صورت معمول عبور و مرور داشتند 
تا خود را به مراسم برسانند. به گزارش ایسنا، احمد وحیدی در حاشیه جلسه هیئت 
دولت درباره فرد بازداش��ت ش��ده مرتبط با حادثه تروریس��تی کرم��ان، اظهار کرد: 
دس��تگیری این افراد جریان مستمر است و هرچه پیشتر برویم عوامل مرتبط با این 
حادثه شناسایی می شوند و با آن ها برخورد می شود.وی گفت: اعلام شد که یک مورد 
انتحاری  تاجیکستانی بود و مورد دیگر باید دقیقتر معلوم شود که شهروند کجا بودند. 

احتمالا نفر دوم هم تاجیکس��تانی باشد.وی افزود: تروریست ها از یکی از کشورهای 
همسایه به صورت غیرقانونی  وارد کشور شدند. وی در مورد وابستگی این تروریست 
ها به سرویس هایی خارجی، اظهار کرد: آنها خودشان را داعشی می دانند ولی داعش 
پرورش یافته صهیونیس��ت ها و آمریکایی هاست. داعش می خواست این اتفاقات را در 
مناطق مختلفی توسعه دهند که با امریکا و صهیونیست ها مشکل دارند مثلا سوریه 
و عراق و ایران که در محور مقاومت قرار دارند. لبنان هم محور مقاومت اس��ت ولی 
عملیات آن ها در آن جا شکست خورد. وزیر کشور درباره آخرین وضعیت مجروحین 

حادثه تروریستی در کرمان خاطرنشان کرد: حدود 50 نفر در بیمارستان ها بستری 
هستند که تعدادی درآی سی یو و بقیه هم در بخش عمومی هستند. چند نفر تحت 
مراقب ویژه هستند ان شاءالله که کسی به تعداد شهدا افزوده نشود. وحیدی در پاسخ 
به این پرس��ش که چرا با وجود کشف جلیقه های انتحاری در کرمان، سطح امنیتی 
مراسم افزایش نیافت؟ گفت: سطح امنیتی مراسم بالا بود و همه پیش بینی های لازم 
تا محیط قابل توجهی از آن منطقه مراسم تامین شده بود. امنیت مراسم نه فقط در 
مزار بلکه تا حول و حوش آن به فاصله قابل توجهی تامین شد. این اتفاق در خارج از 
رینگی اتفاق افتاد که امنیت پیش بینی شده بود و جایی رخ داد که مردم به صورت 
معمول عبور و مرور داش��تند تا خود را به مراس��م برسانند. آن ها نتوانستند به محل 

برگزاری مراسم ورود کنند، درخارج از رینگ حفاظتی این اقدام را انجام دادند.

وزیر کشور:

انفجارتروریستیدرکرمانخارجازرینگحفاظتیمراسمبود
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: واشنگتن پست می نویسد:»سفر بلینکن به منطقه 
اختلاف��ات را علنی کرد«، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی کاخ س��فید ی��ک روز بعد از ادعاهای جو 
بای��دن در تلاش ب��رای راضی کردن معترضان حامی آتش بس در غزه در محل س��خنرانی اش می گوید: 
»ای��ن رئیس جمهور آمریکا همچنان مخالف آتش بس اس��ت.« افس��ر اطلاعاتی س��ابق آمریکا مدعی 
اس��ت: »حمایت از اسرائیل، برای بایدن به قیمت کاخ سفید تمام می شود« 
و در نهای��ت این که؛ س��فیر عربس��تان س��عودی در لندن در س��خنانی از 
 تمای��ل و علاقه کش��ورش برای عادی س��ازی روابط با رژیم صهیونیس��تی

 پس از اتمام جنگ غزه خبر داد.

<از بایدن و نخستین حضور در سرزمین های اشغالی تا؛ 
چهارمین حضور بلینکن در منطقه

با ش��روع حملات حماس علیه اس��رائیل)طوفان الاقصی( در هفتم اکتبر/ 
پانزدهم مهرماه، بایدن از نخس��تین مقامات سیاسی ای بود که در تل آویو 
حاضر ش��د و آن جمله ی معروف را بر زبان آورد:» اگر اس��رائیل وجود نداشت باز هم برای تشکیل آن 
اقدام می کردیم«. این روزها، وزیر امور خارجه امریکا در یک طور منطقه ای به بس��یاری از کش��ورهای 
غرب آس��یا سفر کرده اس��ت)ترکیه، امارات، عربستان، قطر، اردن، س��رزمین های اشغالی و...(. در این 
س��فرها، بلینکن اگرچه مخالفت کاخ س��فید از جا به جایی مردم غزه به دیگر نقاط س��خن گفته اما 
نش��انه ای مبن��ی بر کاهش حم��لات و یا تغییر در رفتار جنایتکارانه ی رژیم صهیونیس��تی مش��اهده 
نمی ش��ود. به گفته ی اکثر کارشناس��انی که با آفتاب یزد مصاحبه داشته اند، نتانیاهو در صدد است تا 
از غزه، جز سرزمینی سوخته، چیزی باقی نگذارد زیرا معتقد است وجود حماس و غزه به نوعی امنیت 
اسرائیل را با خطری همیشگی مواجه خواهد کرد و شاید یکی از دلایلی که باعث شده تل آویو به این 

آسانی زیر بار آتش بس نرود نیز همین موضوع است.
بح��ران غزه که اندک اندک 100 روزه می ش��ود، اگرچه از نظر م��دت زمان با تمام درگیری های قبلی 
تفاوت دارد اما در ماهیت، هیچ فرقی با س��ایر درگیری ها مابین فلس��طینی ها، لبنانی ها و سوری ها با 
رژیم صهیونس��تی ندارد چه، اعراب معتقدند اس��رائیل موجودیتی اش��غالگرانه دارد و تا به معاهدات و 
تعهداتی که بارها و در زمان های مختلف منعقد شده، پایبند نشود باید منتظر اینچنین حملاتی باشد.

حال با بررسی سفر بلینکن برای چهارمین بار به غرب آسیا و اولین سفر بایدن به تل آویو به این نتیجه 
می رس��یم که بر اساس یک اس��تراتژی یا به تعبیری درست تر، منطبق بر راهبرد کلان ایالات متحده 
آمریکا، آن چه اهمیت دارد، موجودیت و امنیت اسرائیل است و آن چه بی اهمیت است کشتاری است 
که برخی می گویند در تاریخ درگیری های اعراب و اس��رائیل بی س��ابقه بوده است، حداقل با نگاهی به 
تعداد خبرنگاری که طی این نزدیک به 100 روز کشته شده اند که گفته شده بیش از تمام خبرنگارانی 
اس��ت که طی جنگ دوم جهانی کش��ته ش��ده اند  می توان به  عمق و وسعت جنایت های رژیم غاصب 

اسرائیل پی برد.

<علی بیگدلی: ترامپ رئیس جمهور بود همان کاری را انجام می داد که بایدن دارد انجام می دهد
از جمله کارشناس��انی که معتقد است بین اسرائیل و آمریکا ذره ای اختلاف)در راهبردها( وجود ندارد، 
علی بیگدلی، اس��تاد تاریخ و روابط بین الملل دانش��گاه اس��ت. او در مصاحبه های مک��رر با آفتاب یزد 
بارها بر این نکته تأکید کرده، خاطرنش��ان می کند: به بلوف های سیاسی ترامپ اهمیت ندهید، آمریکا 
چاره ای جز حمایت همه جانبه از اس��رائیل ندارد، فرقی هم نمی کند جمهوری خواه رئیس جمهوری 
آمری��کا باش��د یا دموک��رات. او بارها ب��ه آفتاب یزد گفته ب��ود: ترامپ هم  اگر رئی��س جمهور آمریکا 
 ب��ود هم��ان کاری را انجام می داد که بای��دن دارد انجام می دهد؛ حمایت هم��ه جانبه حتی به قیمت 

در افتادن با کنگره!

<محسن جلیلوند: وقتی آمریکایی ها به اسرائیل چک سفید امضا داده اند...!
محس��ن جلیلوند دیگر کارش��ناس روابط بین الملل است که می گوید: این که رسانه ها از اختلاف میان 
نتانیاهو و کاخ س��فید می نویسند، بپرسید کدام رس��انه؛ رسانه های آمریکایی، اسرائیلی، اروپایی، دقیقا 
 کدام رس��انه؟ این ها که همه متحد اس��رائیل هس��تند و به خوبی می دانند وقتی آمریکا به اس��رائیل 

چک سفید امضاء داده است، حرف از اختلاف زدن اندکی شبیه طنز است.

<بصیری: برای آمریکا موجودیت و امنیت اسرائیل مهم است نه سرنوشت غزه و حماس!
محمدعلی بصیری، اس��تاد روابط بین الملل دانش��گاه اصفهان نیز تقریباً نظری همانند دیگر همکاران  
خ��ود دارد. او می گوید: برای ایالات متحده آمریکا، اصل، حفظ موجودیت و امنیت اس��رائیل تحت هر 
شرایطی اس��ت. وی همچنین گفت: حمایت از اسرائیل برای آمریکایی ها حتی از قانون اساسی ایالات 

متحده مهم تر است.

<آمریکا از جنگ حماس و اسرائیل چه می خواهد؟
حال پرس��ش اینجا است که آمریکا از جنگ حماس و اس��رائیل دقیقا به دنبال چیست؟ پاسخ به این 
پرسش آسان است؛ حفظ منافع امریکا در خاورمیانه. حال این حفاظت از منافع آمریکا چه تعداد کشته 
از طرفین جنگ باقی گذارد مهم نیس��ت، جنگ تا کی و چگونه ادامه پیدا کند، این نیز مهم نیس��ت. 

جنگ گسترش پیدا کند و نکند نیز اهمیتی ندارد!
ب��ا دنبال کردن مقاصد چهارمین س��فر بلینکن به منطقه به خوب��ی خواهیم فهمید که ایالات متحده، 
ضمن مراقبت از اسرائیل خواهان خروج اسرائیل از این بحران است، بحرانی که هیمنه و امنیت اسرائیل 
به صورتی خیلی جدی با شکس��ت مواجه ش��د. آمریکا در کنار این مسئله همچنان طرح صلح ابراهیم 
یا همان عادی س��ازی روابط اعراب با اسرائیل را دنبال می کند. در کنار این دو مسئله، منافع اقتصادی 
آمریکا نیز نباید با خطر رو در رو ش��ود واگرنه این که گفته می شود آمریکا و اسرائیل به اختلاف دچار 
شده اند بحثی است که رسانه های غربی برای آرام کردن افکار عمومی جهان که به شدت علیه جنایات 
اس��رائیل موضع گرفته، به راه انداخته اند. در نمونه ای دیگر، رس��انه ها مدعی هس��تند آمریکا با انتقال 
مردم غزه به سایر نقاط مخالف است و یا این که، بلینکن در ملاقات با سران کشورهای منطقه به شدت 

تش��کیل دو کش��ور مستقل فلسطینی و اسرائیلی را دنبال می کند و حال کسی نمی پرسد با این حجم 
ویرانی که اسرائیل در غزه به وجود آورده، باقی ماندن و نماندن فلسطینی ها در غزه به طور طبیعی در 
درجه دوم اهمیت قرار می گیرد مضافاً این که، تش��کیل دو دولت نه با احترام به خواس��ت فلسطینی ها 
که مطابق طرحی دنبال می شود که خواست های رژیم صهیونیستی در آن پررنگ باشد که اگر جز این 
بود لابد نتانیاهو باید با طرح قطر یا مصر برای تعیین سرنوش��ت جنگ علیه حماس موافقت می کرد. 
به لفاظی های اردوغان که نگاه کنیم، به س��کوت ش��رمگینانه ی اعراب که بنگریم، به س��کوت مجامع 
بین الملل��ی که دقت کنیم آن وقت متوجه خواهیم ش��د، این اختلافی که رس��انه های غربی از آن دم 
می زنند با همه ی اختلافاتی که در جهان سیاست رخ می دهد یک تفاوت اساسی دارد و آن در روش 
اس��ت نه در اصل و ماهیت. در مثل، این اختلاف به آن می ماند که دو نفر قصد داش��ته باش��ند به سفر 
بروند، یکی می گوید با هواپیما برویم و دیگری خودروی شخصی را ترجیح می دهد. لابد به این مسئله 
نمی گویند اختلاف عمیق زیرا این دو در موضوع س��فر قبلًا به توافق رسیده اند باقی می ماند وسیله ی 
س��فر که در نهایت چه با هواپیما و چه با خودروی ش��خصی عازم ش��وند در اصل ماجرا تفاوتی ایجاد 
نمی کند. حال آمریکایی ها با کش��ته شدن فلسطینی ها مشکلی ندارند، نهایت اعتراض آن ها این است؛ 

جوری بکشید که افکار عمومی جهان جریحه دارد نشود!

 آمریکا در رسانه ها و آمریکا در رفتار

آیا بین اسرائیل و آمریکا اختلافی وجود دارد؟!
کاخ سفید با تل آویو اختلاف داشت قطعنامه های سازمان ملل را یکی پس از دیگری »وتو« نمی کرد!

اختلاف آمریکا با اسرائیل بر سر کشتن و نکشتن کودکان و زنان و سالخوردگان نیست، آمریکایی ها نمی گویند نکشید، می گویند جوری بکشید که افکار عمومی جهانی جریحه دار نشود!

< واشنگتن پست: سفر بلینکن به منطقه اختلافات را علنی کرد
رهبران عرب منطقه به دلیل مشاهده صحنه های روزانه کشتار در غزه و عدم وجود تضمینی 
در قبال اینکه سـرمایه گذاری آنها در بازسـازی غزه سریعا با یک جنگ دیگر خنثی نشود، 
از بحث درباره شـرکت در بازسـازی اکراه دارند، این در حالی اسـت که از نظر دولت بایدن 
حمایت مالی عربسـتان و دیگر کشورهای غنی از انرژی حوزه خلیج فارس برای یک راه حل 
طولانی مدت در غزه ضروری است.به گزارش ایسنا، با این حال آنتونی بلینکن، وزیر خارجه 
آمریکا در جریان سفر به کشورهای عربی از پیشرفت در هماهنگی کشورهای عرب منطقه 
در زمینه طرحی برای بازسـازی و حاکمیت غزه تقدیر کرد و گفت، شـاهد تمایلی از سـمت 
 شـرکای آمریکا در حـوزه خلیج فارس بـوده اما شـرط غیرقابل مذاکره آنهـا این بوده که 

کرانه باختری و غزه باید تحت یک حاکمیت تحت رهبری فلسطینی ها متحد شوند.
به نوشته روزنامه واشنگتن پست، بلینکن طرحی درباره آینده غزه که بر مبنای نشست های 
سـابق او با رهبران عربسـتان، امارات متحده عربی، قطر، اردن، یونان و ترکیه پیش از سفر 
به سـرزمین های اشغالی تهیه شـده را به رهبران رژیم صهیونیستی ارائه کرده است.این در 
حالی اسـت که اعضای راستگرای دولت نتانیاهو خواسـتار آواره سازی گسترده شهروندان 
غزه بوده و درخواست های آمریکا برای بهبود و احیای نقش تشکیلات خودگردان فلسطین 

در دوره بعد از جنگ در غزه را کم اهمیت دانسته اند.
یوآو گالانت، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی قبل از سفر بلیکن طرح پیشنهادی خود را برای 
غزه پس از جنگ به کابینه جنگی اسـرائیل ارائه کرد و این اولین بار بود که یک مقام ارشد 
اسـرائیلی به تشـریح علنی یک چنین طرحی پرداخت. این طرح پیشـنهادی شامل بعضی 
چیزهایی که آمریکا حمایت می کند نظیر حفظ کردن فلسـطینی ها در غزه بود. اما از طرفی 
دیگر همچنین شـامل ایده های نامقبول برای آمریکا همچون لغو هر گونه نقش تشـکیلات 
خودگردان فلسـطینی بود.به نوشـته این روزنامه آمریکایی، بلینکن در نشست های خود با 
نخسـت وزیر، وزیر جنگ، کابینه جنگی اضطراری و رئیس رژیم صهیونیسـتی، به این رژیم 
فشـار وارد کرده تـا از آنچه این روزنامه »ابعـاد تلفات غیرنظامیـان« در جنگ غزه خواند 
بکاهند؛ جنگی که به نوشته این روزنامه تبدیل به یکی از »ویرانگرترین جنگ ها« در تاریخ 
این رژیم که طبق آمار اعلامی از سوی وزارت بهداشت غزه، 2۳000 شهید به جای گذاشته، 

تبدیل شده است.
بلینکن به مقام های اسـرائیلی گفته که پایان دادن به جنگ غزه به آنها شانسی برای بهبود 
روابط با همسـایگان عربی کـه قبل از عملیات طوفان الاقصی در حـال بهبود بود، می دهد.
اگرچه صهیونیسـت ها به واشنگتن گفته اند در فاز بعدی کارزار نظامی در غزه می خواهند از 
سطح عملیات ها به میزان چشمگیری بکاهند و به تعداد سربازان کمتری تکیه خواهند کرد 
و سـطح بمباران های هوایی گسترده که منجر به ویرانی کامل غزه شده را کاهش می دهند، 
 امـا مقام هـای آمریکایی اذعان دارنـد، که تل آویو تـا الان چند بار چنیـن تضمین هایی را 
داده که هیچ کدام محقق نشـده اند. امید آنها این اسـت که با شـروع روند کاستن از تعداد 
سربازان این سیگنال فرستاده شود که مقام های اسرائیلی سرانجام تسلیم لابی گری آمریکا 

شده اند.

< کاخ سفید: بایدن هنوز مخالف آتش بس در غزه است
هماهنگ کننـده ارتباطات راهبردی کاخ سـفید یک روز بعد از ادعاهای جو بایدن در تلاش 

برای راضی کردن معترضان حامی آتش بس در غزه در محل سخنرانی اش گفت، این رئیس جمهور 
آمریکا همچنان مخالف آتش بس اسـت.به گزارش ایسنا، جان کربی، هماهنگ کننده ارتباطات 
 راهبردی شـورای امنیت ملی کاخ سفید مدعی شد، دولت واشـنگتن در این مقطع با برقراری

 آتش بس در غزه به این بهانه که به نفع حماس تمام می شود، مخالف است.
کربی در جریان یک نشسـت مطبوعاتی در کاخ سفید به سـوال خبرنگار پایگاه آمریکایی 
»وی.او.ای« اظهار کرد: »ما قطعا از وقفه های بشردوسـتانه حمایت می کنیم اما هم اکنون از 
آتش بس سراسری حمایت نمی کنیم. رئیس جمهور آمریکا ابدا سیگنالی در ارتباط با تغییر 

این موضع نفرستاده است.«
این در حالی اسـت که جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در یک سخنرانی در روز دوشنبه در 
پاسخ به معترضانی که خواستار حمایت او از آتش بس در غزه شدند ادعا کرد: »من بی سرو 
صدا در حال همکاری با دولت اسـرائیل و استفاده از همه ابزارهای موجود برای وادار کردن 

آنها به کاهش حضور در غزه و خروج چشمگیرشان از غزه هستم.«
بایـدن خطـاب به ایـن گروه معتـرض که سـخنرانی او در یک تجمـع انتخاباتـی در ایالت 
کارولینـای جنوبی را با شـعار »آتش بـس هم اکنون!« مختـل کردند اظهار کـرد: »من این 
اشـتیاق را درک می کنم.«بـه نوشـته پایـگاه »وی.او.ای«، این رویداد نشـان داد که چطور 
جنـگ غزه در حال شـکاف ایجاد کردن بیـن رای دهندگان آمریکایی در آسـتانه برگزاری 
انتخابـات ریاسـت جمهـوری 2024 آمریـکا در ماه نوامبر اسـت.وندی پرلمن، یک اسـتاد 
مطالعات خاورمیانه در دانشـگاه نورث وسـترن آمریکا گفت، ایـن صحبت های بایدن »یک 
 توهین« به آمریکایی هایی اسـت که از رهبران کشورشـان متوقف ساختن جنگ را مطالبه

 می کنند.
او اظهار کرد: »این صحبت او درباره نجواهایی بی سر و صدا و در پشت صحنه آن هم زمانی 
که اقدامات دولت بایدن در قبال اسـرائیل گویای همه چیز هسـتند شرم آور است.«پرلمن 
یکی از بیش از 1۳50 دانشـمند علوم سیاسـی آمریکایی است که با امضای نامه ای از بایدن 
و دیگـر رهبران سیاسـی آمریکا خواسـتند به رژیم صهیونیسـتی برای اعمـال آتش بس 
سـریع فشـار بیاورد. دولت بایدن با ادامه سنت سـابق حمایت تمام عیار واشنگتن از رژیم 
صهیونیستی، از زمان اجرای عملیات جنایتکارانه رژیم از بعد از عملیات هفتم اکتبر طوفان 

الاقصی علیه غز، حمایت سرسختانه ای از این عملیات تل آویو به عمل آورده است.
بر اسـاس آخرین آمار منتشـر شـده از سـوی وزارت بهداشـت غزه، عملیات ارتش رژیم 
صهیونیسـتی علیه غزه تاکنون به شـهادت بیـش از 2۳000 نفر در این باریکه منجر شـده 
اسـت.ملانی کامت، اسـتاد روابط بین المللی در مرکز مطالعات خاورمیانه دانشـگاه هاروارد 
اظهـار کـرد، همچنان که ابعاد کشـتار و ویرانی در غزه به سـرعت و به طـور فزاینده ادامه 
می یابـد وضعیت برای جو بایدنی که کارزارش برای نامـزدی دوباره در انتخابات 2024 را به 

جریان انداخته بغرنج می شود.
روز دوشـنبه یک سـازمان چپگرای آمریکایی حامی رژیم صهیونیستی با نام »آمریکایی ها 
بـرای صلح هم اکنون« تبدیل به اولین گروه صهیونیسـت آمریکایی شـد کـه از این رژیم 
خواسـت »یـک اسـتراتژی خروج فـوری از جنـگ را تصویب کـرده و به اجرا بگـذارد« و 
این نشـانه ای از شـروع ترک برداشـتن حمایت گروه هایـی از یهودیـان آمریکایی از رژیم 
صهیونیسـتی اسـت.جیمز کلاتزنیک، رئیس این گروه در بیانیه ای گفت: »دولت بایدن باید 
اسـرائیل را تحت فشـار بگذارد تا فورا خصومت ها را متوقف کرده و از جنگ به سمت تلاش 

برای ایجاد صلح برود.«

< افسر اطلاعاتی سابق آمریکا: حمایت از اسرائیل، برای بایدن به قیمت کاخ سفید تمام می شود
اسـکات ریتر، افسـر سـابق اطلاعات تفنگـداران دریایـی آمریکا گفت، رئیـس جمهوری 
ایالات متحده با اصرار خود بر حمایت از کمپین »نسل کشـی« رژیم صهیونیسـتی در غزه، 
رأی دهندگان را فراری می دهد. ریتر گفت که حمایت از تخریب غزه از سـوی مردم آمریکا 
قابل پذیرش نیسـت.به گزارش ایسـنا، معترضان طرفدار فلسـطین روز دوشنبه سخنرانی 
کلیـدی جـو بایدن، رئیس جمهـوری آمریکا را در مبـارزات انتخاباتی مختـل کردند و از او 
خواسـتند که کابینه تل آویـو را برای اعلام آتش بس فوری تحت فشـار قرار دهد. در حالی 
کـه اعتراضات همچنان جمعیت زیـادی را در نیویورک و لس آنجلس به خود جلب می کند و 
برخـی از مقامات خود بایدن به دلیل »حمایت کورکورانـه« رئیس جمهوری آمریکا از رژیم 
صهیونیستی استعفا می دهند، نظرسنجی اخیر نیویورک تایمز مخالفت گسترده ای را، به ویژه 
در میان رای دهندگان جوان، نسـبت به سیاسـت بایدن درخصوص روابط با صهیونیست ها 

نشان می دهد.
اسـکات ریتر دوشنبه به راشا تودی گفت »به ندرت مسائل سیاست خارجی، روی انتخابات 
تاثیـر می گـذارد« و توضیح داد که تمرکز بر سیاسـت بایدن در جنگ رژیم صهیونیسـتی 
- حماس نشـان می دهد که »چیز دیگری اینجا در خطر اسـت.«این افسـر اطلاعاتی سابق 
آمریـکا افزود: »آنچه اکنون در خطر اسـت، این اسـت کـه ما خودمان را چطـور به عنوان 
مـردم آمریکایـی تعریف کنیم. اینکـه بگوییم ما حامی اوکراین یا علیه روسـیه هسـتیم، 
 یک مطلب اسـت، اما در رابطه با اسـرائیل و غزه، ما از نسل کشی حرف می زنیم. نسل کشی

 واقعی.«
مقاومت حماس در هفتم اکتبر حمله غافلگیرانه ای را به اراضی اشغالی آغاز کرد و به دنبال 
آن نیروهـای رژیم صهیونیسـتی با حمله هوایی و زمینی به غزه دسـت بـه عملیات نظامی 
نسل کشـی زدند. این حملات همچنان ادامه دارد و بیش از 2۳ هزار فلسـطینی به شهادت 
رسـیده اند و از میان آنها، دو سوم کشته شدگان زنان و کودکان هستند. غزه تحت محاصره 
کامل اسـت و 40 درصد از جمعیت آن با خطر شیوع قحطی و بیماری مواجه هستند.اسکات 
ریتـر گفـت: »حمایت از جنگ برای افکار عمومی آمریکا قابل قبول نیسـت و هدفی دور از 
دسـترس است. ما نمی توانیم از این قتل عام غیرنظامیان بی گناه حمایت کنیم. این شکست 
سیاست خارجی نیست، شکست هویت آمریکایی است. این فقدان کامل شخصیت اخلاقی، 
چیزی اسـت که به بایدن در انتخابات آسـیب می زند. آمریکایی هـا در آینه نگاه می کنند و 

آنچه را که می بینند دوست ندارند.«
رژیم صهیونیسـتی هنوز از حمایت آمریکا در شـورای امنیت سـازمان ملل برخوردار است 
کـه از زمان آغاز جنگ تنها یک قطعنامه غیر الزام آور را علیه تل آویو تصویب کرده اسـت، 
اما دولت بایدن در ظاهر بر اسـرائیل فشـار می آورد تا تاکتیک های خود را برای به حداقل 
رساندن تلفات فلسطینی ها تغییر دهد.در همین حال از زمان شروع عملیات طوفان الاقصی 
توسـط مقاومت فلسـطین در هفتم اکتبر، مرزهای اراضی اشـغالی و لبنان هم شاهد تبادل 
آتـش میان ارتش رژیم صهیونیسـتی و حزب الله اسـت. این رژیم و آمریکا نگران تشـدید 

درگیری ها در جبهه شمال و وقوع جنگی گسترده هستند.
درحالـی کـه جنگ غزه همچنـان ادامـه دارد، اخیرا رژیم صهیونیسـتی صالـح العاروری، 
معاون رئیس دفتر سیاسـی حمـاس را در ضاحیه جنوبی بیروت به همـراه همرزمانش ترور 
 کـرد. بـه دنبال تـرور او حزب الله لبنـان حملات خود را علیه رژیم صهیونیسـتی تشـدید

 کرده  است.

اخبارمرتبط

 اکثر کارشناس�ان روابط بین الملل بر ای�ن عقیده اند که راهبردهای ایالات 
متحده امریکا در نظام بین الملل ثابت است آن چه تغییر می کند استراتژی 
اس�ت یا تغییر زمین بازی. رقابت با چین، تلاش برای مهار و محدود کردن 
روس�یه، حمایت همه جانبه از اسرائیل، مخالفت با برنامه هسته ای ایران و 
خصومت با کره ش�مالی، نه دموکرات می شناسد و نه جمهوری خواه. حال 
این که گفته می شود بین اسرائیل و آمریکا اختلافاتی وجود دارد قطعاً این 
اختلافات در روش ها و اس�تراتژی ها اس�ت واگرنه در راهبردهای تل آویو � 
واش�نگتن ذره ای اخت�لاف وجود ن�دارد و آن چه در رس�انه های بین المللی 
بازتاب داده می ش�ود ب�ا آن چه در میدان در حال رخ دادن اس�ت به طور 

کلی دو داستان جدای از همدیگر است

به لفاظی های اردوغان که نگاه کنیم، به س�کوت ش�رمگینانه ی اعراب که 
 بنگری�م، به س�کوت مجام�ع بین المللی ک�ه دقت کنی�م آن وقت متوجه
 خواهیم شد، این اختلافی که رسانه های غربی از آن دم می زنند با همه ی 
اختلافاتی که در جهان سیاس�ت رخ می دهد یک تفاوت اساسی دارد و آن 
در روش است نه در اصل و ماهیت. در مثل، این اختلاف به آن می ماند که 
دو نفر قصد داشته باشند به سفر بروند، یکی می گوید با هواپیما برویم و 
دیگری خودروی شخصی را ترجیح می دهد. لابد به این مسئله نمی گویند 
اختلاف عمیق زیرا این دو در موضوع س�فر قبلًا به توافق رس�یده اند باقی 
می ماند وسیله ی سفر که در نهایت چه با هواپیما و چه با خودروی شخصی 
عازم شوند در اصل ماجرا تفاوتی ایجاد نمی کند. حال آمریکایی ها با کشته 
 ش�دن فلس�طینی ها مش�کلی ندارند، نهایت اعت�راض آن ها این اس�ت؛ 

جوری بکشید که افکار عمومی جهان جریحه دار  نشود!

نخست وزیر عراق گفت، اقدامات ارتش آمریکا در عراق بی ثبات کننده است و آن ها باید فورا از این کشور 
خارج ش��وند. به گزارش ایسنا، شیاع السودانی، نخس��ت وزیر عراق همچنین گفت، برای توقف تنش های 
منطقه ای، جنگ غزه باید تمام شود. حملات گروه های عراقی به نیروهای آمریکایی واکنش تلافی جویانه 
آمریکا را برانگیخته است. عراق، آمریکا را دشمن خود نمی داند اما ائتلاف ضد داعش دیگر نیازی نیست. به 

نقل از خبرگزاری رویترز، نخست وزیر عراق با بیان اینکه حضور نیروهای آمریکایی در میانه احتمال گسترش 
تنش ها ناش��ی از جنگ غزه گفت: عراق خواهان خروج قابل مذاکره و سریع نیروهای نظامی تحت رهبری 
آمریکا از خاک این کشور است اما ضرب الاجلی برای آن تعیین نشده است.السودانی در ادامه گفت: نیاز به 
سازماندهی مجدد این رابطه وجود دارد تا هدف یا توجیهی برای هیچ طرف داخلی یا خارجی برای دستکاری 

در ثبات در عراق و منطقه نباشد. نخست وزیر عراق با ارائه اولین جزئیات عقیده خود در مورد آینده ائتلاف 
از زمان اعلام ۵ ژانویه خود مبنی بر اینکه عراق روند توقف آن را آغاز خواهد کرد، گفت که خروج نیروهای 
آمریکایی باید تحت "فرایند تفاهم و گفت وگو" مورد مذاکره قرار گیرد. وی با بیان اینکه تنها پایان جنگ رژیم 
صهیونیستی علیه غزه می تواند خطر تشدید تنش در منطقه را متوقف کند، گفت: بیایید بر روی چارچوب 
زمانی خروج نیروهای آمریکایی از عراق توافق کنیم تا این حضور طولانی تر از  این نباشد و حملاتی اتفاق 
نیفتد. السودانی همچنین خاطرنشان کرد، به دنبال خروج نیروهای ائتلاف به رهبری آمریکاست چون عراق 
می تواند از خود در برابر تروریسم دفاع کند و باید حق حاکمیت کامل بر قلمروی خود داشته باشد و درضمن، 

از دادن بهانه به هرکسی برای اینکه عراق را به درگیری منطقه ای بکشاند، اجتناب کند.

 السودانی: 

عراق به دنبال خروج سریع نیروهای آمریکایی است
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آفتاب یزد - نجمه حمزه نیا: هر انسانی در طول عمر خود طیف مختلفی از درد را از خفیف تا شدید، 
مزمن یا گذارا را تجربه می کند اما اینکه چه زمانی این درد ها نشانه ای مبنی بر وجود بیماری جدی همچون 
سرطان هستند و در چه زمانی باید به پزشک مربوطه مراجعه کرد، سوالی است که ممکن است برای افراد 
پیش بیاید. درد سرطان ممکن است به واسطه سرطان، درمان سرطان یا ترکیب عوامل مختلف ایجاد شود 
و کیفیت زندگی افراد را به صورت جدی کاهش دهد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با 
دکتر سیروس مومن زاده، فوق تخصص درد شناسی و طب درد و دکتر محمدرضا کاظمی، فوق تخصص 

درد و دکتر محمد حسین دلشاد، فوق تخصص درد گفتگو کرده است. 
دکترمومن زاده در این باره می گوید: درد یکی از نش��انه ها و عوارض رایج س��رطان می باش��د که در کنار 

افسردگی و اضطراب ناشی از بیماری و… قابلیت تشدید شونده دارد. 
وی اظهار کرد: کنترل درد بیماران سرطانی، یکی از مسائل بسیار مهم برای پزشکان، بیماران و خانواده های 
آنها اس��ت لیکن پیشرفت سرطان لزوما توام با درد نمی باشد و مهار آن توسط روش های کنترل درد قابل 
دستیابی است. کنترل درد موجب تنظیم ریتم خواب شده که این دو مهم سبب بهبود کیفیت زندگی فرد 
مبتلا به بیماری می گردد.این فوق تخصص دردشناس��ی و طب درد بیان کرد: مکانیسم دردهای سرطانی 
عبارتند از نوروپاتیک،دردهای نوسیسپتیو، دردهای احشایی، دردهای سوماتیک، دردهای استخوانی است.

وی ادامه داد: درد نوروپاتیک، دردی اس��ت که به علت آس��یب دیدن رش��ته های اعصاب از راه شیمیایی، 
مکانیکی و حرارتی ایجاد می شود و دردهای نوسیسپتیو نیز دردی است که به علت تحریک اعصاب و اندام ها 
به دلیل ترشح موادی که باعث صدمه به آنها می شوند، ایجاد می شود.دکتر مومن زاده اضافه کرد: دردهای 
احشایی، دردی است که به دلیل درگیری دستگاه عصبی سمپاتیک و بافت های داخلی بدن ایجاد می شود.

دردهای سوماتیک نیز به علت آسیب موضعی به یک عضو بدن ایجاد می شود.
این فوق تخصص درد شناسی و طب درد افزود: دردهای استخوانی نیز از جمله دردهایی که به علت حمله 

تومور یا شیمی درمانی یا از بین رفتن خونسازی مغز استخوان به وجود می آید.

<کنترلدردباعثبهترشدنکیفیتزندگیبیمارانمبتلابهسرطانمیگردد
وی متذکر شد: کنترل درد باعث بهتر شدن کیفیت زندگی بیماران مبتلا به سرطان می گردد. روش های 
کنترل درد بیماران سرطانی با توجه به علایم و شدت مشکلات، متغیر هستند. روش های درمانی به شکل 
پلکانی بوده و از داروهای ساده تر و کم هزینه تر تا روش های اینترونشنال پیشرفته متغیر هستند. در مواردی 
از بیماری برطرف ش��دن کامل درد امکان پذیر نیس��ت ولی با ترکیبی از تکنیک ها می توان شدت درد را 

کاهش و قابل تحمل کرد.
دکتر مومن زاده مطرح کرد: روش های درمان دردهای س��رطانی به دو صورت اس��ت که عبارتند از درمان 

دارویی دردهای سرطانی و روش های اینترونشنال درمان دردهای سرطانی است.
این فوق تخصص درد شناس��ی و طب درد تصریح کرد: بروز درد حاد در بیماری سرطان به دلیل تحریک 
گیرنده های درد اتفاق می افتد ولی علت درد های مزمن صدمه دیدن سلول های عصبی می باشد. گروه های 
دارویی خاصی جهت درمان هر یک از این دو نوع درد وجود دارد. دردهای سرطانی، ترکیبی از هر دو نوع 

درد می باشند لذا هر دو مشکل می بایست درمان گردند. 
وی ابراز داش��ت: مرسوم ترین داروهای خوراکی که در بیماران سرطانی، با توجه به مرحله و میزان درد به 
کار می روند، مسکن های ساده، داروهای ضد التهابی غیر استروئیدی، داروهای ضد افسردگی، داروهای ضد 
تشنج و استروئیدها هستند که مطابق با دستورالعمل سازمان جهانی بهداشت موسوم به پلکان بی دردی، 

قدم به قدم انجام می شود.
 دکتر مومن زاده گفت: روش های اینترونش��نال درمان دردهای س��رطانی نیز ش��امل بلوک عصبی، بلوک 
ش��بکه عصبی اسپلانکنیک )احشایی( و سلیاک، پمپ اینتراتکال و درمان درد با تخریب رادیوفرکوئنسی 
تومور است. این فوق تخصص درد شناسی و طب درد تشریح کرد: روش درمانی بلوک عصبی بدون بیهوشی 
و در اتاق عمل دارای دستگاه اشعه ایکس)فلوروسکوپ( و در شرایط استریل و با بی حسی موضعی توسط 
متخصصین انجام می شود. پیشگیری از فعالیت عصب با استفاده از تزریق دارو و با بی حسی موضعی انجام 

می شود. دراین روش شارژ غیر طبیعی عصب ها بلاک می شود تا درد بیمار کنترل شود.
وی ادامه داد: با روش بلوک عصبی که در آن انتقال پیام های درد به نخاع و مغز کم می شود و درد کاهش 
می یابد نسبت به روش های دارویی، بهتر می توان درد را کنترل کرد. در این روش درمانی، ابتدا برای مطمئن 
ش��دن از اینکه کدام عصب منتقل کننده پیام درد اس��ت ابتدا عصب مورد نظر بلوک عصبی می شود یعنی 
کارکرد منطقه مورد نظر به صورت موقت توسط دارو بلوک می شود و پس از حصول پاسخ درمانی مناسب 
و کاهش درد جهت مهار پالس های درد به ش��کل طولانی مدت از داروهای نورولیتیک یا رادیوفرکوئنسی 
حرارتی اس��تفاده می گردد.دکتر مومن زاده اضافه کرد: در مواردی از بیماری س��رطان پس از کنترل درد 
ممکن اس��ت در ماه ها یا سال های بعد ش��اهد عود درد بیماری باشیم مثلا در مورد توموری که با سرعت 
زیاد رشد می کند، ممکن است مدتی بعد، یک شبکه عصبی دیگر را درگیر کند و باعث برگشت مجدد درد 
بیمار شود بنابراین متاسفانه، همانطور که باید با سرطان به صورت پیوسته مبارزه کرد، کاهش درد آن نیز، 
با توجه به میزان پیشرفت بیماری مستمر است.این فوق تخصص دردشناسی و طب درد توضیح داد: بلوک 
اعصاب اسپلانکنیک )احشایی(، یک روش موثر در درمان دردهای مزمن بالای شکم که ناشی از سرطان یا 
التهاب پانکراس است، می باشد. اعصاب اسپلانکنیک که در دو طرف ستون فقرات هستند، پیام های درد را 

از اعضای مختلف شکمی به مغز انتقال می دهند.
وی افزود: شبکه عصبی سیلیاک، محل برقراری ارتباط اعصاب اسپلانکنیک و در پایین آن قرار گرفته است. 
بلوک کردن ش��بکه عصبی سیلیاک با تزریق مواد بی حس کننده موضعی، برای کم کردن دردهای بعد از 

التهاب یا سرطان پانکراس و سایر دردهای گوارشی نیمه فوقانی شکم به کار می رود.
دکت��ر موم��ن زاده اظهار کرد: در مراحل پیش��رفته به علت درگیر ش��دن مجموعه ه��ای مختلف عصبی 
ممکن اس��ت مهار درد با بلوک کردن یک یا دو ش��بکه عصبی حاصل نگردد لذا می بایست از تکنیک های 
پیش��رفته تری جهت کنترل درد اس��تفاده نمود که یکی از آنها پمپ های اینتراتکال است. در روش پمپ 
اینتراتکال، به وسیله عمل جراحی، امکان قرار دادن دستگاه هایی در بدن به منظور ورود داروها به بدن یا 

تحریک الکتریکی اعصاب وجود دارد. 
این فوق تخصص دردشناس��ی و طب درد ادامه داد: بدین ش��کل که کاتتر نازکی داخل فضای نخاعی و یا 
اپیدورال گذاش��ته ش��ده و به یک پمپ دائمی زیر پوس��تی متصل می گردد و از طریق آن مورفین و سایر 
ترکیبات دارویی تزریق می شود و این داروها با تاثیرگذاری مستقیم بر سطح نخاع، منتقل کردن پیام های 
درد را متوقف می کنند و درد به مراکز عصبی بالاتر انتقال نمی یابد و بیمار متوجه درد نمی شود و به صورت 

کامل درد وی از بین می رود. 
وی اضافه کرد: کاهش درد با این روش، عوارض و هزینه بیش��تری دارد و مراقبت از بیمارهم دقت، تجربه 
و آموزش بیشتری را لازم دارد. همچنین در روش های دیگری می توان از باطری های نخاعی جهت کنترل 

درد استفاده نمود.
دکتر مومن زاده گفت: در شیوه درمانی کاهش درد با روش تخریب رادیوفرکوئنسی تومور، تومور توسط یک 
الکترود سوزنی گرم می شود و از بین می رود. این عمل، درد را به مقدار قابل توجهی در بیمارانی که سرطان 

آنها در استخوان پخش شده است، کاهش می دهد. 

<دردهایحادیاشدیداغلبدراثرجراحتدربیمارمبتلابهسرطانوجودمیآید
 در ادامه نیز دکتر کاظمی در اینباره خاطرنشان کرد: بیماری سرطان یکی از شایع ترین بیماری ها در سالیان 

اخیر است که توسط عوامل مختلفی به وجود می آید اما به طور کلی دلیل قطعی برای آن وجود ندارد.
وی ادامه داد: در واقع سرطان بیماری است که موجب رشد غیر طبیعی و بیش از حد برخی از سلول های 
بدن می شود. این رشد غیر طبیعی منجر به تجمع و تقسیم سلول ها می شود. در طی این رشد غیر طبیعی 

و تکثیر بیش از حد سلول ها، توده های سرطانی در قسمت ها و اندام های مختلف بدن به وجود می آید. 
این فوق تخصص درد افزود: این توده ها و تومور ها ممکن اس��ت خوش خیم یا بدخیم باش��ند. در خصوص 

تومور های بدخیم می توان گفت که این نوع تومور ها حیات و زندگی فرد را در معرض خطر قرار نمی دهد.
وی ابراز داشت: به طور کلی سرطان ممکن است در تمامی نقاط و قسمت های بدن پخش و تکثیر شود و 
بسیاری از اندام ها را دچار اختلال کند. لازم است بدانید که سرطان ممکن در تمامی افراد و سنین رخ دهد 

و افراد را درگیر کند و در واقع رده سنی خاصی ندارد.
دکتر کاظمی متذکر ش��د: س��رطان انواع مختلفی دارد و ممکن اس��ت در هر ناحیه ای از اندام های بدن 
ایجاد شود. برخی از آنها جز و شایع ترین نوع سرطان ها است که در چند سال اخیر تعداد مبتلایان به آن 
بسیار افزایش پیدا کرده است که عبارتند از سرطان های شایع  مثل سرطان پستان، سرطان ریه، سرطان 

پروستات، سرطان روده، سرطان خون، سرطان مثانه و سرطان کلیه . 

 این فوق تخصص درد تش��ریح کرد: انواع درد در بیماران س��رطانی بس��ته به نوع سرطان و شرایط بیمار 
می توان متفاوت باش��د. اغلب این درد ها به دلایل گوناگونی رخ می دهند. ش��دت این دردها را می توان به 
دردها شدید،کم و وخیم تقسیم کرد. وی اشاره کرد: در مبتلایان به بیماری سرطان نوع درد، در درمان آن 
توس��ط پزشک بسیار قابل اهمیت است.پزشک باید از شدت و نوع درد آگاهی پیدا کند تا بتواند راهکاری 

برای آن به بیمار ارائه کند.
دکتر کاظمی مطرح کرد: به طور کلی انواع درد در بیماران سرطانی شامل درد حاد یا شدید، درد مزمن، 
درد عصبی، درد فانتوم و درد سوماتیک است.این فوق تخصص درد ادامه داد: درد های حاد یا شدید اغلب 
در اثر جراحت در بیمار مبتلا به س��رطان وجود می آید. این درد همیش��گی و دائمی نیست و ممکن است 
مدت زمان کمی طول بکشد. در واقع این درد تا زمانی طول می کشد که جراحت بر طرف شود و اغلب برای 

تسکین این گونه درد ها مصرف مسکن توسط پزشک به بیماران سرطانی توصیه می شود.
وی افزود: درد های مزمن اغلب به صورت مداوم و طولانی است و کنترل آن بسیار سخت است. این درد ها 
ممکن است تا حدی سخت و دشوار باشد که بر فعالیتهای روزمره فرد تاثیر منفی بگذارد؛ به طوری که فرد 
در انجام برخی فعالیت ها مانند خوابیدن، غذا خوردن دچار مش��کل و درد ش��دید شود. اغلب این درد های 
مزمن ممکن است در اثر فشار به عصب ها توسط سرطان باشد و تداوم داشته باشد. درمان این درد و کاهش 
آن بسته به نوع سرطان متفاوت است.دکتر کاظمی متذکر شد: درد عصبی در این بیماران بر اثر وارد شدن 
فش��ار عصبی و آس��یب دیدن عصب ها و نخاع رخ می دهد.درد عصبی در بیماران سرطانی بر اثر پاره شدن 
عصب ها در حین عمل به وجود می آید. این دردها هنگامی تسکین پیدا می کند که این عصب ها بهبود پیدا 
کنند. همچنین این دردها می تواند در اثر رادیوتراپی ها یا شیمی درمانی در فرد بیمار رخ دهد و معمولا این 

درد ها احساسی مانند سوزن سوزن شدن یا گزگز در مبتلایان ایجاد می کند.
این فوق تخصص درد خاطرنشان کرد: به طور کلی درد فانتوم بر اثر برداشتن عضوی از بدن رخ می دهد. اما 
پس از برداشته شدن عضو نیز همچنان این درد ادامه پیدا می کند.درد فانتوم یکی از دردهای شدید است.

 وی بیان کرد: اغلب درد های سوماتیک نیز در مبتلایان به بیماری سرطان بر اثر وارد شدن آسیبی موضعی 
بر قسمتی از بدن یا عضوی از بدن ایجاد می شود.

دکتر کاظمی تش��ریح کرد: به طور کلی دردهای به وجود آمده در بیماران سرطانی اغلب بر اثر پاره شدن 
عصب ها یا پیش��رفت بیماری به وجود می آید.همچنین نیز ممکن اس��ت این درد ها بر اثر فشار سرطان و 
تومور بر استخوان ها یا اندام ها رخ دهد.این فوق تخصص درد افزود: یکی دیگر از مواردی که باعث درد در 
بیماران سرطانی می شود درمان بیماری است زیرا که ممکن است بیمار در حین درمان هایی مانند شیمی 
درمانی و پرتو درمانی درد بسیار زیادی را متحمل شود. اغلب این بیماران برای تسکین درد های خود حتما 
باید از توصیه ها و راهکار های پزش��ک خود اس��تفاده کنند. وی مطرح کرد: یکی از مسائل مهم در بیماران 
س��رطانی، کنترل درد های این بیماری اس��ت زیرا که این درد ها ممکن است تا حدی شدید باشد که فرد 
حتی توانایی انجام فعالیت های روزمره خود را از دست بدهد.کنترل درد های بیماران سرطانی با روش های 
 مختلفی صورت می گیرد. روش های کنترل این درد ها عبارتند از مصرف دارو، استفاده از روش تنس، روش

 غیر دارویی.دکتر کاظمی متذکر ش��د: اغلب برای تس��کین درد های شدید بیماران سرطانی بسته به نوع 
بیماری و سرطان و نوع و میزان درد داروهای مختلفی توسط پزشک تجویز می شود. همچنین برای بیمارانی 

که توانایی مصرف دارو را ندارند مصرف شیاف و یا داروهای خوراکی توصیه  می شود.
این فوق تخصص درد می گوید: در واقع در روش تنس جهت کنترل درد، از تحریک عصب هایی که درد را 
به مغز انتقال می دهند جهت کاهش درد در یک ناحیه مشخص که دچار درد شده است استفاده می شود.

وی اب��راز ک��رد: کنترل بیماری س��رطان در روش غیر دارویی، بدون مص��رف دارو درد را کاهش می دهند 
 ام��ا اغلب این روش همراه با مس��کن انجام می گردد و صرفا برای بهب��ودی درد افراد پس از پرتونگاری یا 

رادیو تراپی است.
دکتر کاظمی گفت: پیش��گیری از درد آس��ان تر از درمان درد است. درد زمانی که به موقع درمان شود به 
راحتی تسکین می یابد. ممکن است بشنوید که برخی از افراد به آن به عنوان “در بالای سر” بودن از درد 
اش��اره می کنند. س��عی نکنید درد را تحمل کنید زیرا اگر منتظر بمانید ممکن اس��ت درد بدتر شود و در 
صورت عدم درمان مداوم، ممکن است زمان بیشتری طول بکشد یا نیاز به دوزهای بیشتری باشد تا دارو 

به شما تسکین دهد.

<درد،یکیازرایجترینعلائمیاستکهدربیمارانمبتلابهسرطانمشاهدهمیشود
در ادامه نیز دکتر دلشاد در اینباره ابراز داشت: بیماران مبتلا به سرطان ممکن است طی درمان با چالش های 
مختلفی روبه رو ش��وند که روند درمان را برای آنها دشوار کند. درد، یکی از چالش های پیش روی بیماران 

مبتلا به سرطان است که باید به این مورد توجه داشته و کنترلی جهت دردهای خود داشته باشند.
وی اش��اره کرد: گاهی ممکن است بیماران پس از آنکه بهبود می یابند همچنان دردهای ناشی از سرطان 
در قسمت های مختلفی از بدن شان وجود داشته باشد که در این مواقع مراجعه به متخصص جهت درمان 

دردهای ناشی از سرطان بسیار پر اهمیت خواهد بود 
این فوق تخصص درد توضیح داد: بیماری سرطان، درمان یا انجام آزمایشاتی جهت تشخیص آن، منجر به 

درد در بیماران می شود. درد بیماران را می توان در هر مرحله از درمان حتی قبل از شروع، کنترل کرد.گاهی 
بسیاری از درمان هایی که برای رفع سرطان انجام می گیرد، منجر به درد بیمار می شود.نوروپاتی محیطی 

نوعی درد محسوب می شود که ممکن است در اثر شیمی درمانی ایجاد شود.
وی خاطرنشان کرد: درد ناشی از سرطان، کیفیت زندگی و توانایی بیمار را حتی پس از اتمام دوره درمان 
تحت تأثیر قرار می دهد بنابراین کنترل و درمان درد بر بهبود و افزایش کیفیت زندگی بیماران بسیار مؤثر 
است.  دکتر دلشاد تشریح کرد: درد، یکی از رایج ترین علائمی است که در بیماران مبتلا به سرطان مشاهده 
می شود. در واقع علاوه بر اینکه خود بیماری موجب درد می شود، درمان های جهت رفع سرطان نیز باعث 
درد خواهد شد. به طور مثال وجود تومور، شیمی درمانی، پرتودرمانی، جراحی و روش های تشخیصی مواردی 
هستند که منجر به درد می شود. این فوق تخصص درد اضافه کرد: به طور کلی اثبات شده است که بیماران 
جوان تر نس��بت به سایر افراد درد بیشتری را تجربه خواهند کرد، بیمارانی که دچار بیماری پیشرفته تری 
هستند درد بیشتری را تجربه خواهند کرد و بسیاری از بیماران نیز حتی با وجود اینکه بیماری آنها برطرف 

شده است، همچنان دچار درد هستند.
وی مطرح کرد: علاوه بر اینکه متخصصین اقداماتی جهت کنترل درد در حین و پس از درمان سرطان انجام 
می دهند، قادرهستند قبل از هرگونه اقدامی راهکارهایی جهت کنترل درد در نظر بگیرند. ابتدا اقداماتی که 

برای بیماران مبتلا به سرطان جهت درمان انجام می دهند، انجام آزمایشات است.
دکتر دلشاد ادامه داد: گاهی آزمایشات می تواند برای بیمار بسیار دردناک باشد، به همین جهت کنترل درد 
را قبل از هرگونه اقدامی در نظر می گیرند. برخی از داروها به منظور آرامش بیمار طی درمان و تشخیص 
بیماری به کار برده می شود. علاوه بر این موارد وجود فردی در کنار بیمار که از دوست و خانواده او باشد، 
به کاهش استرس بیمار بسیار کمک کننده خواهد بود. این فوق تخصص درد بیان کرد: نوع دردی که در 
بیمار ایجاد می شود بسته به نوع سرطان در هر فرد متفاوت خواهد بود. همچنین انجام هر نوع درمانی که 

برای بیمار انجام می گیرد، می تواند منجر به دردهای مختلفی شود. 
وی گف��ت: درده��ای پ��س از عمل جراحی عبارتند از اسپاس��م یا گرفتگی، س��وزش و خارش ناش��ی از 
شیمی درمانی، ورم مخاط )زخم یا التهاب در دهان یا دیگر قسمت های گوارشی( ناشی از شیمی درمانی یا 
درمان هدفمند، درد اس��تخوان ناشی از درمان فیلگراستیم )تحریک کننده گرانولوسیت که به بدن جهت 
 تولید س��لول های س��فید در خون کمک می کند(، درد مفاصل و عضلات در تمام بدن به دلیل استفاده از 
مهار کننده های پاکلیتاکس��ل یا آروماتاز، اس��تئونکروز فک به دلیل بیس فسفونات، نکروز به دلیل استفاده 

طولانی مدت از کورتیکواستروئیدها است.
دکتر دلش��اد می گوید: سندروم های درد ناشی از پرتودرمانی نیز عبارتند از درد ناشی از براکی تراپی، درد 
به دلیل دراز کشیدن در طول درمان، موکوزیت )التهاب غشای مخاطی، قسمتی که تحت تابش بوده اند(، 
درماتیت )التهاب پوس��ت در قس��متی که تحت تابش قرار گرفته اند( و ایجاد درد شدید و ناگهانی درد در 

قسمتی که تحت درمان قرار دارد، است.
این فوق تخصص درد اظهار کرد: نوروپاتی محیطی نوعی درد اس��ت که در اثر ش��یمی درمانی در بیماران 
مش��اهده می شود. این مش��کل عصبی علائمی مانند درد، بی حسی و گزگز دست و پا را به  همراه دارد. در 
برخی از بیماران عارضه ها و درد شیمی درمانی پس از بهبودی بیماری باقی خواهد ماند.دولوکستین نوعی 
دارویی اس��ت که برای درمان این دس��ته از افراد مورد اس��تفاده قرار می گیرد و همچنین طب سوزنی نیز 

می تواند برای برخی از بیماران مؤثر باشد.
وی تصریح کرد: اگر دردهای ناشی از سرطان حتی از پس بهبود بیمار ادامه داشته باشد، می تواند منجر به 
اضطراب و افسردگی شود. اضطراب و افسردگی نیز درد بیماران را بدتر می کند و در نهایت کنترل درد نیز 

در این مواقع بسیار دشوار خواهد بود. 
دکتر دلش��اد مطرح کرد: با وجود اینکه همه دردهای ناش��ی از س��رطان به طور کامل درمان نمی شود اما 

روش هایی توسط متخصصین درد انجام می شود که می توان دردها را کاهش داد یا کنترل کرد.
ای��ن فوق تخصص درد افزود: کنترل و مدیریت درد می تواند در افزایش کیفیت زندگی بیماران تأثیرگذار 
باش��د و می توانند بدون مش��کلی همانند س��ابق به زندگی ع��ادی خود ادامه دهن��د. در نهایت بیماران و 
خانواده های آنها باید به این مورد بس��یار توجه داش��ته باشند و روند درمان درد ناشی از بیماری سرطان را 

به تأخیر نیندازند.
وی اش��اره کرد: شیمی  درمانی می تواند باعث دردهای بیماران سرطانی از جمله عوارض جانبی و فیزیکی 
مانند گرگرفتگی و درد در عضلات، مفاصل و استخوان ها شود. درد ممکن است به صورت خفیف و متناوب 
یا مداوم و شدید باشد. درد استخوان نیز به دلیل آسیب به اعصاب، بافت های نرم یا خود استخوان ها ایجاد 

می شود.
دکتر دلشاد بیان کرد: برخی از علل احتمالی درد پا و گرفتگی عضلات در افراد مبتلا به سرطان به دلیل 
ش��یمی  درمانی، درمان هدفمند، مصرف داروهای ایمونوتراپی، برخی از داروهای هورمونی )تاموکسیفن یا 

رالوکسیفن(، پرتودرمانی اندام تحتانی )ران، پاها و…( وغیره است.
این فوق تخصص درد ادامه داد: انواع خاصی از سرطان ها منجر به درد مفاصل می شوند. معمولا اگر سرطان 
در نزدیکی یا در یک مفصل رخ دهد مانند سرطان استخوان و سرطانی که به استخوان گسترش می یابد، 

منجر به درد مفصل می شود.
وی افزود: سرطان ریه، سینه، پروستات و مولتیپل میلوما بیشتر منجر به گسترش بیماری به استخوان ها 

می شودلذا به همین جهت درد مفصل را تجربه می کنید.
دکتر دلشاد خاطرنشان کرد: بیماران مبتلا به سرطان درد را به شکل های متفاوتی از جمله خفیف، به صورت 
فشار، سوزش یا گزگز گزارش می دهند. نوع دردی که بیمار گزارش می دهد، اغلب سرنخ هایی جهت پیدا 
کردن منبع درد در اختیار ش��ما قرار می دهد. به طور مثال دردی که به دنبال آس��یب عصبی رخ می دهد، 
اغلب به شکل سوزش یا سوزن سوزن توصیف می شود.در حالی که درد بر اندام های داخلی تاثیر گذاشته 

باشد، اغلب به صورت احساس فشار از سوی بیماران توصیف می شود.
این فوق تخصص درد توصیه کرد: در اغلب مواقع بیماری س��رطان منجر به درد نمی ش��ود؛ بنابراین نباید 
منتظر علائمی مانند درد باشید تا به پزشک مراجعه کنید لذا همانطور که پزشک برای شما تعیین کرده 

است، باید به طور منظم برای معاینات منظم مراجعه کنید.
 وی مطرح کرد: چند نکته برای تس��کین دردهای بیماران س��رطانی وجود دارد که عبارتند از اینکه یک 
کمپرس گرم را روی قسمتی که درد وجود دارد قرار دهید، یک حمام آب گرم بگیرید تا منجر به تسکین 
عضلات دردناک ش��ود، از کمپرس سرد برای بی حس کردن و کاهش التهاب استفاده کنید، برای تسکین 
درد می توانید ماساژ آرامی را انجام دهید و ورزش و حرکات کششی ملایم مانند پیاده روی را برای افزایش 

جریان خون در نظر داشته باشید. 
 دکتر دلش��اد عنوان کرد: رادیوتراپی می تواند به س��لول های اس��تخوانی در ناحیه لگن آسیب وارد کند و 
همچنین باعث کاهش خونرسانی می شود، در نتیجه استخوان ها تضعیف شده و به عنوان نکروز آواسکولار 
شناخته می شود.آسیب به استخوان نیز می تواند منجر به درد شود و گاهی راه رفتن یا بالا و پایین کردن 

از پله ها را دشوار می کند.
این فوق تخصص درد اشاره کرد: بسیاری از افراد کمردرد را به عنوان یکی از عوارض سرطان گزارش داده اند؛ 
اما در واقع یکی از عارضه های شیمی  درمانی شناخته می شود.دلیل دیگر برای کمردرد به عنوان دردهای 
بیماران سرطانی، این است که سرطان به قسمت های دیگری از بدن از جمله ستون فقرات گسترش یافته 

یا متاستاز کرده است.
وی توضیح داد: عارضه ش��کم درد ممکن اس��ت به صورت درد یا به ش��کل گرفتگی در بیمار ایجاد ش��ود، 
همچنین گاهی همراه با افزایش گاز است. یکی از دلایل ایجاد چنین مشکلی این است که فلور باکتریایی 
موجود در روده را نیز تغییر می دهد. چنین شرایطی بر هضم تاثیر می گذارد و منجر به علائمی مانند نفخ، 

گرفتگی یا نفخ می شود.
دکتر دلشاد مطرح کرد: مصرف برخی داروها و انواع شیمی  درمانی با سردرد شدید همراه است. هورمون درمانی 
که برای درمان سرطان پروستات یا سینه مورد استفاده قرار می گیرد، در صورتی که همراه با شیمی  درمانی 
باشد، باعث سردرد یا میگرن خواهد شد. درمان گزگز دست و پا نیز بعد از شیمی  درمانی مشاهده می شود. 
این فوق تخصص درد افزود: راهکارهای زیادی برای دردهای بیماران س��رطانی در نظر گرفته ش��ده است. 
طب سوزنی در برخی از بیماران منجر به تسکین درد می شود؛ اما بهتر است قبل از انجام هرگونه اقدامی با 
پزشک خود در این باره مشورت داشته باشید.ماساژ درمانی جریان خون را افزایش می دهد و به تسکین درد 
کمک می کند.انجام تمرینات ورزشی به تسکین درد نوروپاتی کمک خواهد کرد.مصرف داروهای مسکن در 

تسکین درد بسیار کمک کننده است.
وی گفت: تحریک عصب از راه پوس��ت نیز نوع دیگری از روش درمانی برای کاهش درد مبتلایان به این 

بیماری است که طی این روش جریان الکتریکی از طریق الکترودهای متصل به پوست ارسال می شود.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

چگونه درد های سرطانی را مهار کنیم؟  
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=دکتر مومن زاده: کنترل درد بیماران سرطانی، یکی از مسائل بسیار مهم برای 
پزشکان، بیماران و خانواده های آنها است لیکن پیشرفت سرطان لزوما توام با درد 
نمی باشد و مهار آن توسط روش های کنترل درد قابل دستیابی است. کنترل درد 
موجب تنظیم ریتم خواب شده که این دو مهم سبب بهبود کیفیت زندگی فرد 

مبتلا به بیماری می گردد

=دکتر کاظمی: یکی دیگر از مواردی که باعث درد در بیماران سرطانی می شود، 
مانند  درمان هایی  حین  در  بیمار  است  ممکن  که  زیرا  است  بیماری   درمان 
شیمی درمانی و پرتو درمانی، درد بسیار زیادی را متحمل شود. اغلب این بیماران 
برای تسکین درد های خود حتما باید از توصیه ها و راهکار های پزشک خود استفاده 

کنند

دارد  وجود  سرطانی  بیماران  دردهای  تسکین  برای  نکته  چند  دلشاد:  =دکتر 
اینکه یک کمپرس گرم را روی قسمتی که درد وجود دارد قرار  از  که عبارتند 
دهید، یک حمام آب گرم بگیرید تا منجر به تسکین عضلات دردناک شود، از 
کمپرس سرد برای بی حس کردن و کاهش التهاب استفاده کنید، برای تسکین 
درد می توانید ماساژ آرامی را انجام دهید و ورزش و حرکات کششی ملایم مانند 

پیاده روی را برای افزایش جریان خون در نظر داشته باشید

ناباروری در ایران نسبت به آمار سازمان بهداشت جهانی بالاست،آمارهای مختلفی در کشور منتشر 
شده است که می توان به آن استناد کرد که نشان می دهد نرخ رشد ناباروری در کشور از آمار جهانی 
بالاتر اس��ت. به گزارش ایرنا، حمید چوبینه عضو هیئت علمی دانش��گاه علوم پزش��کی تهران و دبیر 
انجمن ناباروری در کش��ور گفت: یکی از دلایل افزایش آمار نرخ ناباروری در کش��ور بالا رفتن س��ن 
ازدواج می باش��د. درصد زیادی از دختران و پسران در سن بالا ازدواج می کنند، همین موضوع سبب 
ناباروری می ش��ود. چرا که سلول های جنسی در س��نین بالا دیگر از کیفیت لازم برخوردار نیستند. 
حمید چوبینه گفت: بین 15 تا 20 درصد زوج های ایرانی نابارورند، در واقع از هر 5 زوج ایرانی یک 

نفر از زوجین یا هر دو نفر امکان باروری ندارند. وی می گوید:امکانات باروری در کشور هم پیشرفته تر 
و هم وسیع تر شده است. ایران به لحاظ تکنولوژی در زمینه باروری بسیار پیشرفت های حائز اهمیتی 
داش��ته است. چوبینه گفت: به لحاظ سیاست های پیشگیری از ناباروری در کشور، ابلاغ های خوب و 
بسیاری انجام شده است. اما خدمات حمایتی کم است. اگر خدمات درمانی را لحاظ نکنیم. امکاناتی 
مانند مس��کن و ش��غل اگر برای زوجین فراهم باشد س��ن ازدواج پایین می آید. بحث های معیشتی، 
ش��غل و موضوعات مهمی برای ازدواج هس��تند و در این صورت زوجین س��ال های زیادی را در این 
ش��رایط از دس��ت نمی دهند و زودتر صاحب فرزند می شوند. افزایش سن ازدواج و سن تصمیم گیری 

برای بارداری، س��بک زندگی ش��امل چاقی، بی تحرکی، الگوی خواب اف��راد، نوع رژیم های غذایی از 
عوامل مهم و قابل حل در زمینه ناباروری هس��تند.به لحاظ تعرفه هم مواد و تکنیک ها قیمت بالایی 
دارن��د لذا درآمد مردم و زوجین کف��اف پرداخت هزینه های درمان ناباروری را نمی دهد.دبیر اجرایی 
بیس��ت و سومین کنگره باروری و ناباروری ایران می گوید: فرزند آوری یکی از مسائل مهم دنیا است 
و در کش��ور ما از اهمیت زیادی برخوردار اس��ت. از آنجایی که در کشور ما علوم و دانش پزشکی هر 
س��ال پیش��رفت های زیادی دارد برای بروز و ظهور این پیشرفت ها هر سال همایش ها و کنگره هایی 
برگزار می شود تا تبادل اطلاعات صورت گیرد و با تکنیک ها و دانش جدید معضل ناباروری در کشور 
ریش��ه کن شود. بیست و س��ومین کنگره باروری و ناباروری ایران 5 الی ۷ اردیبهشت ماه 1۴0۳ در 

تهران برگزار می شود.

بالارفتنسنازدواجناباروریراافزایشمیدهد



آگهی مزایده در شهر همدان
 یک خانه ویلایی ۲۰۰ متری دو کله به همراه دودهنه مغازه ۸۳ متری 
تجاری بر بلوار آیت اله نجفی کنار پل فرهنگیان دارای کنتور سه فاز برق 
دو تا کنتور گاز و تلفن ثابت، طبقه فوقانی دوبلکس، طبقه همکف 
سوییت، دارای  انباری ، پارکینگ و حیاط به  مزایده گذاشته  می شود.

زمان مزایده :   ۹ بهمن ماه ساعت ۸ صبح 
محل مزایده:  دادگستری همدان جنب پست مرکزی.

برای ش�رکت در مزای�ده ارائه یک فقره چک بین بانک�ی در وجه 
دادگس�تری همدان با شناس�ه ۱۴۰۰۲۵۹۳۷۲۰ که   شامل۱۰ درصد 
مبلغ کارشناس�ی) هشتصد میلیون تومان( می باش�د  به  شماره 

پرونده۰۲۰۰۵۰۳  الزامی است. 
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 افقی 

 عمودی 
 ۱ - حکومت - توقف چند روزه در س�فر 
۲ - فلز خاکستری، سبک و مقاوم - اردک 
۳ - صد و یازده - با اهمیت - دریوزه گری 
– نقش بازیگر ۴ - جادو شده - ابوالبشر 
- ی�ار " پوچ " ۵ - دریا - انتها - وس�یله 
داوری - فالگیر 6 - مارکی بر تیغ - گرایش 
به ارزش های کهنه و باورهای قدیمی - هر 
پایه از نردبان ۷ - لال - غیر قابل تغییر و 
دارای قاطعیت - مجرای خروج آب از حمام 
۸ - حرف افسوس - جنگ تن به تن - گل 
یقه نشین – مایع معروف ۹ - نوعی نخل 
آمریکایی - بصیرت - قطار ۱۰ - نگهبانی 
- کجروی - تباه کننده ۱۱ - قد بلند - شانه 
غله افشان برزگران - کیف سفری - نت 
منفی ۱۲ - دفعه - عاشورا - ترسا ۱۳ - یار 
سوزن - طویل ترین رود فرانسه - پشت 
سر - تهمت ۱۴ - مال و اموال - جد رستم 
دس�تان ۱۵ - از علوم ریاضی – فیلمی از 

مازیار میری با بازی پرویز پرستویی 

  ۱ - پرن�ده بزرگ آبچ�ر از تیره مرغان 
 آتش�ین - پیش�ینه کس�ی یا چیزی
  ۲ - ساختمانی با طبقات زیاد - رئیس ایل 
۳ - حلال شرعی - جانور اصحاب کهف 
- صدمه - رفوزه ۴ - امر آوردن - مخترع 
ماشین بخار - ساز ضربی دایره ای - شهر 
ترور کندی در ایالت تگزاس ۵ - عکس 
نصف صورت - جس�تجو گر - س�طح 
جایی ی�ا چی�زی 6 - س�ورچران - از 
گیاهان دارویی - حرف ندا ۷ - اش�اره 
- همراه اسطرلاب - لقب حضرت علی )ع( 
۸ – گری�ز آهو - نوعی وج�ه و ترمز - 
بنده و غلام - پیش�وند نف�ی ۹ - موج 
زدن - کلمه پرسش�ی - قضیه ۱۰ - به 
اندازه - بدون خس�تگی و با نیرومندی 
- تظاهر به نیکوکاری ۱۱ - نوعی حلوا - 
خوشگذران – گمشده انسان های عصر 
حاضر ۱۲ - به گونه ای دیگ�ر درآوردن 
- ترمز چهار پا - ش�هر کعبه - سنگ 
آسیا ۱۳ – راه بی پایان - برنج بی ارزش 
 - ح�رارت دادن - از موسس�ات مال�ی
 ۱۴ - سحاب - دومین پادشاه سلجوقی 
۱۵ - خ�واب نیم�روز - فاصله میان دو 

مفصل انگشت دست یا پا

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

در دفترِ محمد خزاعی

 جنگل پرتقال

»تهران سیمین« و »جنایت بی دقت« 
در خانه هنرمندان 

آفتاب یزد: چهل و پنجمین برنامه »مس��تندات یکش��نبه« که زیرمجموعه 
سینماتک خانه  هنرمندان ایران به پخش فیلم های مستند می پردازد، به نمایش 
فیلم مستند »تهران سیمین« به کارگردانی هادی آفریده و تهیه کنندگی منیژه 
حکمت و امین کاظمی اختصاص دارد. این برنامه یکش��نبه ۲۴ دی ۱۴۰۲ از 
س��اعت ۱۷ در سالن استاد فریدون ناصری برگزار می شود. پس از نمایش فیلم 
نیز نشست نقد و بررسی با حضور آنتونیا شرکا )منتقد سینما( و هادی آفریده 
)کارگردان فیلم( برگزار می ش��ود. این مس��تند براس��اس طرح و ایده مصطفی 
کاظمی اس��فه، قصه زیست فاطمه معتمدآریا، بازیگر شاخص معاصر ایرانی در 
شهر تهران، از کودکی تا به حال را در برمی گیرد. شهر تهران به عنوان بستری 
ب��رای تولد، رش��د و خلق خاطرات جمعی و تاثیری ک��ه مکان ها و رویدادهای 
فرهنگی بر روی ش��خصیت فاطمه معتمدآریا داش��ته و دارد، موضوع این فیلم 
مستند بلند است. دوشنبه ۲۵ دی ۱۴۰۲ ساعت ۱۷ به نمایش فیلم »جنایت 
بی دقت« به کارگردانی ش��هرام مکری و تهیه کنندگی نگار اسکندرفر محصول 
۱۳۹۹ اختصاص دارد. همچنین پانصد و هفتاد و یکمین برنامه سینماتک خانه 
هنرمندان ایران دوش��نبه ۲۵ دی ۱۴۰۲ س��اعت ۱۷ به نمایش فیلم »جنایت 
بی دقت« به کارگردانی ش��هرام مکری و تهیه کنندگی نگار اسکندرفر محصول 
۱۳۹۹ اختصاص دارد. پس از نمایش فیلم نیز نشس��ت نقد و بررسی با حضور 
نیما حسنی نس��ب )منتقد س��ینما( و ش��هرام مکری )کارگردان فیلم( برگزار 
می ش��ود. در خلاصه داس��تان این اثر آمده است: تماشاگرانی که قبل از شروع 
اکران فیلمی در سینما درباره آن حرف می زنند و با شروع ماجرا بر پرده سینما، 

داستان آن ها و قصه فیلم باهم یکی می شود...

لادن قناد و ایفای نقش
 یک نابینا با چشمانی باز

لادن قناد بازیگر تئاتر، س��ینما و تلویزیون با اش��اره به اینکه حدود ۲۰ 
سال است در حوزه تئاتر فعالیت می کند، گفت: »تئاتر را از شهر محل 
تولدم ش��یراز آغاز کردم و س��پس به تهران آمدم و در رشته کارگردانی 
تئاتر تحصیل کردم. سپس موفق به حضور در آثار سینمایی و تلویزیونی 
چون »شاخ کرگدن« به کارگردانی محسن محسنی نسب، »صدای منو 
می شنوید« به نویسندگی و کارگردانی صادق پروین آشتیانی و سریال 
»بعد از آزادی« به کارگردانی محمدعلی باش��ه آهنگر ش��دم و آخرین 
اثری که افتخار حضور در آن را داشتم »مستوران۲« است.« وی افزود: 
»مستوران۲« را به دلیل فیلمنامه قوی و فضای ایرانی-افسانه ای که دارد 
از آث��ار دیگر متفاوت می بین��م. در این مجموعه تلویزیونی نقش طوبی 
دختر عارفی به نام ملاحسین را دارم که معتمد شهر »مستوران« است. 
طوبی نابینای مادر زاد است و من باید این نقش پرچالش را با چشمانی 
باز، نه بسته بازی می کردم. قناد ادامه داد: سعی کردم تا با انتخاب این 
نقش خودم را به چالش بکش��م. در روند ضبط »مستوران۲« سید علی 
هاش��می کارگردان این مجموعه با بوج��ود آوردن یک فضای همدل و 
صمیمی باعث ش��د تا بازیگران و س��ایر عوامل این مجموعه بتوانند با 
آرام��ش خاطر روی نقش و وظیفه اصلی خ��ود تمرکز کنند و بهترین 
خودشان را به عرصه نمایش بگذارند. به گزارش پانا، وی با اشاره به این 
نکته که سریال »مستوران۲« اولین تجربه بازیگری اش در یک مجموعه 
تلویزیونی بوده گفت: در یک اثر تاریخی وقتی درباره ایران کهن صحبت 
می کنیم از ادبیات گرفته تا لباس و گریم ما را به یک فضایی می برد که 
علاوه بر جذابیت های بصری که برای بازیگر و مخاطب دارد، سختی ها و 

چالش های فراوانی برای بازیگران و عوامل پشت صحنه دارد. 

همایون برای »سووشون « می خواند
سریال تاریخی »سووشون« در حالی مراحل نهایی فنی را برای پخش در 
ایام نوروز از شبکه نمایش خانگی سپری می کند که قرار است همایون 
شجریان برای این سریال بخواند. »سووشون« داستان نقش مردم شیراز 
را در مقابله با اس��تعمار و آغاز قحطی در ایران را روایت می کند. رمان 
سووشون نخستین اثر نویسنده شهیر ایرانی، سیمین دانشور است. این 
رمان اولین بار در س��ال ۱۳۴8 منتشر ش��د.  سریال سووشون ساخته 
نرگس آبیار داس��تان در مورد داستان زندگی یک خانواده کرد در طول 
س��ال هایی که پس از جنگ جهانی دوم و قبل از ش��روع جنگ ایران و 
عراق در ایران س��پری می شود، به تصویر کشیده شده است. داستان از 
دیدگاه دختر جوان خانواده روایت می شود که شاهد تغییراتی چشمگیر 

در زندگی خود و خانواده اش است./فارس  

مفقودی
شناسنامه مالکیت کامیونت ون زامیاد مدل ۱۴۰۲ رنگ آبی به شماره شهربانی 
CA۴D۲8CRZEEV8۰۱۵۷۹۹8 ۶8 ایران ۳۵۶ م ۹۱ به شماره موتور

و ش��ماره شاس��ی NAZDL۱۰۴TP۰۶۹۶۵۷۱ بنام نس��یم مفتون آزاد به 
شماره ملی ۰۰8۱۶۴۶۳8۰مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
 س��ند کمپانی خ��ودرو دن��ا مدل ۱۴۰۱ رنگ س��فید به ش��ماره ش��هربانی

 ۳8 ایران ۹۴۳ ط ۹۶ به ش��ماره موتور ۱۵۳H۰۰۷۳۰۱۲و ش��ماره شاس��ی 
NAAW۶۱HUXNE۵۷۲۴۶۲ بن��ام رضا ش��یر ش��اهی به ش��ماره ملی 

۰۵۳۴88۶۰۹۴مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
 س��ند و فاکتور فروش خودرو لیفان ۶۲۰ مدل ۱۳۹۲ رنگ س��فید روغنی به 
LFB۴۷۹Q۱۲۰8۰۱۳۱۷شماره شهربانی ۴۴ ایران ۳۶۴ د ۱۱ به شماره موتور

و ش��ماره شاس��ی NAKNF۴۲۲8DB۱۱۱۲۷۲ بنام محمود خرم دل آزاد 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 ادامه سگالش تورانیان
 از جنگ ایرانیان 

هم��ی رای بای��د که گردد درس��ت      
نبایس��ت جس��ت  کین��ه  آغ��از  از 

مگر زین بلا س��وی کش��ور ش��ویم      
اگ��ر چن��د ب��ا بخ��ت لاغر ش��ویم 

ز پی��ران غمی گش��ت خاقان چین      
بس��ی ی��اد ک��رد از جه��ان آفرین 

بدو گفت ما را کنون چیس��ت روی      
چو آمد س��پاهی چنی��ن جنگجوی 

چنین گفت ش��نگل که ای سرفراز      
چ��ه بای��د کش��یدن س��خنها دراز

آمدی��م       افراس��یاب  بی��اری ء 
آمدی��م  ز دش��ت و ز دری��ای آب 

یافتی��م       هدیه��ا  و  ب��اره  بس��ی 
بش��تافتیم  تی��ز  کش��وری  ه��ر  ز 

بیک مرد س��گزی که آم��د بجنگ      
چرا ش��د چنی��ن بر ش��ما کار تنگ 

ز ی��ک مرد ننگس��ت گفتن س��خن      
ب��ن  افگن��د  بای��د  دگرگونه ت��ر 

زم��ان       زو  را  کام��وس  گ��رد  اگ��ر 
بدگم��ان  ش��دن  نبای��د  بیام��د 

کش��یم       ب��ر  گرزه��ا  س��پیده دمان 
وزین دش��ت یک سر سر اندر کشیم 

کنی��م       به��اران  اب��ر  چ��و  را  ه��وا 
کنی��م  تیرب��اران  یک��ی  بریش��ان 

تب��ر       زخ��م  و  س��واران  گ��رد  ز 
نبای��د ک��ه داند ک��س از پای س��ر

شما یک س��ره چش��م بر من نهید      
چو من بر خروش��م دمی��د و دهید

همان��ا که جن��گ آوران ص��د هزار      
ف��زون باش��د از م��ا دلی��ر و س��وار

ز یک تن چنین زار و پیچان ش��دیم      
همه پاك ناکش��ته بی جان ش��دیم 

چنان دان که او ژنده پیلس��ت مست      
بدس��ت   گی��رد  ش��یر  بآوردگ��ه 

کتیبه سنگ مزار 
بیتا فرهی را برداشتند

مهسا قریش��ی فرزند بیتا فرهی خبر داد که 
بخش��ی از کتیبه س��نگ مزار مادرش را که 
عک��س ای��ن هنرمند بر آن نصب ش��ده بود، 
چند روز بعد از نصب و پس از مراس��م چهلم 
این هنرمند، از مزارش برداش��ته شده است. 
او در جم��لات کوتاهی گفت: ش��گفت زده ام 
 و در عجبم اگر این کتیبه مش��کلی داش��ت 
چرا به ما قبل برداشته شدنش اطلاع ندادند و 
اگر قانونی در این زمینه بوده اس��ت - که من 
ش��خصا از آن اطلاعی نداشتم - چرا پیش از 
نصب اطلاع رس��انی نشده بود چون این اتفاق 
در شان مزار یک هنرمند مردمی نیست. مهسا 
قریش��ی در عین حال گفت: من هنوز چون 
جزییات ماجرا برای خودم روشن نیست، صبر 
می کنم تا دوس��تانم که در ای��ران پیگیر این 
موضوع از مسئولان بهشت زهرا)س( هستند، 
پاسخ قانع کننده ای بدهند. به گزارش ایسنا، 
بیتا فرهی ۴ آذر ماه در سن ۶۵ سالگی از دنیا 
رفت و طبق وصیت خودش در خاك ایران و 
کنار مادرش در قطعه ۷۹بهش��ت زهرا)س( و 

در میان مردم به خاك سپرده شد.

نظر وزیر ارشاد
 درباره بازگشت »معین« 

محمدمه��دی اس��ماعیلی وزی��ر فرهنگ و 
 ارش��اد اسلامی پس از جلس��ه هیئت وزیران 
در جم��ع خبرنگاران در پاس��خ به پرسش��ی 
درباره بازگشت هنرمندانی مانند نصرالله معین 
نجف آبادی ملق��ب به »معین«، گفت: حضور 
ایش��ان در ایران هیچ مش��کلی ندارد و طبق 
قوانین انجام می ش��ود. ه��ر کاری درباره هر 
فردی انجام شود، طبق قانون انجام می شود. 
اجازه فعالیت قدم بعدی است اما حضورشان 
در ایران هیچ مش��کلی ن��دارد. نصرالله معین 
 نجف آب��ادی )زاده ۲۹ دی ۱۳۳۰( ک��ه ب��ا 
نام هنری معین ش��ناخته می شود، خواننده 
موسیقی پاپ و س��نتی ایرانی ساکن آمریکا 

است./ایسنا 

»آتی ساز« در »ملک« 
نمایش »آتی ساز« به کارگردانی سعید دشتی 
و تهیه کنندگی حمیدرض��ا ترخان از ابتدای 
بهمن ماه به تعداد محدود در تماشاخانه ملک 
روی صحن��ه می رود. محم��د لاریان و ترلان 
پروان��ه در ای��ن نمایش در کن��ار هم حضور 

دارند./صبا 

»ویستینگ« در تلویزیون
مینی س��ریال جدید »ویس��تینگ« از بامداد 
 روز یکش��نبه، ۲۴ دی از ش��بکه چهار پخش 
خواهد شد. فصل اول »ویستینگ« در ۱۰ قسمت 
 از نخس��تین دقای��ق روز یکش��نبه، ۲۴ دی

 به روی آنتن شبکه چهار می رود./ایسنا

آفتاب یزد - یوسف خاکیان: رفیقیم با هم، از دور البته، گاهی 
وقتا بهش پیام میدم، با واس��طه البته، ولی خب همیشه جوابمو 
داده، یه بار هم از طریق یزدان سلحش��ور بهم پیام داد که یه روز 
پاش��و بیا سازمان بشینیم با هم حرف بزنیم شما پیشنهاداتت رو 
ارائه بده، بررس��ی کنیم ببینیم به کجا می رسیم، اما من که نای 
راه رفتن ندارم، سخته واس��م ماشینمو چند تا خیابون اونطرفتر 
پ��ارك کنم و هِلِ��کُ هِلکِ راه بیفتم س��مت دفتر محمد خزاعی 
)رئیس سازمان س��ینمایی( و با ایشون تو دفترشون گفتگو کنم، 
واسه خاطر همین بهشون پیام میدم، الحق والانصاف هم همیشه 
ش��نوای حرفای من بودن، اما ترجیح میدم که اینبار حرفم یا به 
س��خن بهتر پیشنهادم رو به صورت مکتوب و از طریق صفحه ای 
که توی روزنامه آفتاب یزد در اختیار منه به اطلاعش��ون برسونم. 
خب بریم س��ر اصل ماج��را. جناب آقای محم��د خزاعی رئیس 
محترم س��ازمان س��ینمایی، س��لام علیکم، احوال شما چطوره؟ 
خوب هس��تید؟ من چند ش��ب پیش بالاخره موفق شدم قسمت 
اول گفتگوی چند ماه پیش ش��ما با فری��دون جیرانی رو ببینم، 
گفتگوی��ی که برای اولین بار انجام ش��د و ب��رای اولین بار تمام 
خط��وط قرمز رو شکس��ت و وارد منطقه ممنوعه س��ینمایی که 
مش��کلات زیادی داره، ش��د. البته موضوع این نوشته درباره اون 

گفتگ��و نیس��ت، با خودم فک��ر کردم و گفتم حالا که جش��نواره 
بین المللی فیلم فج��ر نزدیکه و خبرهای مربوط به فیلم های این 
دوره روی بورس اخبار هستن، یکی دو نکته رو خدمت شما بیان 
کنم بلکه فرجی بشه و سینمای ایران بعد از سالها به یک ساحل 
آرامشی برس��ه. خودتون خوب می دونید که پست های مدیریتی 
همیشگی نیستن و روی همین صندلی ای که شما نشستید، قبلا 

فرد دیگری نشسته بود و بعد از شما هم فرد دیگری قراره روش 
بش��ینه، اما توی این آمدنه��ا و رفتن ها اون چی��زی که بیش از 
همه صدمه می بینه، همین جش��نواره فجریه که کمتر از یک ماه 
دیگه چهل و دومین دوره اش برگزار می ش��ه، جشنواره فجر انگار 
ش��ده مثل یه توپ فوتبال، هر مدیری ک��ه میاد یه لگدی بهش 
می زنه و هر س��لیقه ای که خودش دوس��ت داره روی اون اعمال 
می کن��ه، مثلا در دوره های قبلی بخ��ش بین الملل از بخش ملی 
جدا ش��د، یا بخش فیلم اولی ها حذف ش��د، اما در دوره مدیریت 
ش��ما دوباره بخش های بین الملل و ملی ادغام ش��دن و الان هم 
می بینیم بخش فیلم اولی ها دوباره در بین بخش های جش��نواره 
گنجونده ش��ده، حالا معلوم نیست بعد از اتمام ماموریت شما در 
سازمان سینمایی، مدیر جدید چه برنامه ای رو برای این بخش ها 
ی��ا بخش های دیگه پیاده کنه، می خوام بگم چرا یه برنامه مدون 
و همیش��گی درباره این فستیوال وجود نداره؟ چرا هر کسی میاد 
و میش��ه رئیس و مدیر، از ظن خودش یار س��ینما میش��ه و هر 
طوری که دلش می خواد با مهمترین جشنواره سینمایی مملکت 
ما برخ��ورد می کنه؟ مثلا در دوره های قبلی خیلی از جش��نواره 
جهانی فجر تعریف می ش��د و برگ��زار کنندگانش می گفتن: »ال 
کردی��م، بل کردیم«، حالا هم برگزارکنن��دگان این دوره یا دوره 
قبلی که شما هستید می گید: »ال کردیم، بل کردیم؟« این وسط 
چه کسی راس��ت میگه؟ نمیشه که هم اونا کارشون درست بوده 
باش��ه هم شما، اگه کار اونا درست بوده چرا تغییرش دادید؟ اگه 
کار شما درست بوده چرا اونا اینهمه اعتراض می کنن؟ می دونید؟ 
می خوام بگم الان که ریش و قیچی دس��ت شماس��ت، نمی دونم 
چطوری ولی یه طوری کارها رو راست و ریست کنید که فردایی 
ک��ه فرد دیگری اومد یه روش دیگری در پیش نگیره و باز دوباره 

بشه ماجرای همون آش و همون کاسه.

آفتاب یزد - مائده نعمتی: فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« به 
کارگردانی آرمان خوانساریان و تهیه کنندگی رسول صدرعاملی 
است که س��نگینی همین نام می تواند صدها مخاطب را به صف 
بلیط فروش��ی ها بکش��اند. فیلم یک ملودرام عاشقانه ای است که 
ریت��م آرامش می تواند ی��اد فیلم های عاش��قانه ی دهه هفتاد را 
در ذه��ن مخاطب زنده کند، ژانر عاش��قانه ای ک��ه این روزها در 
س��ینمای ما زیاد یا بهتر اس��ت بگوییم خیلی زی��اد دیگر وجود 
ن��دارد. فیل��م روند بس��یار آرام و در برخی از جاه��ا روند کندی 
دارد که باعث خس��تگی مخاطب در س��الن س��ینماها می شود. 
خوانس��اریان از همان ابتدا می فهماند که اهل پیچیدگی نیس��ت 
و هم��ه چی��ز را به صورت غی��ر واقعی ترس��یم نمی کند. هرچه 
که هس��ت را بطور واقعی همچون ج��اده ای هموار، بدور از خطر 
ریزش س��نگ کوه های اطراف به بیننده نش��ان می دهد ؛ ش��اید 
باید اینگونه گفت که او زندگی آدم های معمولی را می س��ازد که 
صبح از خواب بیدار می ش��وند به جای آب پرتقال چای و ش��کر 
می خورند! هدف خوانساریان خلق موقعیتی غریب نیست بلکه او 
یک خط تیز و کاملا از پیش مش��خص شده ای را در پیش گرفته 
و ب��ه نوعی می توان گفت او می داند چه می خواهد بس��ازد و چه 
حرفی ب��ا مخاطبانش بزند. با این احوال فیلم در عین س��ادگی، 
داس��تانی پیچیده با مش��کلات زندگی دو جوان��ی را دارد که در 
اینجا آس��یب های عش��ق تم پررنگی دارد. از ن��کات مثبت فیلم 
می توان به قصه گو بودن و داشتن ریتم اشاره کرد. اینجا می توان 

فیلمی را دید که س��ر و ته مشخصی دارد. در برخی از سکانس ها 
ش��اهد فیلمب��رداری خوبی هس��تیم که در ش��فافیت رنگ های 
پاییزی تضاد خفیفی با درون گرفته ی شخصیت ها دارد! از دیگر 
حس��ن های فیلم می توان به بازی قابل قبول میرس��عید مولویان 
اش��اره کرد که توانس��ت در اینجا از خود به نمای��ش بگذارد. اما 
متاس��فانه گریم و طراحی لباس نامناسب فاصله ای عجیب میان 
این دو پارتنر اصلی داستان )مریم و سهراب( با مخاطب انداخته 
اس��ت که در اینجا نقش اصلی مرد یک معلم ادبیاتی اس��ت که 

از قضا دس��تی هم در نوش��تن دارد و در تمام فیلم با ش��لواری 
س��اده و راس��ته با کتی قهوه ای و عینکی به چش��م جلوی چشم 
بیننده حضور دارد، ناخ��ودآگاه تصویری در ذهن مخاطب ایجاد 
می کند که همه  نویس��نده ها کتی قهوه ای به تن می کنند! انگار 
دور از ذهن اس��ت که یک نویس��نده پیدا شود که بلوز و شلواری 
جین به پا کند؟! یا کاپش��ن و کتانی!! چنین کلیش��ه ای عجیب 
 مخاطب را دلزده می کند. فیلم راجع به مردی است بنام سهراب
 )می��ر س��عید مولویان( که ب��رای گرفتن م��درك تحصیلی خود

 به ش��مال کش��ور می رود؛ در آن مدت کوتاهی که آنجا اس��ت 
به دانش��گاهی که درس می خوانده می رود. یاد ایام گذشته زنده 
می شود و در این حین مدام حرف دختری می شود که آن روزها 
عجیب سهراب را دوست داشته و ورد زبان عام و خاص بوده؛ مرد 
هم بدجنس��ی نکرده و همه ی اتفاقات را در خوابگاه دانشجویی 
به هم دانش��گاهی ها گفته و دختر را مورد تمس��خر قرار می داده. 
ح��الا باید دید با دیدار دوباره ی آن دو چه اتفاقی خواهد افتاد؟! 
همانطور که پیشتر اش��اره کردم درست است که فیلم سینمایی 
»جنگل پرتقال« سر و ته مش��خصی دارد، اما متاسفانه در طول 
فیلم مخاطب با اتفاق خارق العاده و عجیبی مواجه نمی ش��ود که 
ده��ان از تعجب باز بمان��د و به خاطر آن اتفاقات عجیب و غریب 
کنه در طول فیلم تماش��ا کرده، از جایش بلند ش��ود و به افتخار 
تماش��ای این اثر در خور شان، خوش��حالی کند و با صدای بلند 

برایش دست بزند. 

 هنرمندان شاهنامه خوانی

 وزارت ارشاد 

 کوتاه از هنر 

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶
 شماره تماس ۰۹۱۲۰۴۰۵۰۳۳ نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد
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جعل الاشعار
        

آنچنــان کز رفتــن گل خار می مانــد به جا
از جــوا ن بیکار هم حســرت مانــد به جا

***
کامجویــی غیــر ناکامــی نــدارد حاصلی
فــرار از خــط فقری هــم نــدارد حاصلی

***
نیســت از کردارِ ما بی حاصــان را بهره ای
آرزوی داشــتن یــک زندگــی لاکچــری
نیســت در اقبــال ما شــانس یا فــال نکو
چــرخ زندگی مــدام ما را بــرد پنچرگیری

***
نیســت ممکن رام کردن چشــمِ جادوی ترا
یا تــورم یــا گرانــی رام نی گردنــد چرا؟

***
هر که را دســتی بود در حل و عقدِ مشکات
بدانــد حال و احوالات ما شــده بس بی ثبات

***
به گوشــه ی عزلت کشیده ایم ما رخت خود 
شده ایم شهرنشین  حاشــیه  مسکن  زگرانی 

شوخی با سلبریتی های خارجی

عجب پوششی داره سلنا گومز
در راستای شــوخی با ســلبریتی های خارجی تصویری از سلناگومز خواننده 
مشــهور آمریکایی را با لباس محلی منتشر کردیم. ولی خدا وکیلی ببینید چه 

پوششی دارد؟ چقدر لباس محلی به وی می آید؟

گپ نیوز 

خبر: ســخنگوی دولت: با وجود افزایش قیمت نفت هزینه های جاری 
کشور را عمدتا از مالیات تامین کردیم

ما: یعنی از جیب ما تامین کردید. خسته نباشید!
****

خبر: ســخنگوی دولت: تورم کاهشی شده، رئیس دولت مدام نشست 
برگزار می کند

ما: با همین نشست های مداوم تورم کاهشی شد؟!
****

 خبر: بین تماشــاگران زن در یکی از بازی های لیگ فوتبال درگیری 
پیش آمد.

ما: حالا پس از مدت ها هم که تو استادیوم رفتند دعوا نکنند که همین را 
هم بهانه کنند اعام کنند جهت جلوگیری از درگیری بانوان ورود آنان 

به استادیوم ممنوع!
****

خبر: ناصر نوبری، سفیر سابق ایران در شوروی: روس ها نگرانی جدی 
درباره عواقب رفتارهایشان مثل بیانیه درمورد جزایر سه گانه ندارند!

ما: کا روس ها بخاطر زندگی در مناطق سردســیر بســیار آدم های 
خونسردی هستند. سیاستمدارانشان هم آدم های ریلکس و بی استرسی 
هستند. البته باید کاری کرد که یک نگرانی، استرسی به تن شان بیندازیم!

****
خبر: آقاتهرانی: اگر رئیس مجلس ۳0 ثانیه وقت بگذارد، مشکل طرح 

حجاب و عفاف حل می شود.
ما: خدا وکیلی زمانی کــه لقمه در دهان می گذاریم تا لقمه از گلویمان 
پایین برود زمان آن از ســی ثانیه بیشتر می شود چطور در سی ثانیه 

موضوع حجاب حل میشه؟
****

خبر: قیمت ران گوسفندی به 6۹0 هزار تومان رسید
ما: شاید بعضی پیشــرفت ها ی ادعایی دولتمردان جای سوال دارد اما 

پیشرفت و ترقی قیمت ها را هیچ کس منکر نیست!

آگهی تشکر از وزارت نفت

بدینوسیله ما یعنی جمعی از مردم همیشه در صحنه گرفتاری و حرص و 
جوش مراتب تشکر خود را از وزارت نفت و وزیرنفت در پی حل مشکل 
اختال در سامانه سوخت اعام می کنیم. بی شک اقتدار و تاش این 
وزارتخانه در راستای حل آن اختال ها که روی اعصاب مردم هم بود 
بسیار قابل ستایش است. در واقع این تاش و کارکرد متخصصین از 
چشم ملت پنهان نماند. نوکران و چاکران ما نشان دادند اگر بخواهند 
نوکری و چاکری کنند واقعــا می توانند. البته به علت اختال ها چند 
روز فروش بنزین به قیمت آزاد صورت گرفت که به مســئولین اعام 

می کنیم خیالی نیست این درآمد اضافی نوش جان!

حافظ نامه 

ندید وقت  مَصلحتِ  ما  آسایش  دلبر، 
ور نه از جانبِ ما دل نگرانی دانســت

تفسیر: نیت کردیم و از حافظ خواستیم که نظرش را درباره نگرانی مسئولین 
از اوضاع مردم بگوید حافظ به شوخی گفت: مسئولین نگران نیستند! 

سخنان بزرگان

قبل از ازدواج؛ مرد قبل از خواب به حرف هایی می اندیشــد که شما 
گفته اید، اما بعد از ازدواج؛ مرد قبل از این که شــما حرف بزنید به 

خواب می رود!
هلن رولان

گپی با شاعران جهان 

وقتی چهل زمستان پیشانی تو را از همه طرف احاطه و محاصره کرد
و در کشتزار جمال تو چین و شیارهای عمیق حفر نمود

زمانی که این پوشش جوانی غرور آمیز را
به صورت لباس ژنده و کم ارزش درآورد

اگر از تو پرسیدند
آن همه زیبایی تو کجا شدند

آن همه خزانه با ارزش روزهای نشاط و جوانی کجا رفتند
باید بگویی آن خزانه های با ارزش زیر فشار تورم و گرانی محو شدند 

به تاریخ پیوستند.
 ویلیام شکسپیر

خاطرات آدم فضایی

یکی از چیزهایی که در ســفر به سیاره زمین منو ناراحت میکرد این 
بود که گاهی مردم برای مســخره کردن یک فرد از وی به آدم فضایی 
 یاد می کردند. مثا یک بار سوار یک تاکسی شدم راننده سردرد دل را 
با من باز کرد و گفت: مدت ها زندگیم خراب شده بود. تو یه عالم دیگه 
بودم حسابی آدم فضایی بودم زنم می خواست ازم جدا بشه. همیشه 
تو فضا بودم. گفتم چرا؟ گفت: راستش چون »مواد« می زدم دائم تو یه 
فضای دیگه بودم دوستام بهم می گفتند: مجید فضایی! خیلی حرفش 
بهم برخورد. چرا باید کسی که مواد میزنه آدم فضایی خطاب بشه؟ در 

سیاره ما حتی یک معتاد نیست! حتی سیگار هم نمی کشیم!

دیالوگ جعلی 

تو زندگی یه چیزایی رو میشــه آسون فهمید، ولی من اصا نمی تونم 
بفهمم ما چرا باید این همه شاهد افزایش قیمت ها باشیم؟!

صورت زخمی - برایان دی پالما

دولت: تنها دولتی هستیم که سند دارد

سازمان ثبت اسناد: بله، دولت های قبلی سند نداشتند

قولنامه دستی داشتند!
گردآورنده: امیرحسین ذاکری

طنز

سرقت ابرها صحت ندارد
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور با تاکید بر اینکه امکان تغییر انرژی سامانه های 
بارشی توسط انســان وجود ندارد گفت: اخبار منتشر شده درباره 
عقیم سازی سیستم های بارشی و تغییر مسیر آن ها به کشورهای 
دیگر شایعه است و ا ز نظر هواشناسی صحت ندارد. با این خبر بسیار 
شادمان شدیم پس خبرها و شایعه سازی های مبنی بر »ابر دزدی« و 
سرقت ابرها و... همه بی اساس است. احتمالا زمان احمدی نژاد هم که 
مطرح میشد: خارجی ها ابرهای ما را می دزدند صحت نداشت شوخی 
بود! ولی واقعا اگر چنین سرقتی صحت داشت یک سرقت »دبش« 

می بود! با این حرف یک وقت یاد چای دبش نیفتید!

خبر ویژه

راه حل خانه دار شدن سریع با »خانه سازی«!
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رئیس کل گمرک ایران گفت: مجموع تجارت )صادرات و واردات( 
ایران با ترکیه در ۹ ماهه ســال جاری به بیش از هشت میلیارد و 

۵۰۰ میلیون دلار رسیده است.
»محمد رضوانی فر« اظهار داشت: در ۹ماهه سال جاری ۶ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تن کالا به ارزش ســه میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار به 
ترکیه صادر شــده است که به لحاظ وزن ۱۲.۵ درصد افزایش و از 
نظر ارزش ۱۵ درصد کاهش داشــته است. وی در خصوص میزان 
واردات از کشــور ترکیه در ۹ماهه سال جاری افزود: در این مدت 
۳ میلیــون تن کالا به ارزش ۵ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار وارد 
کشور شــده اســت که به لحاظ وزن ۱۲ درصد و از حیث ارزش 
۱۷ درصد رشــد نشان می دهد. به گفته معاون وزیر اقتصاد، عمده 
اقلام صادراتی کشورمان به ترکیه در این مدت شامل گاز طبیعی، 
اوره، آلومینیوم، شــمش آهن و قیر و عمده کالای وارداتی، روغن 

آفتابگردان، شمش طلا و ذرت دامی بوده است.
رضوانی فر با اشــاره به اینکه حجم ترانزیت مبادله شده بین ایران 
و ترکیه در ۹ماهه ســال جاری یــک میلیون و ۶۰۰ هزار تن بوده 
اســت، افزود: میزان ترانزیت در مدت زمان یاد شده از مبدأ ترکیه 

یــک میلیون تن و میزان ترانزیت از کشــورمان به مقصد مرزهای 
ترکیه ۶۰۰ هزار تن بوده است که عمدتاً از مرزهای بازرگان، سرو 
و پلدشت انجام شد. رئیس کل گمرک ایران گفت: در ۹ماهه سال 
جاری حدود ۲۸۰ هزار دستگاه کامیون از مرزهای دو کشور تردد 
کردنــد که از این تعداد ۱۲۲ هزار دســتگاه کامیون های خروجی 

و ۱۵۶ هــزار دســتگاه کامیون های ورودی بودنــد. حجم تجارت 
خارجی کشــور )مجموع واردات و صادرات( در ۹ ماهه امســال با 
رشــد ۷درصدی بالغ بر ۱۱۲ میلیارد دلار رســیده است. صادرات 
کشور در ۹ ماهه سال جاری با احتساب نفت، برق و خدمات فنی و 
مهندسی و به استثنای آمار صادرات تجارت چمدانی به ۶۳ میلیارد 
و ۹۷۰ میلیون دلار رســید که میــزان صادرات نفت در این مدت 
۲۶میلیارد و ۴۶۰ میلیون دلار، صادرات خدمات فنی و مهندســی 

۷۸۰ میلیون دلار و صادرات برق ۳۰۰ میلیون دلار است.
به گــزارش ایرنا؛ چین با ۱۰ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار، عراق با 
۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار، امارات متحده عربی با ۴ میلیارد و 
۷۰۰ میلیون دلار، ترکیه با ۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیارد دلار و هند با 
یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار پنج کشور عمده مقصد صادراتی 
کالای ایرانی بودند؛ همچنین ۵ کشور عمده طرف معامله واردات 
با ایران، شامل امارات متحده عربی با ۱۵ میلیارد دلار، چین با ۱۳ 
میلیــارد و ۷۰۰ میلیون دلار، ترکیه بــا ۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
دلار، آلمان با یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار و هند با یک میلیارد 

و ۴۰۰ میلیون دلار بوده است.

کودتای ناکام اصلاحات قضائی نتانیاهو
با رأی دیوان عالی رژیم صهیونیست

ادامه از صفحه اول:
دیوان عالی رژیم صهیونیســتی ۱۱ دی ۱۴۰۲، قانون جنجالی اصلاحات 

دستگاه قضائی این رژیم را لغو کرد.
این جلسه با مشارکت کامل ۱۵ قاضی دیوان   عالی و به ریاست خانم استر 
حایوت؛ رئیس دیوان عالی رژیم صهیونیســتی، برگزار شــد. جنبش های 
موسوم به جنبش کیفیت حکمرانی، کانون وکلای صهیونیست و جنبش 
برای دولت ســالم و عدالت اجتماعی در این خصوص لایحه تقدیم کردند. 
منابع قضایی می گویند که ایلان بومباخ، وکیل و نماینده وزیر دادگستری 

رژیم صهیونیستی به این لایحه ها پاسخ منفی داد و آن ها را رد کرد.
البته برخی منابع می گویند که گالی بیهاریف میارا؛ مشاور حقوقی کابینه 
نتانیاهــو، در این مرحله به لایحه ها پاســخ داده اســت. دیوان عالی رژیم 
صهیونیستی با ۸ رأی مصوبه جنجالی اصلاحات قضایی را باطل اعلام کرد.

در واکنش به این امر، ایتامار بن گویر؛ وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیستی، 
گفت: لغو قانونِ محدود کردن نظارت دادگاه بر کابینه و وزیران، خطرناک 
اســت و به تلاش های جنگی آســیب می رســاند. در همین حــال، وزیر 
دادگستری اســرائیل گفت: تصمیم دادگاه عالی برای لغو قانون استدلال 
معقولیت، با روحیه وحدت مطلــوب در هنگام جنگ مغایرت دارد. حزب 
لیکود نیز اعلام کرد این تصمیم دادگاه با اراده مردم به ویژه در زمان جنگ 
مغایرت دارد. یائیر لاپید؛ رهبر اپوزیسیون رژیم صهیونیستی، اما گفت: ما 
کاملاً از این تصمیم دادگاه حمایت می کنیم. رسانه های اسرائیلی این اقدام را 

زلزله ای در دستگاه قضائی رژیم صهیونیستی توصیف کرده اند.
دیوان می   توانســت این قانــون را باطل یا تصویب کند. دومی بعید به نظر 
می   رسید؛ زیرا این امر اساســاً آن را از اکثر اختیاراتش محروم می کرد؛ اما 
حالا که این قانون را رد کرده، کابینه می تواند ادعا  کند که قدرت دیوان را 
برای بررسی چنین قوانینی سلب کرده است که منجر به بحران مشروعیت 
می شود. این امر دوشــاخه از قوا را در تقابل و تضاد مستقیم قرار می دهد 
که هرکدام ادعا می کنند مرجع مناسب هستند. اکثر اسرائیلی   ها از دیوان 
 حمایت می کنند امــا قدرتی به   جز خیابان   ها بــرای تحمیل این موضوع 

نخواهند داشت.
لغو قانون جنجالی اصلاحات دســتگاه قضائی توســط دادگاه عالی رژیم 
صهیونیســتی از دو منظر می تواند مورد بحث و بررسی قرار گیرد؛ نخست 
اینکه چرا این دادگاه )دادگاه عالی رژیم صهیونیستی( در شرایط کنونی رأی 
خود را صادر کرد و دوم تبعات و آثار آن اســت. در ارزیابی و یافتن پاسخی 
برای پرسش اول، بدون شک شرایط سه ماه اخیر در سراسر سرزمین های 
اشغالی به واسطه عملیات طوفان الاقصی و آغاز تجاوزات رژیم صهیونیستی و 
به تبعش کشتار بی سابقه ساکنان غزه سبب شده تا طبق تمام نظرسنجی های 
صورت گرفته حزب لیکود و کابینه بنیامین نتانیاهو دچار افول و حتی سقوط 
حمایت مردمی شود. در یکی از بدترین نظرسنجی ها اگر انتخابات زودهنگام 
در فلســطین اشغالی برگزار شود حزب لیکود بیش از نیمی از کرسی های 
خود را از دست خواهد داد. طبیعی است در چنین شرایطی، نخست وزیر و 
احزاب ائتلافی و در کل کابینه افراطی فعلی، دیگر نه از توان سیاسی و نه از 
عقبه مردمی برخوردار نیستند. از همین رو بدیهی است که دادگاه رژیم عالی 
رژیم صهیونیستی می تواند با خیالی آسوده تر نسبت به لغو قانون اصلاحات 
قضایی وارد عمل شود؛ چراکه با وجود اختلافات و شکاف های عمیق سیاسی 
و امنیتــی در کابینه نتانیاهو و با آگاهی از این واقعیت که بی بی اکنون در 

واپسین روزهای حیات سیاسی خود قرار دارد، عملاً قدرت پاسخگویی لازم 
و واکنش مقتضی در برابر دادگاه عالی رژیم صهیونیستی از نخست وزیر و 
کابینه او گرفته شده است. ضمن اینکه در شرایط جنگی کنونی، نتانیاهو با 
مشکلات جدی تری دست به گریبان است و حتی فرصت و توان لازم برای 
جدال سیاسی با دادگاه عالی رژیم صهیونیستی را ندارد. چراکه نخست وزیر 
برای بقایش دست وپا می زند و اکنون تلاش او برای افزایش سیطره بر دیگر 

نهادهای از جمله نهادهای قضایی در اولویت های بعدی قرار می گیرد.
در خصوص ســؤال دوم باید به این کلیدواژه اشاره داشت که اقدام دادگاه 
عالی رژیم صهیونیســتی همان گونه که از زبان رســانه های عبری مطرح 
شده یک زلزله سیاســی را به دنبال خواهد داشت؛ چراکه از یک سو قطعاً 
جریان های افراطی ائتلافی کابینه نتانیاهو می تواند به سمت اقداماتی برای 
واکنش سوق داده شود که دایره و شدت اختلافات فعلی را اوج خواهد داد 
تا جایی که موضوع شکست ائتلاف حاکمیت محقق شود و از طرف دیگر با 
توجه به حمایت مثبت و جدی جریان اپوزیسیون از اقدام دادگاه عالی رژیم 
صهیونیستی، ریل گذاری برای برکناری هرچه سریع تر بنیامین نتانیاهو و 
برگزاری انتخابات زودهنگام، حتی در شرایط جنگی فعلی هم فراهم شود. 
به خصوص آنکه اخیراً یائیر لاپید، نخست وزیر سابق رژیم صهیونیستی، تأکید 
داشت که در شرایط جنگی هم می توان انتخابات زودهنگام برگزار کرد. با در 
نظر گرفتن این نکات یقیناً لغو قانون اصلاحات قضایی از سوی دادگاه عالی 
رژیم صهیونیستی در مقام موتور پیشران و کاتالیزور پوست اندازی سیاسی 
در این رژیم و برکناری بنیامین نتانیاهو از ســاختار سیاسی برای همیشه 
عمل خواهد کرد. میراف بن آری؛ عضو پارلمان رژیم صهیونیستی )کنست( 
از حزب »آینده ای هست«، گفته که کابینه بنیامین نتانیاهو بدترین کابینه 
در »تاریخ اسرائیل« است و افراد تندرو، افراطی و سرکش عضو این کابینه 
هســتند. وی به اداره نامناسب جنگ کنونی توسط کابینه نتانیاهو اشاره 
کرده و گفته: حتی اگر درباره جنگ کنونی هم صحبت نکنیم نمی توان از 
شکســت های این کابینه قبل از جنگ چشم پوشی کرد. در زمان جنگ ها 
افکار عمومی پشــت کابینه هستند اما در اســرائیل ۷۰ درصد از نتانیاهو 
می خواهند که استعفا بدهد. آسیب و خسارتی که این کابینه وارد آمده، در 
تاریخ تدریس خواهد شد و این مسئله ای است که تاکنون اتفاق نیفتاده بود.

اخیراً رسانه های رژیم صهیونیستی از اختلافاتی در کابینه جنگ این رژیم 
به دلیل امتناع نتانیاهو از مذاکره درباره روز بعد از جنگ خبر دادند. میخال 
شیمش؛ تحلیلگر سیاسی شبکه »کان« رژیم صهیونیستی؛ گفته: قبل از یک 
هفته سرنوشت ساز، ترس و نگرانی و تنش زیادی در کابینه جنگ وجود دارد. 
یکی از مسائلی که باعث اختلاف و درگیری در کابینه شده است موضوع روز 
بعد از جنگ است. وی گفته: نتانیاهو باید مشخص کند با وزیر جنگ است 

یا با وزیر دارایی. باید هرچه زودتر این تصمیم را بگیرد.
راجر کوهن؛ سیاســی نویس ارشد نیویورک تایمز، می نویسد که بنیامین 
نتانیاهو در یک سال گذشته چنان مشغول ساماندهی تبعات تغییر دادن 
نظام قضایی اسرائیل و مهار مخالفت های صورت گرفته با آن بود که فراموش 
کرد در غزه چه می گذرد و چطور رزمندگان فلســطینی از تشدید مظالم 
شهرک نشینان در کرانه غربی به ستوه آمده و درصدد تلافی این همه ظلم 

هستند.
کابینه ائتلافی که نتانیاهو پس از فتح انتخابات اســرائیل در سال ۲۰۲۲ 
تشکیل داد و چهارمین مرتبه بازگشت او را به دفتر نخست وزیری اسرائیل 
شــکل داد، سرشار از ناهم سویی و شــمایلی آشکار از چنددستگی بود و 
وزیر دفاع منتخب وی چنان تندرو بود و هست که حتی نتانیاهو با همه 
افراطی گری های معروف و همیشگی اش نمی توانست آن را برتابد. رفتار او 
و ژنرال های ارتش که برخی سران آن با وزارت دفاع سر سازگاری داشتند و 

بعضی شان از ایده های نتانیاهو پیروی می کردند، اوضاع را برای فلسطینی ها 
مساعد ساخت تا حمله ای بسیار بزرگ تر از گذشته را به اسرائیل پی ریزند. 
طوفانی که از روز شــنبه ۱۵ مهر ۱۴۰۲ )۷ اکتبر ۲۰۲۳( از ســمت غزه 
به ســوی تل آویو و دیگر شهرها و شهرک های اســرائیل وزیدن گرفته و 

همچنان هم ادامه دارد. 
در پاســخ به این ســؤال که »آیا بی ثباتی سیاسی کنونی در اسراییل، بر 
روند تصمیم گیری در این کشــور تأثیر می گذارد یا نه؟« مارتین ایندیک 
عضور ارشــد شورای روابط خارجی آمریکا در مصاحبه با فارن افرز چنین 
نظر می دهد که این یک بحران عمیق با اجزایی تاکنون ناشــناخته است 
و نخست وزیر با یک مشکل واقعی روبروست نه تنها در دفاع از شهروندان 
بلکه در فرار از مقصر شناخته شدن به خاطر آنچه رخ داد و نمی دانم چگونه 
می تواند از پس این کار برآید. او ناچار است راهی برای خلاص کردن خود 
در گذر این منازعه پیدا کند. او نمی تواند اجازه دهد که تندروها، راست های 
افراطی ائتلافش، ســیر رخدادها را دیکته کنند چراکه آن ها اســراییل را 
به جاهای بسیار بد می کشانند؛ بنابراین نتانیاهو یا باید آن ها را مهار کند که 

تا به امروز قادر به این کار نبوده، یا آن ها را از ائتلاف بیرون کند.
فیلسوف اسرائیلی یشایاهو لیبوویتز؛ که ایزایا برلین او را »وجدان اسرائیل« 
خطاب کرد، هشــدار داد که اگر اسرائیل کنیســه را از دولت جدا نکند 
باعث ایجاد یک نظام فاســد خاخام می شود که یهودیت را به یک فرقه 
فاشیســت گره می زند. لیبوویتز که در سال ۱۹۹۴ درگذشت، گفت که 
نسبت ناسیونالیسم مذهبی به مذهب مثل نسبت ناسیونال سوسیالیست 
)حزب نازی( به سوسیالیسم اســت. او درک کرد که ستایش کورکورانه 
از ارتــش، به ویژه بعد از جنگ ۱۹۶۷ که صحرای ســینا، نوار غزه، کرانه 
باختری رود اردن )شامل اورشلیم شــرقی( و ارتفاعات جولان را تصرف 
کرد، خطرناک بود و درنهایت منجر به نابودی اسرائیل و با آن هرگونه امید 
به دموکراسی، خواهد شد. او هشدار داد که وضعیت ما به وضعیت ویتنام 
سقوط خواهد کرد، به جنگی که دائماً در حال تشدید شدن است و بدون 
کوچک ترین چشــم اندازی برای یک  راه حل نهایی تبدیل خواهد شد. او 
پیش بینی کرد که اعراب کارگران خواهند بود و یهودیان مدیران، بازرسان، 
مقامات رســمی و پلیس آن هم عمدتاً پلیــس مخفی. دولتی که بر یک 
جمعیت متخاصم ۵/ ۱ تا ۲ میلیون نفری خارجی حاکم باشد الزاماً تبدیل 
به یک دولت پلیســی مخفی می شود که تأثیرات آن بر آموزش وپرورش، 
آزادی بیان و مؤسسات دموکراتیک اجتناب ناپذیر است. ویژگی فاسد هر 
رژیم استعماری بر کشور اســرائیل هم غالب می شود. حکومت اسرائیل 
مجبور خواهد بود که ازیک طرف قیام عرب ها )فلســطینی ها( را سرکوب 
کند و از طرف دیگر وطن فروشــان عرب )فلسطینی( را به خدمت بگیرد. 
دلیل خوبی هم وجود دارد که نگران آن بود که نیروهای دفاعی اسرائیل 
که تاکنون ارتش مردمی بوده اند، درنتیجه تبدیل شدن به ارتش اشغالگر، 
فاسد شوند و فرماندهانشان که تبدیل به فرمانداران نظامی خواهند شد، 
شبیه به همکارانشان در کشــورهای دیگر شوند. او این را درک کرد که 
اشغال طولانی فلسطینی ها به طور اجتناب ناپذیری بذر »اردوگاه های کار 
اجباری« را می کارد. او گفت »اسرائیل شایستگی زیستن را ندارد و ارزش 
نگهداری نخواهد داشت«. کریس هجز؛ رئیس دفتر سابق نیویورک تایمز 
در خاورمیانه، بر این نظر اســت که مرحله بعدی این مبارزه یک کمپین 
انبوه کشتار همه جانبه در غزه به وسیله اسرائیل خواهد بود که پیش ازاین 
شروع شده اســت. اســرائیل خود را قانع کرده است که خشونت بیشتر 
درنهایت آرزوهای فلسطینی ها را به باد خواهد داد. اسرائیل اشتباه می کند. 
تروری که اسرائیل بر فلسطینی ها تحمیل می کند تروری است که اسرائیل 

دریافت خواهد کرد.

مدیرعامــل ســازمان بنــادر و دریانــوردی از 
اجرای۱۵۰ هزار میلیارد تومــان پروژه در حوزه 
حمل ونقل دریایی کشور خبر داد. علی اکبر صفایی 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در دومین 
همایش ملی تمدن دریایی - مسیر پیشرفت که 
در دانشــگاه علوم دریایی امام خمینی )ره( بندر 
نوشهر با حضور فرمانده نیروی دریایی راهبردی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، مدیرعامل شرکت 
کشــتیرانی، مدیرعامل شــرکت ملی نفتکش، 
معاون سازمان شیلات ایران و جمعی از مدیران 
و مسئولان شرکت ها و ارگان های دریایی کشور 
برگزار شــد، گفت: دولت تمام تلاش خود را به 
کار خواهد بســت تا بتواند فعالیت جامعی را در 
خصوص تحقق سند ابلاغی توسعه دریا محور به 
عنوان نقطه عطف تاریخ کشور، انجام دهد. وی 
ادامه داد: تبیین مقوله توســعه دریا محور بسیار 
مهم اســت و باید با ادبیات حکمرانی دریایی به 
خوبی آشــنا شویم. مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانوردی با بیان اینکه سیاست های کلی توسعه 
دریا محور از مباحث امنیتی در حوزه دریا مسائل 
اقتصادی، محیط زیست، علوم و فناوری، اجتماعی 
و فرهنگی را در بر می گیرد، عنوان کرد: در مسیر 
توسعه دریا محور طرح جامع بنادر بازرگانی کشور، 
مطالعات مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی، طرح 
ویژه و راهبردی توســعه پایدار و یکپارچه جزایر 
جنوب کشور و ســند آمایش مراکز لجستیک 

کشور به عنوان اســناد و مطالعات پشتیبان در 
حوزه توسعه دریا محور مدنظر قرار گرفته است. 
صفایی با بیان اینکه در مسیر تحقق سیاست های 
کلی توسعه دریا محور، چندین وزارتخانه متولی 
هستند، خاطرنشــان کرد: اقدامات در کارگروه 
موضوعی ســتاد اجرایی ســازی سیاســت های 
کلی توســعه دریا محور دنبال می شود و دولت 
تمام تلاش خود را به کار بســته است تا ساختار 
اجرایی سازی سیاست های کلی توسعه دریا محور 
ایجاد شــود و در این مسیر باید شاهد همکاری 
و همراهی تمامی دستگاه های مرتبط باشیم. وی 
ادامــه داد: از بخش خصوصی در حوزه توســعه 
دریا محور مشورت گرفته ایم تا بتوانیم سند ملی 
جامعی را داشته باشیم و دولت، بخش خصوصی، 
ارگان های دریایی نظر خود را ارائه کنند تا در اجرا 
با کمترین مشکل مواجه باشیم و با مصوبه دولت 
و ابلاغ آن، شــاهد کلید خوردن اقدامات اجرایی 
باشیم. به گزارش مهر؛ بنابراین گزارش سازمان 
بنادر و دریانوردی، معاون وزیر راه و شهرســازی 
در پایان از تعریف و در دست اجرا بودن ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان پروژه در بخش حمل و نقل دریایی 
کشور خبر داد و اعلام کرد: برخی از این پروژه ها 
در حال اجرا هســتند و با حضور رئیس جمهور 
و وزیر راه و شهرســازی به بهره برداری می رسند 
که اشتغال زایی خوبی در کشور ایجاد می کنند و 

موجب رونق اقتصادی می شوند.

معاون اقتصادی و کســب و کار اتاق تعاون ایران 
با تاکید براینکه سیاســت مالی و پولی دولت در 
مهار تورم منطقی اســت، گفــت: باید به اجرای 
این سیاســت امیدوار بود زیرا پیشبرد آن باعث 
کنترل نسبی تورم می شود. »رضا وفایی یگانه« 
در خصوص تأثیر سیاست های مالی و پولی دولت 
در مهار تورم، اظهار داشــت: دولت در این مدت 
برنامه ریزی های هدفمندی در خصوص مهار تورم 
داشته و در این راستا، کنترل نقدینگی از مهم ترین 
اهدافی است که در پیش گرفته است. وی بحث 
تورم را حاصل افزایش بی رویه نقدینگی دانست 
و تصریح کرد: سیاســت خوب کنترل نقدینگی 
یک سیاست انقباضی است که دولت برای مهار 
تورم بکار برده که در این مسیر موفقیت هایی نیز 
حاصل شده است؛ به طوری که رشد نقدینگی از 
۳۵ واحد درصد سال گذشته، به ۲۶ واحد درصد 
در ســال جاری رسیده و تا پایان سال ۲۵ درصد 
هدف گذاری شده اســت؛ یعنی این رقم نسبت 
به سال گذشــته ۱۰ واحد درصد کاهش داشته 
که قطعاً خود را در شــاخص های قیمتی و تورم 
نشــان می دهد. وفایی یگانه اضافه کرد: سیاست 
دولت در خصوص کاهــش نقدینگی و کاهش 
تقاضا، احتمالاً باعث رکود اقتصاد در کوتاه مدت 
شود، اما با توجه به اینکه تورم باعث نااطمینانی 
می شــود اگر دولت موفق شود این موضوع را به 
صورت نسبی حل کند قطعاً در میان مدت منجر 

به افزایش انگیزه برای سرمایه گذاری می شود. وی 
با بیان اینکه دولت در بحث های تکمیلی و تعدیل 
رکود باید به موضوع بهره وری توجه کند، عنوان 
کرد: اگر برخی از اقدامات دولت برای کنترل تورم 
که ممکن است باعث ایجاد نارضایتی میان فعالین 
اقتصادی شود، از محل ارتقای بهره وری در بخش 
اقتصاد به سمت کاهش هزینه های تولید، کاهش 
فشار هزینه و فشار عرضه در بخش اقتصاد برود، 
در کنار رونق اقتصادی، همراهی در بدنه فعالین 
اقتصــادی برای اجرای سیاســت دولــت را نیز 
خواهد داشــت. این کارشناس اقتصادی با تأکید 
بر اینکه بر سیاست های مالی و پولی دولت برای 
مهار تورم می توان بســیار امیدوار بود، گفت: این 
سیاســت دولت بسیار منطقی است؛ چراکه این 
سیاست باعث کنترل نسبی تورم می شود؛ اما این 
سیاست ممکن است رکود نسبی در بازار به دلیل 
کاهش تقاضا داشته باشد؛ اما برنامه های بهره وری 
که همراهی اجتماعی و مــردم را به همراه دارد 
می تواند مانع از تعمیق رکود و عبور از آن شــود. 
به گزارش مهر؛ معاون اقتصادی و کسب و کار اتاق 
تعاون ایران در پایان تأکید کرد: باید از این مسیر 
گذر کنیم تا تورم حل شــود؛ چرا که تورم باعث 
نارضایتی و ناامنی در عرصه اقتصادی می شــود 
پس اگر بتوانیم به ثبات نسبی در میان مدت برای 
افزایش انگیزه سرمایه گذاری قطعاً روزهای خوبی 

را در پیش خواهیم داشت.

تعریف و اجرای ۱۵۰هزار میلیارد تومان پروژه 
در حوزه حمل ونقل دریایی

سیاست مالی و پولی دولت 
در مهار تورم منطقی است

اقتصادی

یک بام و دو هوا
ادامه از صفحه اول:

به این اضافه کنید افزایش مالیاتی که به واسطۀ 
همین تورم بر مردم تحمیل می شود یا مالیات های 

جدیدی که دولت بر مردم تحمیل می کند.
۲- تا لحظۀ نگارش این مقاله، دولت بعد از حدود 
۱۶ ماه فقط ۳۰ درصد از پاداش بازنشســتگان 
فرهنگی را پرداخت کرده است و خود همین ۳۰ 
درصد را هم با تاخیری حدود ۱۵ ماهه پرداخت 
کــرد. وقتی تورم اعلامی خــود دولت بالای ۳۵ 
درصد است معنای این تأخیر یعنی ارزش پاداش 
پرداخت نشدۀ این فرهنگیان از نصف هم کمتر 
شده است! آیا دولت در قبال دیون خود به مردم 
آن هم دیونی که قبلاً از جیب خود بازنشســته 
)مقرری ماه اول و کســر ماهانه( در طی ۳۰ سال 
کار و زحمت به مرور برداشت شده و برای تجارت 
و بهره وری در اختیار صندوق بازنشستگی بوده 
است مسئولیتی ندارد؟ اگر قانون نمی تواند تعهدی 
بر دولت تحمیل کند، اخلاق و شرع چطور؟ بعد 
چطور همین دولت به بانک ها اجازه می دهد برای 
تاخیر در پرداخت اقساط، مردم را جریمه و حساب 

آن ها یا ضامن آن ها را مسدود کنند!؟
حالا چون رسم است مسئولین وقتی در جایی کم 
می آورند فوری ایران را با کشورهای دیگر مقایسه 
می کنند ما هم با ترکیه مقایسه کنیم. میانگین 
تورم در این کشور در سال ۲۰۲۳ حدود ۶۵ درصد 
بود و دولت حقوق ها را به طور میانگین و طی دو 
بار ۸۸ درصد افزایش داد. حدأقل در دو سال اخیر 
که تورم ایــران به طور میانگین بالای ۴۰ درصد 
بوده حقوق کارمنــدان حدود ۲۰ درصد افزایش 
یافته است که این یعنی کارمندان ایرانی همواره 
از تورم عقب افتاده و فقیرتر شده اند. اقشار آسیب 
پذیر و جامعۀ کارگری هم دچار این فقر روزافزون 
شده اند. بدتر اینکه این فقر فقط اقتصادی نیست. 
با خودش فقر فرهنگی هم می آورد و بعد افزایش 
اختلاس و دزدی و جرم و جنایت. اگر مسئولین 
مملکت نمی توانند درمانی برای این درد پیدا کنند 
تیمــی از اقتصاددانان و تاجــران موفق خارجی 
استخدام کنند و از آن ها کمک بگیرند. راستش 
ما دیگر مطلقاً هیچ امیدی نداریم، نه به دولت و 

نه به مجلس.

یک جریب صدای مخملی 
و چند سوال!؟

ادامه از صفحه اول:
حتــی اگر بخواهیم با عینک خوشــبینی به 
ماجرا بنگریم، سرگذشــت برخی به موطن 
بازگشــته های ناکام، بی وقفه در ذهنمان رژه 
می رود. سرگذشت یکی مثل حبیب محبیان 
ترانــه خوان و ترانه ســاز کــه روزگار با مرد 
تنهای شب دلتنگی هایمان را هاشور می زد. 
همو که با گیتار آکوســتیک خــود در زمانه 
بی های و هویِ لال پرســت، خوشــا به حال 
کلاغان قیل و قال پرست را نجوا می کرد و از 
شب نشینی خرچنگ های مردابی پرده برمی 
داشت. حبیب از ینگه دنیا به قصد ادامه کار 
هنری به وطن برگشت، اما نه تنها قدر ندید، 
بل زیر تگــرگ بی محلی ها هر چهار فصلش 
زمستان شد و دست آخر در سکوت دق کرد 
تا ســهمش از مام میهن، قبری دو طبقه در 

حوالی رامسر باشد.
حالا اگر نصراله نجف آبادی بخواهد در هفتاد 
ســالگی با عشــق به مرزهای پرگهر برگردد 
و »یکی را دوســت مــی دارم« را با حنجره 
بی تکرارش برایمــان بخواند، تضمینی برای 
روزهای آرام پیرانه ســری اش وجود خواهد 
داشت و به سرنوشــت حبیب دچار نخواهد 
شد؟ حتی اگر خودش از عشق به ایران بگوید 
و بالاتر از سیاهی رنگی نباشد، باز این سوال 
مطرح می گردد که او و امثال او که شریف تر از 
بسیاری خوانندگان ساکن در خانه می خوانند 
و زندگی می کنند، به محض رجعت با نوازش 
تب آلــود ارکســتر مخالــف خوان هایی که 
معتقدند هر کس اگر ذره ای با ما نباشد، باید 

از این کشور برود )!( نواخته نخواهد شد؟
کاش حــرف و عمل برخی دولتمردان که در 
عصر گرانی زندگی و ارزانی مرگ با حرف ها و 
شعارهای عوام پسند به زدودنِ سوءتفاهم ها و 

ابهام ها و ایهام ها می اندیشند یکی باشد.

بیت کوین در حال گذر از
دوره بی ثباتی است؟

ادامه از صفحه اول:
... مشخص نیســت چون بیشتر صرافی های ارز 
دیجیتال حتی برای برداشت مبالغ خیلی کم تر 
از این حــد، محدودیت های ۲۴ســاعته اعمال 
می کنند. درباره آینده بیت کوین نیز می توان گفت 
که بنده شخصا معتقد به پیش بینی کوتاه مدت 
نیستم و بر اساس تغییرات و گذشته بازار و اقبال 
عمومی ۶ساله آینده را بر اساس گذاشته تخمین 
زده می شــود. قیمت این رمــز ارز در ۱۰ نوامبر 
 ۲۰۲۱ به بالاترین رقم رسید و قیمت ۶۸.۶۶۴.۱۶

دلار را بــه عنوان یــک رکــورد در تاریخ خود 
ثبت کرد. ســال ۲۰۲۲، برای بیت کوین ســال 
چندان خوشایندی نبود زیرا قیمت آن برخلاف 
پیش بینی ها روندی نزولی به خود گرفت و رکود 
بیش از ۶۰ درصدی را تجربه کرد که سرمایه گذاران 
بیت کوین را بسیار نگران کرده بود. این روند نزولی 
در سال ۲۰۲۳ تغییر مسیر داد و تغییرات مثبتی 
روی تحرکات قیمتی بیت کوین به وجود آمد. با 
وجود انتشار اخبار مثبت پیرامون بیت کوین در 
 اواخر سال ۲۰۲۳، بیت کوین رشد خوبی را تجربه 

کرده است.
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? چرا برخی پزشــکان به جای این که 
بیماران را درمان کنند، به بیمار می گویند 
بیماری تان قابل درمان نیست؟ به عنوان 
نمونه، خانمم مدتیست به بیماری »بلز« 
مبتلا شد و برای درمان بیماری به یکی 
از متخصصــان مغز و اعصــاب مراجعه 
کردیم. پزشــک معالج پــس از معاینه، 
آزمایش نوشــت و دارو تجویز کرد و ده 
جلسه فیزیوتراپی هم نوشت و گفت این 
بیماری قابل درمان نیست! اگر این نوع 
بیماری ها قابل درمان نیست، تجویز دارو 
و فیزیوتراپــی برای چه منظوری تجویز 
با گفته های پزشک همسرم  می شــود. 
دچار افسردگی شده و می گوید برو زن 
دیگری بگیر! پزشکان گرامی! لطفا موقع 
طبابــت کمی هم به فکــر رعایت حال 
بیماران تان باشــید و به جــای ناامیدی، 
آن ها را به زندگــی امیدوار کنید. /علی 

از تهران
? دوشــنبه مورخــه ۱۸ دی عوامــل 
شــهرداری ناحیه یک، منطقه۱۴ تهران 
برای رسیدگی و رفع مشکلات ناحیه به 
خیابان شکوفه مراجعه و نسبت به برخی 
مسائل با ساکنان گفتگو و لیست برداری 

کردند. /اکبر از خیابان شکوفه
? بیمارســتان و درمانگاه تخصصی و 
فوق تخصصی دولتی دکتر سید محسن 
غرضــی اصفهــان، متعلق به ســازمان 
بیمه های تأمین اجتماعی اصفهان، واقع 
در شمال شرقی این شهر زیبای بزرگ و 
تاریخی، با وجود سال ها قدمت این مرکز 
مهــم درمانی و نیاز مبــرم بیماران این 
بیمارستان معروف در اصفهان، متاسفانه 
هنوز فاقد یک دســتگاه تشخیص طبی 
و عکســبرداری پیشــرفته تر MRI و 
تکنسین ها و کادر لازم فنی آن دستگاه 
ام ای آر می باشد که امید است با همت و 
تلاش مسئولین محترم، این نیاز واقعی 
مردم و این بیماران هرچه زودتر تأمین 

گردد.
? سه شــنبه شــاد؛ پــس از مدت ها، 
سه شنبه مورخه ۲۱ آذر، یکی از پیام های 
ارسالی ام به طور ویژه و با اسم و فامیلی 
کامل چاپ شــد و با دیدن آن از حُسن 
نیت مدیر مسئول مردمی آفتاب یزد شاد 

شدم و سپاسگزارم. /علی از تهران
? در یکی از رســتوران های بلوار... به 
مناسبت مراســم عقد پسرم که از قبل 
برای ۲۰ آذر رزرو کرده بودیم، بابت یک 
ظرف کوچــک زیتون پرورده ۲۵۰ هزار 
تومان و نوشــابه کوچک که بین ۱۵ تا 
۲۰ هزار تومان است، چهل هزار تومان 
دریافت کردند. چرا نظارت وجود ندارد؟ 
چرا برخی هــا به راحتی به مشــتریان 

اجحاف می کنند؟ /سعید
? گزارشی با عنوان »حرکات شطرنجی 
وزیر جوان روحانی« که مورخه ۲۱ آذر، 
در صفحه ۷ آفتاب یزد چاپ شد، بسیار 
به دلم نشســت. گرچه نام نویسنده اش 
نبود، اما با دقت، ظرافت و هوشــمندانه 

بود. /اکبر از تهران
? بی رونقــی کاســبی؛ مغــازه ای در 
شهرستان گرگان اجاره کردم و پوشاک 
زنانه می فروشــم. حدود سه ماهه که از 
کاسبی خبری نیست و بی رونقی کاسبی 
برای مستاجران در پرداخت اجاره مغازه 
مشــکل ساز شــده، مردم قدرت خرید 

ندارند و اجاره مغازه درنمی آید. /نگار
? مــردم می گویند چــون نمایندگان 
مجلس حقوق ماهیانه شــان به شدت با 
کارگران، کارمندان و بازنشستگان تفاوت 
فاحــش دارد، از درک زندگی آن ها هم 
عاجزند و برای معیشــت مــردم کاری 
انجــام نمی دهند. اما ایــن را به خوبی 
می دانیم برای دلخوشی مردم حرف های 
قشنگی می زنند اما برای مبارزه با گرانی 
یا رفع مشــکلات کارمنــدان خدماتی 
آموزش و پرورش کاری انجام نداده اند. 

/سید مهدی
? ضعــف مدیران یــا اینترنت؟ هر بار 
ســراغ تلفن همراه می روم و می خواهم 
از طریق پیــام رســان های داخلی، نه 
خارجــی، چندتا عکــس و مطلب برای 
اینترنت  بــس  از  بفرســتم،  مطبوعات 
ضعیف اســت و قطع و وصل می شود و 
هنگ می کند، پشــیمان می شوم. یعنی 
حســابی... بــه اینترنت! بنــازم به این 
مدیران متبحر، دانا، کاربلد و با استعداد 
که مردم را از داشتن اینترنت پرسرعت 
بی نیاز و بی بهره ساختند! /اکبر از تهران

? حناچی شــهردار سابق تهران گفته 
بودند پایانه شــرق قرار اســت به محل 
جدید انتقال یابد. آیا با تغییرات شهردار 
تهران ایــن گونه طرح هــا متوقف یا با 
جدیت بیشتری پیگیری خواهد شد؟ /

علیرضا
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

معاون وزیر اقتصاد:

تجارت ایران و ترکیه در سال جاری 
به ۸.۵ میلیارد دلار رسید



آفتاب یزد- گروه شبکه: روز گذشته خبری 
در رســانه ها منتشر شــد مبنی بر اینکه 
به دلیل استرس و  دانش آموز ۸ســاله ای 
 اضطراب ناشــی از اخراج از مدرسه راهی
 آی سی یو شده است. موضوعی که مسئولان 
را تکذیب می کنند.  پرورش آن  و  آموزش 
بــه محمدطاها غفوری،  مربوط  ماجرا  اما 
دانش آموز ۸ســاله ای اســت که به خاطر 
برخی مشــکلات، تازه امســال به کلاس 
اول رفته اســت. دانش آموزی که با هزار 
امید و آرزو، در مدرســه حاضر شده است 
تا شــاید بتواند آینده ای روشن برای خود 
و خانواده اش بســازد؛ ولی اتفاقی عجیب، 
باعث شد تا این کودک از درس و مدرسه 
دور بماند! اما علتش چه بــود؟ مادر این 
دانش آمــوز در گفتگو با رکنــا می گوید: 
یک روز صبح بچه ام را به مدرســه ... برده 
بودم؛ ولی همان روز مدیر مدرســه به من 
نیاورید!  به مدرسه  را  گفت که محمدطاها 
من تعجب کردم و پرسیدم که آیا مدرسه 
تعطیل شده اســت؟ مدیر به من گفت که 
خیر؛ محمدطاها اخراج شــده است؛ چون 
بــا بقیه بچه ها دعوا می کنــد. او در ادامه 
می گوید: من از مدیر مدرسه خواهش کردم 
که اجازه دهد تا فرزندم به کلاسش بازگردد 
و از روش دیگری برای گوشــزد کردن این 
مورد استفاده کند؛ ولی مدیر به من گفت 
که حتی درس محمدطاها نیز خوب نیست 
و معلمش هم از او راضی نیست برای همین 
فعلا نمی تواند در مدرسه درس بخواند. من 
این ماجرا که درس او خوب نیســت را از 
معلم محمدطاهــا پیگیری کردم. او به من 
گفــت: در آن روز، چند تا از دانش آموزان 
شروع به کتک کاری با محمدطاها می کنند 
که او بــرای دفاع از خودش با آن ها گلاویز 
این موضوع  به  شده است. همچنین معلم 
اشاره کرد که درس فرزندم رو به پیشرفت 
است و مشکلی از این بابت وجود ندارد. این 
مادر ادامه می دهد: من پیش مدیر مدرسه 
بازگشــتم و تاکید کردم که درس بچه ام 

خوب شده اســت و اگر این روند دوری از 
مدرسه ادامه دار باشد ممکن است درسش 
افت کند. در آن حال، پسرم در حال گریه 
کردن بود و من نیز در حــال التماس. در 
نهایت مدیر مدرسه پذیرفت که بچه ام به 
کلاس بازگردد؛ ولی معاون مدرســه آقای 
)ش( باز قبول نکرد! این مادر در ادامه تاکید 
می کنــد: آن روز بچه را به خانه بردم؛ ولی 
روز بعد مجددا به مدرسه رفتیم و به آقای 
معاون )ش( گفتم که بچه ام حال خوشــی 
ندارد و خیلی ناراحت اســت و از او مجددا 
خواهش کردم که اجــازه بدهد فرزندم به 
کلاس درس بازگــردد. او در نهایت به من 
گفت که پدر محمدطاها باید تعهدنامه ای را 
امضا کند که دیگر با کسی دعوا نمی کند. 
درخواســتی که غیرقابل پیش بینی بود و 
موجب شد ما تعجب کنیم. پسر من گریه 
می کرد و حالش بد شد و روی زمین افتاد. 
او را به مطب یــک دکتر در نزدیکی خانه 
بردیم. با مقداری دارو به خانه بازگشــتیم. 
بعــد از دو روز مجــددا محمدطاها را به 
مدرســه بردم و حالش را به کادر مدرسه 
نشان دادم که قانع شوند فرزندم به مدرسه 
بازگردد ولی باز هم فایده ای نداشت. حتی 

نسخه پزشکی پسرم را نشان دادم ولی باز 
هم گفتند قبول نمی کنند. مادر محمد طاها 
با اشاره به اینکه حال فرزندش روز به روز 
بدتر می شد، می گوید: در نهایت یک شب 
فرزندم در خواب تشنج کرد. تا الان یک ماه 
و چند روز است که از این ماجرا می گذرد 
در بیمارســتان امام حسین )ع( هستیم. 
بچه ام چشم هایش را که باز می کند با گریه 
و فریاد می گویــد »من این کار را نکردم«. 
پدر محمد طاها نیز می گوید: ۳۸ روز است 
که فرزندم در آی سی یو است. دوستش که 
با او دعوا کرده بود اخراج نشده ولی فرزند 
من را از روی لج و لجبازی اخراج و به این 
روز انداختند. این اخراج در حالی است که 
معلم و مدیر مدرسه تاکید کرده بودند که 
محمدطاها می تواند به مدرسه بازگردد ولی 
اخراج  محمدطاها  اینکه  بر  مدرسه  معاون 
شده است تاکید داشــت. طی این مدت 
هیچ کس از مدرســه اصلا حالی از فرزند 
من نپرســید تا یکی دو روز پیش که مدیر 
مدرسه با من تماس گرفته بود و می گفت که 
اگر هزینه ای برای بیمارستان داشته اید از 
طرف اداره آموزش و پرورش این هزینه ها 

پرداخت می شود.

< صحت ندارد
این در حالی اســت که آموزش و پرورش 
دانش آموز  بستری شــدن  و  اخراج  خبر 
را  بیمارســتان   ICU در  ورامینــی 
تکذیب می کند. به گزارش ایســنا، دفتر 
اطلاع رســانی و روابط عمومی آموزش و 
پرورش ورامین، بــا صدور اطلاعیه ای در 
باره اعلام کــرد: »دانش آموز اخراج  این 
نشده اســت. دانش آموز از اتباع بوده و 
بــه دلیل تکرار پایــه و ضعف تحصیلی، 
در طول ســال مورد توجه ویژه تری بوده 
تا ضعف آموزشــی جبران شود، بر همین 
اساس  بر  اهتمام خاص مدرسه  اســاس، 
آیین نامه اجرایی و وظایف انسانی، همراه 
کردن اولیاء جهت تحت پوشش قرار دادن 
دانش آموز بوده اما متاسفانه بعد از آخرین 
حضور اولیــای دانش آموز، روز بعد از آن، 
وی را به مدرسه نفرســتادند.« در پایان 
و  قانونی  »اقدام  است:  آمده  اطلاعیه  این 
قضائی به دلیل نشر خبر غیر واقع و کذب 
برای  نظارتی،  از اخطار مقامات  حتی پس 

آموزش و پرورش محفوظ است.«

< دانش آموز یک ماه است که به مدرسه نیامده
 ... پــرورش  و  آموزش  همچنین مدیــر 
در تشــریح جزئیات ماجــرا گفت: این 
گزارش  به  است.  نشده  اخراج  دانش آموز 
مهر، مصطفی خداداد اظهار داشت: در پی 
انتشــار خبری مبنی بر »اخراج و بستری 
 ICU در  ورامینــی  دانش آموز  شــدن 
بیمارســتان« به سرعت دستوراتی مبنی 
بر بررسی صحت ماجرا صادر شد. وی در 
گفت:  موضوع  این  بررسی  نتایج  خصوص 
خبر  و  نشــده  اخراج  مذکور  دانش آموز 
اخراج وی غیرواقعی است. خداداد گفت: 
اولیای  حضور  آخرین  از  بعد  متاســفانه 
دانش آموز، روز بعد از آن، وی را به مدرسه 
دانش آموز  این  داد:  ادامه  وی  نفرستادند. 
 بیش از یک ماه است که به مدرسه مراجعه 

نکرده است.

ماجرای بستری شدن یک دانش آموز در » آی سی یو« چیست؟
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عالــم از ناله عشــاق مبــادا خالی حافظ نامه 
که خوش آهنگ و فرح بخش هوایی دارد

تفسیر: وزیر ارشاد گفتند: معین هم می تواند به ایران برگردد. حافظ با 
تایید سخن وزیر محترم می گوید: صداهای ماندگار و جاودانه و خوش 

آهنگ را باید از نزدیک شنید!

»مونتر« در یکی از تابلوهای نقاشــی کارنامه خود فضای ســرد 
و آرام یــک روز برفــی را در ترکیبی خلوت و آمیخته با ســبک 

اکسپرسیونیسم به تصویر کشیده است. 
بــه گــزارش ایســنا، »گابریلــه مونتر« یــک نقــاش آلمانی 
اکسپرسیونیست بود که در سال ۱۸۷۷ میلادی در برلین متولد 
شد و عمده شهرت خود را مدیون تابلوهای نقاشی منظره و نحوه 
بکارگیری رنگ در این نقاشــی ها بود. او از همان دوران کودکی 
به طراحی علاقه مند شد و با حمایت والدینش رویای خود برای 
تبدیل شــدن به یک هنرمند را دنبال کرد. »مونتر« در مدرسه 
هنر زنان تحصیل کرد، چراکه به عنوان یک زن اجازه نداشت به 

آکادمی های معتبر آلمانی حضور بپیوندد. 
او پــدر و مادر خود را زمانی که ۲۱ســاله بود از دســت داد و با 
ارثی که دریافت کرد، این امکان را داشــت که سفر کند، هنر را 
دنبال کند و بدون نیاز به پیروی از سنت ها زندگی کند. »مونتر« 
در »مونیخ « در مدرســه »Phalanx« آموزش دید و در آن جا 
سبک های هنری مختلفی را آموخت و با »واسیلی کاندینسکی« 
که مدیر آن مدرســه بود آشنا شــد. در سال ۱۹۱۱ میلادی بود 

که »مونتر«، »کاندینسکی«، »فرانتس مارک« و سایر هنرمندان 
پیشــرو گروه »ســوارکار آبــی« )Der Blaue Reiter( را در 

مونیخ تشکیل دادند. 
نام این گروه با عنوان تابلو نقاشــی که »کاندینســکی« در سال 
۱۹۰۳ خلق کرده بود یکســان است. البته کارشناسان اطمینان 
ندارند که نام گروه از نام نقاشــی برگرفته شده باشد چراکه نام 
نقاشی بعدها تغییر کرده است. تابلو نقاشی »صبحانه پرندگان« 
)۱۹۳۴( یک نقاشی دوست داشتنی اثر »مونتر« است که یک زن 
)که احتمالا خود مونتر باشــد( را درحالی به تصویر کشیده است 
که در مقابل میز صبحانه نشسته است و پشت به مخاطبان است. 
در این نقاشی سبک اکسپرسیونیسم »مونتر« به واسطه ضربات 
قطور و مکرر قلم مو، خطوط مرزی تیره و فضای متراکم به وضوح 
قابل مشاهده است. علاقه »مونتر« به رنگ در طیف های آبی، زرد 

و صورتی نیز مشهود است. 
زن این نقاشی در مقابل پرده های ضخیمی قرار دارد که بسته به 
دیدگاه مخاطب می تواند در بیننده احساس آرامش یا محدودیت 
ایجــاد کنــد. او درختان پوشــیده از برف و پرندگان را تماشــا 

می کند که روی شــاخه های برفی نشسته اند. همچنین می توان 
آن را به عنــوان زنی منزوی از نظر عاطفی دید؛ ســردی صحنه 
نشان دهنده احساسات اوست. در هر صورت »مونتر« یک هنرمند 

قوی و زنی بود که توانست رویاهای خود را دنبال کند.

آفتاب یزد: فیلم مســتند »ایساتیس« به 
کارگردانی علیرضا دهقان اکران عمومی خود 
را از روز جمعه ۲۲ دی ماه در ســینماهای 
»هنــر و تجربه« آغاز می کنــد. به گزارش 
مشاور رســانه ای پروژه، اکران عمومی فیلم 
مستند سینمایی »ایساتیس« به کارگردانی 
علیرضا دهقان و تهیه کنندگی علیرضا دهقان 
و راحیل صحرایی از روز جمعه ۲۲ دی ماه 
در سینماهای هنر و تجربه آغاز می شود. بر 
این اساس، مراسم رونمایی و اکران افتتاحیه 
فیلم مستند »ایساتیس« روز جمعه ساعت 
۱۹ در پردیس ســینمایی چارســو برگزار 
پردیس ســینمایی  می شــود. همچنین، 
خلیج فارس شهر یزد نیز به زودی با اکران 
»ایســاتیس« در شــهر یزد، افتتاح خواهد 
شد. پردیس ســینمایی فرهنگ، پردیس 
ســینمایی نارســیس، پردیس سینمایی 
کورش، پردیس ســینمایی چارســو، موزه 
سینما، پردیس سینمایی آزادی کرمانشاه، 
ســینما ونوس قم، پردیس سینمایی بازار 
شهر قم، پردیس سینمایی پرندمال، پردیس 
سینمایی »پرده طلایی«، تماشاخانه پارس 
کرمان، پردیس ســینمایی گلستان شیراز، 

پردیس ســینمایی مهــر قدس همــدان، پردیس 
سینمایی باران تبریز، پردیس سینمایی عصر جدید 
گرگان، سینما بهمن سنندج و... از جمله سینماهای 
نمایش دهنده فیلم مستند »ایساتیس« و فیلم های 
»هنر و تجربه« هستند. فیلم مستند »ایساتیس«، 
پیشتر جایزه بهترین فیلم هفتمین جشنواره جهانی 
فیلم اوشن سیتی آمریکا، جایزه بخش اکولوژی در 
نهمین جشنواره ســبز مونته نگرو، جایزه ویژه دبیر 
چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند 

ایران »سینماحقیقت«، نامزدی سیمرغ بهترین فیلم 
مستند ســی و نهمین جشنواره فیلم فجر، نامزدی 
بهترین فیلم نتپک سی و هشتمین جشنواره جهانی 
فجر، تندیس ســیمین بهترین مستند از جشنواره 
بین المللی فیلم رشــد، جایزه بهترین فیلم بخش 
بین الملل هشتمین جشنواره بین المللی جشنواره 
شــهر، نامزدی بهترین فیلم و بهترین صداگذاری 
از جشن مستند ســینمای ایران، برگزیده بهترین 
فیلمبرداری و بهترین موســیقی از جشن مستند 

سینمای ایران را کسب کرده است. ابوالحسن 
تهامی نژاد، نصرالله مدقالچی، زهره شکوفنده 
و مریم شیرزاد راویان این مستند سینمایی 
هستند. در خلاصه داســتان »ایساتیس« 
آمده اســت: »این داســتان ســفر است. 
ســفری به درازای هزاران سال در دل کویر 
بی آب و علف، در مرکز این سرزمین کهن. 
روایتی که راویانــش آب، باد، خاک و آتش 
هستند. این آشنایان ناآشنا، پس گوش دل 
بسپار که شرحی شــنیدنی است.« برخی 
عوامل مستند »ایساتیس« عبارت است از: 
کارگردان: علیرضا دهقان، مدیر فیلمبرداری: 
مهــدی آزادی، پژوهش: راحیل صحرایی و 
علیرضا دهقان، تدوین: بهمن کیارســتمی 
و پویا پارسا مقام، آهنگســاز: ستار اورکی، 
صدابردار: اشکان طلوعیان، صداگذار: آرش 
قاسمی، نویسنده متن: رضا آتشی و علیرضا 
دهقان، ویرایش متن: همایون امامی، مدیر 
تولید: محمدحسین افضلی، مدیر هماهنگی: 
محمدرضا واحدی، دستیار یک و برنامه ریز: 
محسن شاهنده، دســتیار دوم کارگردان: 
فرامرز جاوید، طراح صحنه: وحید زبرجدی، 
مدیر صحنه: علی فرخ، طــراح لباس: زهرا 
غیاثی، رنگ آمیزی تصاویر: حمیدرضا فطوره چیان و 
برنا جمشیدی، جلوه های ویژه بصری: علی نیکوکار، 
زیرنویس: رضا تاری وردی، ترجمه: حســن شــرف 
الدین، طراح پوســتر: مجتبی موســوی، عکاس و 
فیلمبردار پشت صحنه: امیر جلالی، طراح گرافیک: 
مازیار علیاری، طراح تیتراژ: بهنام عباسی فر، مجری 
طرح: مزرعه فیلم، روابط عمومی و هماهنگی: بهناز 
شیربانی، مشاور رسانه ای: آزاده فضلی، تهیه کننده: 

راحیل صحرایی و علیرضا دهقان.

وزیر ارشــاد گفتند: معیــن خواننده هم 
می توانــد به ایران برگــردد و کار خود را 

طبق روال قانونی پیگیری کند.
واقعــا از این نوگرایی و نواندیشــی وزیر 
ارشاد باید تشکر کرد. بنده تو طول عمرم 
ندیده بودم وزیر ارشادی گلایه کند: »چرا 
کنسرت کم برگزار می شود«؟ یا تشویق به 
کنسرت گذاری کند. حتی زمان اصلاحات 
هم وزیر ارشــاد از این تشویق ها نداشت. 
شاید هم می خواست تشــویق کند مانع 

داشت!
می تــوان تصور کرد معین کــه خواننده 
محبوبی هم هســت، حتمــا از این خبر 
شادمان میشود شاید ترانه »برای او نوشتم 
گذشته ها گذشته...« را مجددا بخواند و این 
متن را هم به شــعر اضافه کند: گذشته ها 
گذشــته - وزیر ارشاد اهل گذشته- برای 

من فرش قرمز گذاشته!
البتــه این احتمال مــی رود خواننده های 
 مشهور و محبوبی مثل شهرام شب پره بنده 
خدا که بســیار محبوب و بی حاشیه است 
دلشــان بخواهد برگردند. هر چی هم تا 
حالا خوانده از »عشــق« خوانده. گرچه از 
موسیقی خداحافظی کرده اما اجازه بدهند 
برگردد یک کنسرت آخری را در کشورش 
اجرا کند خیلی دل مردم را شاد می کند. 
متاسفانه ســبک موسیقی های پاپ امروز 
در داخل کشور بیشتر تم غمناک دارد اما 
آدمی که ترانه »منی که تو عشق و عاشقی 
شاگرد اول هستم...« می خواند چیز بدی 
نخوانده دنبال شــادمانی بوده؟ مسئولین 
که با گفتار درمانی برخی مشکلات مردم 
را حل کردند حتما با موسیقی درمانی یا 
»معین درمانی« و... هم میتوانند مردم را 

شاد کنند!
باور کنید رکورد فروش گیشه سینما که 
در دولــت اخیر با وجود این وزیر ارشــاد 
شکسته شده و سینمای پر فروشی داریم 
با ایــن دعوت های وزیــر از خوانندگانی 
امثال معین و حتی شهرام شب پره قریب 
بــه یقین فــروش بلیط کنســرت ها هم 
می شکند. فقط وزیر محترم فکر دلخوری 
گروههای خودجوش ضد کنسرت را کرده 
است؟ حتما کرده، ضمن اینکه باید وی را 
»وزیر شــجاع« هم نامید. مگر هر وزیری 
وجودش را داشــت بگوید: معین و شهرام 

شب پره هم بیایند؟!
نکته: شهرام شب پره را خودمان به لیست 
دعوتی های وزیر اضافــه کردیم! در فیلم 
سینمایی فسیل که بدل و آدم مشابه وی 
را نشان دادند که چقدر هم مورد استقبال 
قــرار گرفت خب از خــود واقعی اش هم 
دعوت کنند! اصلا از هــر خواننده ای که 

تایید صلاحیت شد دعوت کنند!

خبرچین

معین و 
شهرام شب پره می آیند

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

امحای دو و نیم تُن عاج فیل 
به ارزش ۱۱.۲ میلیون دلار 

در نیجریه

جمعیــت فیل هــای نیجریه به دلیل شــکار 
غیرقانونی برای عاج، از دست دادن زیستگاه و 
تقابل انســان و فیل، از ۱۵۰۰ به کمتر از ۴۰۰ 
کاهش یافته اســت. نیجریه روز سه شنبه ۱۹ 
دی دو و نیم تن عاج فیل ضبط شده به ارزش 
بیش از ۱۱.۲ میلیون دلار را در تلاشــی برای 
محافظت از جمعیت رو به کاهش فیل ها در برابر 
قاچاق افسارگسیخته حیات وحش نابود کرد. به 
گزارش فرارو، به گفته فعالان محیط زیست در 
طول سه دهه گذشته، جمعیت فیل های نیجریه 
به دلیل شکار غیرقانونی برای عاج، از دست دادن 
زیستگاه و تقابل انسان و فیل، از ۱۵۰۰ به کمتر 
از ۴۰۰ کاهش یافته است. پودر شدن عاج های 
ضبط شده در پایتخت نیجریه، آبوجا، صورت 
گرفــت. مقامات نیجریه در رویکردی مشــابه 
سه ماه پیش تر چهار تن فلس پانگولین کشف 
شده به ارزش ۱.۴ میلیون دلار را نابود کردند. 
با وجود ممنوعیت تجارت عاج در سال ۱۹۸۹ 
توسط کنوانسیون تجارت بین المللی گونه های 
در معــرض خطر انقراض جانــوران و گیاهان 
وحشی )CITES( هرساله هزاران فیل به خاطر 
عاج های خود کشته می شوند. به گفته مجریان 
قانون و کارشناسان حیات وحش، علیرغم امضای 
CITES، نیجریــه مرکز باندهایی اســت که 
قطعات غیرقانونی حیات وحش آفریقا از جمله 
عاج و فلس پانگولین را به آسیا می فرستند. اما 
این کشور بزرگ غرب آفریقا در سال های اخیر 
تلاش های خود را برای مبارزه با قاچاق افزایش 
داده است و در این زمینه با مقامات بریتانیایی، 
ایالات متحده و آلمان و همچنین سازمان های 

بین المللی همکاری می کند.

سرمایه های داخلی را فراری ندهید 
آوردن معین پیشکش!

آفتاب یزد: به تازگی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در پاســخ به پرسشی درباره بازگشت 
هنرمندانی مانند نصــرالله معین نجف آبادی، 
گفته اســت: »حضــور ایشــان در ایران هیچ 
مشکلی ندارد و طبق قوانین انجام می شود. هر 
کاری درباره هر فردی انجام شود، طبق قانون 
انجام می شود. اجازه فعالیت قدم بعدی است اما 
حضورشان در ایران هیچ مشکلی ندارد.« حالا 
آذری جهرمی به سخنان وزیر ارشاد در جمع 
خبرنگاران واکنش نشان داد. محمدجواد آذری 
جهرمی وزیر سابق ارتباطات در کانال تلگرامی 
خود نوشت: »همین سرمایه های انسانی داخل 
مملکت را با سیاســت های نادرست تان فراری 

ندهید، آوردن امثال معین پیشکش!«

آغاز اکران عمومی »ایساتیس« در »هنر و تجربه«

زن پشت به این تابلو کیست؟
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احمد محمودزاده رئیس س��ازمان مدارس و مراکز غیردولتی با بیان 
اینکه حدود ۲۳۰ هزار دانش آموز در ۷ منطقه آزاد تجاری داریم، ادامه 
داد: از این ۷ منطقه آزاد تجاری ۱۱ منطقه آموزش��ی داریم . در زمان 
تحویل دولت سیزدهم در این ۱۱ منطقه، ۳۲ هزار بازمانده از تحصیل 
داش��تیم. رئیس سازمان مدارس غیردولتی توضیح داد: دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل شناس��ایی اسمی ش��ده اند. در حال حاضر تعداد 
بازماندگان از تحصیل مناطق آزاد تجاری به حدود ۱۰ هزار دانش آموز 
رس��یده اس��ت و ۶۰ درصد بازماندگان از تحصیل طی دو سال اخیر 

به مدارس بازگشته اند. به گزارش ایسنا،وی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه مدارس غیردولتی باید شیر مدارس 
را خریداری کنند؟، توضیح داد: همه موضوعاتی که برای 
مدارس دولتی ابلاغ می شود برای مدارس غیردولتی هم 
صدق می کند. هیچ تفکیکی برای مدارس دولتی و غیر 

دولتی نیست. همه موضوعاتی که برای آموزش و پرورش تصمیم گیری 
می ش��ود هم برای م��دارس دولتی و هم م��دارس غیر دولتی صدق 
می کن��د. معاون وزیر آموزش و پرورش در پاس��خ به س��والی درباره 

حق رای آموزش و پرورش در شورایی که برای تعطیلی 
مدارس به هنگام آلودگی هوا تشکیل می شود، توضیح 
داد: آموزش و پرورش در این ش��ورا که برای تصمیم در 
خصوص تعطیلی مدارس به هنگام آلودگی هوا تشکیل 
می شود عضو است و تصمیم این شورا هرچه باشد آموزش 
و پرورش باید اجرا کند. ما خیلی اصرار به تعطیلی مدارس نداریم و 
بارها تاکید شده است که اولین جایی که در بروز مسائل باید باز شود 

مدرسه و آخرین جایی که باید تعطیل شود هم مدرسه است.

 اصراری به تعطیلی مدارس هنگام آلودگی هوا نداریم
 حمل و نقل 

 نگاه 

 ثبت احوال 

 دولت 

 آموزش 
خزعلی:

 پیگیر گواهینامه موتور 
برای بانوان هستیم

انس��یه خزعلی توضیحات جدی��دی درباره ی 
صدور گواهینامه موتورسیکلت برای زنان ارائه 
داد.به گ��زارش ایرنا، معاون زنان رئیس جمهور 
گفت: برای گواهینامه موتورسیکلت برای زنان 
در حال پیگیری هس��تیم؛ هم در بحث بیمه 
بانوان پیک موتوری و هم اینکه صدماتی متوجه 
آن ها نباش��د، در حال بررس��ی هستیم.وی در 
ادامه اظهار داش��ت: چون در این زمینه قانون 
داریم باید از مسیر لایحه یا طرح آن را جلو برد.

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور اعلام کرد

هیئت وزیران تعیین می کند 
شنبه تعطیل باشد یا پنجشنبه!

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور، 
گفت: تعطیلی ش��نبه و یا پنجشنبه به اختیار 
هیئت وزیران است. رئیس سازمان امور اداری 
و اس��تخدامی کش��ور گفت: در قانون چیزی 
به نام روز تعطیل نیامده است؛ روز جمعه طبق 
قانون اساس��ی تعطیل است، ولی اینکه شنبه 
و یا پنجشنبه تعطیل ش��ود به اختیار هیئت 
وزی��ران اس��ت.به گزارش مه��ر، میثم لطیفی 
رئیس س��ازمان امور اداری و استخدامی کشور 
گفت: در تهران قانون این اجازه را داده اس��ت 
که کارکنان دولت ۵ روز کاری حضور داش��ته 
باش��ند، ولی در قانون کشوری گفته شده که 
کارکنان دولت در شهرس��تان ها بایستی ۶ روز 
کاری داشته باشند. وی در ادامه افزود: در قانون 
چیزی به نام روز تعطیل نیامده است؛ روز جمعه 
طبق قانون اساس��ی تعطیل است، ولی اینکه 
ش��نبه و یا پنجشنبه تعطیل ش��ود به اختیار 
هیئت وزیران است.لطیفی تصریح کرد: اگر در 
مجلس تصمیمی گرفته شود و قانونی گذاشته 

شود ما مکلف به تبعیت هستیم.

بساط شناسنامه های جلد قرمز 
کی برچیده می شود؟

رئیس س��ازمان ثبت احوال کش��ور گفت: در 
کشور حدود ۳۴ میلیون شناسنامه جلد قرمز 
وجود دارد که باید بتوانیم هر چه سریعتر این 
شناسنامه ها را تعویض کنیم. به گزارش فارس، 
هاشم کارگر، رئیس سازمان ثبت احوال کشور 
در پاسخ به این پرسش که بساط شناسنامه جلد 
 قرمزها کی برچیده می ش��ود، اظهار کرد: طی

 ۱۴ سالی که از تعویض شناسنامه ها می گذرد 
انتظار می رفت که این شناس��نامه ها تعویض 
می ش��د، اما ما در همین ۲ س��ال برنامه ریزی 
کردیم تا س��ریعتر بتوانیم این شناسنامه های 
معروف به جلد قرمز را تبدیل به شناسنامه های 
جدید کنیم چرا که این شناسنامه ها که کاملًا 
مکانیزه هستند.رئیس سازمان ثبت احوال کشور 
درباره زمان خداحافظی با شناسنامه های پشت 
جلد قرمز در کشور، گفت: یکی از برنامه هایی 
که امسال طراحی کرده ایم این است که تا پایان 
سال آینده وجود این شناسنامه های جلد قرمز را 
به حداقل برسانیم.وی همچنین به امکان جعل 
شناسنامه های جلدقرمز اشاره و عنوان کرد: این 
شناسنامه ها محل اشکال هستند و می توانند از 
آن سوء استفاده کنند و امکان جعل آن وجود 

دارد.

کمبود آب در استان تهران 
جدی است

اس��تاندار تهران از کمبود جدی آب در استان 
تهران خبر داد. با کاهش بارندگی ها در آذر و دی 
ماه کشور با مشکل کم آبی مواجه شده است به 
صورتی که در سال جاری آبی، از مهر تا ۱۶دی 
ماه متوسط بارش های رخ داده ۴۸میلیمتر بوده 
که در مقایسه با س��ال قبل ۳۵ درصد کاهش 
یافته است. در حال حاضر ۲۶ استان در کشور 
کمتر از مقدار نرم��ال بارش دریافت کرده اند و 
بر اس��اس پیش بینی ها بای��د ۲۸/۵ میلیمتر 
بارش در سال جاری رخ می داد، اما این عدد به 
۱۸ درصد کاهش یافته است. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران،علیرضا فخاری استاندار تهران در این 
خصوص گفت: وضعیت آب در اس��تان تهران 
به واس��طه عدم بارش باران سطح قابل قبولی 
را در دس��ترس ندارد. وی ضمن درخواست از 
هموطنان به خصوص شهروندان تهرانی جهت 
رعای��ت در مصرف آب گف��ت: از مصرف آب و 
اسراف آن جلوگیری شود. از ابتدای فصل جاری 
نیز به ط��ور میانگین بارش ۵.۴ میلیمتر بارش 
به ثبت رسیده است که در مقایسه با میانگین 
۱۴.۲ میلیمتری بلند مدت، ۶۲ درصد کاهش 
را نشان می دهد. از ابتدای سال جاری میانگین 
بارش کشور ۳۸.۸ میلیمتر بوده است. میانگین 
بارش در بلند مدت ۷۳.۲ میلیمتر ثبت ش��ده 
بنابراین طی این بازه زمانی ۴۷ درصد کاهش 

یافته است.

عضو کارگری شورای عالی کار:
اول تعیین دستمزد براساس 
سبد معیشت، بعد مزد مناطق

علی خدایی گفت: اینکه گفته اند اعضای کارگری 
مشکلی با مزد منطقه ای ندارند، از اساس اشتباه 
است، نه تنها اعضای کارگری شورای عالی کار 
بلک��ه کلیه کارگران و تش��کل های کارگری در 
سطح جامعه با این مولفه ی ضد کارگری آنهم با 
این تفسیر ناعادلانه و یکجانبه و غیرقانونی کاملًا 
مخالفند.به گزارش ایلنا، در نشست یازدهم دی ماهِ 
شورای عالی کار، »مزد منطقه ای« به پیشنهاد 
وزارت اقتصاد برای دومین بار در ماه های اخیر در 
دستور کار جلسه قرار گرفت؛ دولت و کارفرمایان 
مدافع اجرای مزد منطقه ای هستند و دلایلی برای 
این دفاع عنوان می کنند. اصغر آهنی ها، نماینده 
کارفرمایان در شورای عالی کار، در ارتباط با این 
پافشاری در مصاحبه ای با ایلنا، به چند مسئله 
اصلی اش��اره کرد؛ او ادع��ا کرد »مزد منطقه ای 
بخشی از قانون کار است که در بیست سال اخیر 
مغفول مانده و به آن توجه نشده....« یا »نه گروه 
کارگری شورای عالی کار، نه گروه کارفرمایی این 
شورا و نه نمایندگان دولت، هیچ کدام با اساسِ 
بحث مزد منطقه ای مخالفتی ندارند چون جزو 
لاینفک قانون اس��ت.« این نماینده کارفرمایی 
ضمن تاکید بر اینکه با اصل موضوع در شورایعالی 
کار مخالفتی نیس��ت و اعض��ای کارگری نیز با 
اجرای مزد منطقه ای موافقت دارند و فقط بحث 
بر سر مدل پیاده سازی ست، مدعی لزوم تفکیک 
هزینه مسکن از سبد معیشت خانوارهای کارگری 
کشور شد و گفت: »ما کارفرمایان معتقدیم که 
بحث مس��کن و بحث معیش��ت کارگ��ران دو 
موضوع جداگانه هستند؛ تامین مسکن براساس 
قان��ون برعهده ی دولت اس��ت....« علی خدایی، 
عضو کارگری ش��ورای عالی کار، در پاس��خ به 
این اظهارات می گوید: آقای آهنی ها می فرمایند 
»اج��رای مزد منطقه ای تکلیف قانون اس��ت«، 
باید به ایش��ان آفرین گفت! مگر نمی دانند قبل 
از م��زد منطقه ای در ماده ۴۱ قانون کار، تعیین 
م��زد بر مبنای هزینه های زندگ��ی و نرخ تورم، 
تکلیف قانون است؛ حالا اگر واقعاً می خواهیم به 
تکلیف قانونی در مورد دستمزد عمل کنیم، باید 
از بالا به پایین حرکت کنیم، اول الزامات پایه ای 
و اساس��ی و بعد، دیگر تکالیف قانونی. او اضافه 
می کند: اول از همه، مزد باید براس��اس حداقل 
هزینه های زندگی یعنی سبد معیشت تعیین 
شود. همین سبد معیش��ت در مذاکرات مزدی 
۱۴۰۲ با هزار ترفن��د و بالا پایین کردنِ آقایان 
دولتی و کارفرمایی، رقم ۱۳ میلیون و ۹۰ هزار 
تومان برای کل کشور تعیین شد؛ بنابراین عمل 
به قانون یعنی ابتدا مزد ۱۴۰۲ را به ۱۳ میلیون و 
۹۰ هزار تومان برسانیم، بعد برای امسال حداقل 
هزینه های زندگی را محاسبه کنیم، کف مزد برای 
کل کشور برابر با سبد هزینه های زندگی شود، 
آن وق��ت برای بالاتر از آن، طبق تکلیف قانونی 
می توانیم براس��اس مزد منطقه ای، عدد و رقم 
تعیین کنیم. به گفته خدایی، اگر مزد منطقه ای 
تکلیف قانون است، پس مزد براساس صنایع یا 
»مزد اصناف« نیز تکلیف قانون است، چرا فقط به 
آن یک تکلیف قانون چسبیده اند؟عضو کارگری 
شورایعالی کار با بیان اینکه »در ماده ۴۱ قانون 
کار گفته شده شورای عالی کار همه ساله موظف 
است مزد را برای صنایع مختلف و مناطق مختلف 
براس��اس الزاماتی تعیین کن��د« ادامه می دهد: 
بنابراین اول مزد ب��رای صنایع مختلف باید در 
دستور کار قرار بگیرد. اگر می خواهیم به تکلیف 
قانونی خود عمل کنی��م، آقای آهنی ها و هیچ 
مرجع دیگری که این روزها با قدرتی که از ناحیه 
دولت گرفته اند، خود را کاملاً بی رقیب می بینند، 
به هیچ وجه اجازه و اختیار این را که تعیین کنند 
کدام قس��مت قانون اجرا ش��ود و کدام قسمت 
نشود، ندارند. این فعال کارگری می افزاید: امروز 
خوشبختانه دولت و به طور مشخص معاون روابط 
کار وزارت کار آن چن��ان متکی و مقید به قانون 
شده که می خواهند حتی به دستور العمل های 
هرگز مراجعه نشده ی قانون هم در مورد کارگران 
عمل کنند یعنی برعلیه کارگران! خدایی با تاکید 
بر اینکه »اینطور نیست که آقایان استدلال کنند 
مزد منطقه ای تکلیف قانون است پس بیایید به 
آن عم��ل کنیم« ادامه می دهد: هر موقع آقایان 
به تمام ماده ۴۱ قانون کار نه براس��اس تفسیرِ 
یک جانب��ه ی از ناحیه قدرتِ خودش��ان، بلکه 
براساس تفسیر حقوق دانان و منطق قانون نویسان 
عمل کردن��د، آن زمان می ش��ود در مورد مزد 
منطقه ای هم بحث کرد.اصغر آهنی ها به عنوان 
عضو کارفرمایی ش��ورایعالی کار مدعی ست در 
شورایعالی کار مخالفتی با مزد منطقه ای نیست؛ 
اما عضو کارگری این ش��ورا در پاسخ به این ادعا 
می گوید: به اعتقاد ما نمایندگان کارگری، مزد 
منطق��ه ای به هی��چ وجه قابلیت اج��را ندارد و 
فریبی بیش نیست. اینکه ایشان گفته اند اعضای 
کارگری مشکلی با مزد منطقه ای ندارند، از اساس 
اشتباه است، نه تنها اعضای کارگری شورایعالی 
کار بلکه کلیه کارگران و تشکل های کارگری در 
سطح جامعه با این مولفه ی ضد کارگری آنهم با 
این تفسیر ناعادلانه و یکجانبه و غیرقانونی کاملًا 
مخالفند. خدایی تاکید می کند: ما در کشور هیچ 
کارگر یا تش��کل کارگ��ری ای نداریم که با مزد 
منطقه ای با تفسیر و گفتار دولت و کارفرمایان 
و آن موسسه خیریه ی معلوم الحال )نذر اشتغال 
اصفهان( موافقت داشته باشد. این مسئله موافقی 
در میان کارگران ندارد؛ من با قاطعیت از جانب 
کارگرانی که به عنوان نماینده ی کارگر به طور 
مداوم با آن ها دیدار و گفتگو داشته ام، می گویم 
کارگران و نمایندگان کارگری اگر جایی حرف از 
مزد منطقه ای زده اند، منظورشان مزد منطقه ای 
فراتر از الزامات و کف ماده ۴۱ قانون کار است نه 
کف دستمزد؛ یعنی اول دستمزد ملی و سراسری 
برابر با سبد معیشت تعیین شود، بعد مزد مناطق 

برای بالاتر از آن قابل تعریف است. 

9 اجتماعی

واقعا چطور هنوز عده ای در حالی که آموزش عالی امکان تحصیل 
در انواع دانشگاه ها و رشته ها حتی بدون کنکور در مقاطع مختلف 
را فراهم کرده، به دنبال خرید مدرک تحصیلی جعلی هستند؟ آن 
هم در حالی که به گفته مدیرکل بازرسی و پاسخگویی به شکایات 
وزارت عل��وم آخر تمام آن ها کلاهبرداری اس��ت.به گزارش ایلنا، 
داش��تن مدرک در یک رشته خاص، نش��انه تخصص و توانمندی 
فرد در حوزه فعالیت یا مطالعاتی مش��خص اس��ت. حتی اگر این 
م��درک تحصیلی در عمل ب��رای او کارایی چندانی هم نداش��ته 
باش��د، ولی روزنه امیدی برای کاریاب��ی و افزایش اعتماد به نفس 
اس��ت. تب دست یابی به مدارک تحصیلات دانشگاهی در سالهای 
گوناگون روند یکس��انی نداش��ته، اما هنوز هم برای برخی افراد و 
برای رس��یدن به بعضی از اهداف، الزامی اس��ت. برخی انس��ان ها 
همیش��ه راه میانبری برای رسیدن به خواسته ها و نیازمندی های 
خود پیدا می کنند و برای برطرف کردن نیاز به مدرک تحصیلات 
دانش��گاهی نی��ز جعل مدرک یک��ی از آن راه های میانبر اس��ت. 
البته تمام ماج��را به خرید و فروش مدارک تحصیلی جعلی ختم 
نمی ش��ود؛ در آگهی های فروش مدارک تحصیلی نه تنها می توان 
فروشنده و جاعل مدارک کارشناسی تا تحصیلات تکمیلی را پیدا 
کرد، بلکه خیلی از این متخلفان مدعی فروش مدرک رش��ته های 
علوم پزشکی نیز هستند. برای بررسی چگونگی عملکرد بازار سیاه 
مدرک فروش��ی، با تعدادی از این اف��راد در قالب متقاضی صدور 

انواع مدارک تحصیلی گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید:

<۱۵ تا ۲۵ روزه لیسانسه شوید!
اولین مدرک فروش��ی آقای جوانی بود که در فضای مجازی با دو 
صفحه اصلی و پش��تیبان به تجارت مدرک تحصیلی می پرداخت. 
آنطور که در اینستاگرام خود اعلام کرده بود، این امکان را داشت 
ک��ه از دیپلم تا دکتری برای افراد م��درک تهیه کند. با او تماس 
گرفتی��م و در خصوص جزئیات درخواس��ت ص��دور مدرک به ما 
مش��اوره رایگان ارائ��ه داد! از او در مورد مدت زمان صدور مدرک 
و هزینه های آن پرس��یدیم و او پیش��نهاد داد که بهتر است برای 
اینکه فرایند کار ارزان تر و س��ریع تر ش��ود، مدرک دانشگاه آزاد را 
انتخ��اب کنیم. این جاعل ابتدا پرس��ید در چه رش��ته و مقطعی 
مدرک می خواهیم، به او گفتیم در مورد کارشناسی فنی مهندسی 
در رش��ته عمران ش��رایطش را اعلام کن��د. او اینطور توضیح داد: 
صدور مدرک کارشناس��ی ۱۲ میلیون تومان هزینه دارد و ۱۵ تا 
۲۵ روزه حاضر می شود. او افزود: مدارکی که صادر می کنیم کاملا 
استعلامی و ثبت شده اس��ت. شما می توانید به راحتی به صورت 
مادام العمر اس��تعلام مدرک تان را از سامانه های مختلف بگیرید. 
این جاعل مدرک تحصیلی ضمن اش��اره به اینکه مدرک هایی که 
صادر می کند از هر نظری قانونی است و مشکلی برای افراد ایجاد 
نمی ش��ود، عنوان کرد: به هیچ عنوان دردس��ری ندارد و مدارکی 
که ما می دهیم در هر دس��تگاهی قابل استفاده است و تا به حال 
اس��تعلام مدارکی که ما صادر کرده ایم، اشکالی نداشته است. از او 
پرس��یدیم که آیا می تواند برای مقاطع تحصیلی بالاتر نیز مدرک 
قابل استعلام صادر کند؟ و او اینطور پاسخ داد: خیر، صدور مدرک 
تحصیلی کارشناسی ارشد و دکتری سخت است و بعد کمی مردد 
شد و با بیان اینکه شاید با پرداخت مبلغ بیشتر بتواند کارشناسی 
ارش��د هم صادر کند.، او در ادامه تاکید کرد که اگر پول بیشتری 
بدهید کارشناسی ارش��د برایتان درست می کنیم، ولی نمی توانم 

مدرک دکتری صادر کنم. 

<هزینه مدرک کارشناسی فنی مهندسی؛ 
کف قیمت ۱۵ میلیون تومان 

ای��ن جاعل افزود: مدارک کارشناس��ی ارش��دهایی ک��ه ما صادر 
می کنیم، برای رشته فنی مهندس��ی عمران که برای کارشناسی 
درخواست داش��تید از ۱۵ میلیون تومان ش��روع می شود و اصلا 
ربطی ندارد که ش��ما در مقطع کارشناس��ی چه رشته ای خوانده 
باش��ید فقط باید عکس مدرک کارشناس��ی خودت��ان را برای ما 
بفرس��تید. او اضافه کرد: زمانی که مدرک حاضر ش��د برای شما 
ارس��ال می ش��ود. مدرک به صورت کاغذی و به همان ترتیبی که 
دانش��گاه ها صادر می کنند به دستتان می رس��د و شما می توانید 
مدرک تان را به هر جایی که لازم دارید ببرید و در هر س��امانه ای 
که خودتان بگویید اس��تعلام مدرک هایی که م��ا صادر می کنیم 
قابل مشاهده اس��ت. او در مورد صدور مدرک رشته های پزشکی 
نیز خاطرنشان کرد: صدور مدرک پزشکی خیلی گران تر است و از 
حدود ۵۰ میلیون ش��روع می شود و بستگی به رشته و دانشگاهی 
دارد که انتخاب می کنید. ما آش��ناهایی داریم که این کار را انجام 
می دهند و همکار ما هس��تند. مدارک رشته های پزشکی نیز قابل 

استعلام است و هیچوقت مدرک بدون استعلام به مشتری تحویل 
نمی دهیم به این دلیل که با این کار اولین کس��ی که به دردس��ر 

می افتد خودمان هستیم. 

<امکان صدور مدرک علوم پزشکی از دانشگاه دولتی وجود ندارد
در آخر از او پرس��یدیم که آیا مدارک رش��ته پزش��کی از دانشگاه 
دولتی صادر می شود یا دانشگاه آزاد؟ و او گفت: مدارک تحصیلی 
رش��ته پزش��کی که ما ص��ادر می کنیم از دانش��گاه آزاد اس��ت و 
نمی توانیم از دانش��گاه دولتی مدرک علوم پزشکی به شما بدهیم. 
اینکه این جاعل مدرک مدعی بود که می تواند در رشته های علوم 
پزش��کی نیز مدرک صادر کند، نگرانی از این تخلف و تبعاتی که 
می تواند داش��ته باش��د را بیش��تر کرد؛ برای بررسی بیشتر با یک 
آگه��ی تبلیغاتی دیگ��ر در زمینه صدور م��درک تحصیلی تماس 
گرفتی��م. این تبلیغ کننده تاکید داش��ت که در رش��ته های علوم 

پزشکی و پیراپزشکی مدرک قابل استعلام صادر می کند. 

<هزینه صدور مدرک تحصیلی علوم پزشکی چقدر است؟!
در ابتدای صحبت با این جاعل مدرک تحصیلی رش��ته های علوم 
پزش��کی، از او در مورد ش��رایط دریافت مدرک پرسیدیم. او ابتدا 
با پرس��ش از اینکه در چه رشته ای از پزشکی مدرک لازم دارید؟ 
ادام��ه داد: مدرک پزش��کی عمومی حداق��ل ۲۵۰ میلیون تومان 
هزینه دارد تازه این مبلغ برای صدور مدرک از دانشگاه آزاد است. 
او در خصوص اس��تعلام مدرک افزود: ش��ما می توانید از سازمان 
سنجش آموزش کشور مدرک تان را استعلام کنید. لازم به توضیح 
است که به کلی استعلام مدرک از سوی سازمان امور دانشجویان 
و س��امانه س��جاد باید پیگیری ش��ود و این افراد از عنوان آشنای 
سازمان س��نجش برای جلب اعتماد مش��تری های خود استفاده 
می کنن��د. این فرد در ادامه اضافه ک��رد: کاری که ما می کنیم به 
این صورت اس��ت که انگار ش��ما در کنکور در رش��ته ای که به ما 
گفته اید قبول ش��ده اید. اگر بخواهید مدرک دانش��گاه دولتی در 
رشته پزشکی بگیرید، گران تر می شود و حداقل باید ۳۵۰ میلیون 

هزینه کنید. 

<ادعای امکان مهاجرت با مدارک تحصیلی جعلی!
از او در م��ورد اعتب��ار مدارکی که صادر می ش��ود برای مهاجرت 
پرس��یدیم و گف��ت: وقتی ش��ما می توانید اس��تعلام بگیرید پس 
می توانی��د برای مهاج��رت نیز روی مدارک حس��اب کنید. بدون 
امکان اس��تعلام ک��ه صدور مدرک این هزینه را ن��دارد! ما بخاطر 
اینکه مطمئن هستیم. ش��ما می توانید استعلام و صحت مدرکی 
که از ما دریافت می کنید را بسنجید و با این شرایط این هزینه را 
از ش��ما می گیریم. او ادامه داد: شما ابتدا باید در تلگرام به همین 
شماره ای که تماس گرفتید پیامی برای ما ارسال کنید تا هرآنچه 
که برای صدور مدرک تحصیلی لازم اس��ت را برایتان بفرس��تیم 
تا ش��ما این مدارک را به دس��ت ما برسانید. فرایند صدور مدرک 
تحصیلی رش��ته پزش��کی عمومی از ۱۰ تا ۲۰ روز طول می کشد 
و بع��د از آن به راحتی می توانید اس��تعلام بگیری��د و خیالتان از 
صح��ت کار راحت باش��د. او در پایان مکالمه از رش��ته تحصیلی 
دیپلم و معدل مصاحبه کننده پرس��ید و تاکید کرد که اگر دیپلم 
شما تجربی باشد و معدل خوبی هم داشته باشید کارتان راحت تر 
می ش��ود و نیازی به هزینه کردن برای صدور دیپلم جعلی تجربی 

با معدل بالا هم ندارید. 

<لغو مجوز متخلفان در کمیسیون ماده ۹
ه��ر تخلفی که از آن مطلع ش��ده ایم، در کمیس��یون ماده ۹ که 

کمیسیونی برای رس��یدگی به تخلفات مجموعه های غیرانتفاعی 
و آموزش عالی آزاد محس��وب می شود، با متخلفان شدیدا برخورد 
داشته ایم و حتی بسیاری از آن ها لغو مجوز شده اند. برای تکمیل 
این گزارش با »حامدکرمی« مدیرکل بازرس��ی و پاس��خگویی به 
شکایات وزارت علوم گفت وگو داشتیم. کرمی در رابطه با وضعیت 
صدور مدرک دانش��گاهی جعلی توضی��ح داد: ما به صدور مدارک 
دانشگاه آزاد اسلامی ورود نمی کنیم و مجموعه های خاص خودش 
را دارد و سامانه های آن نیز جداست. آن تخلفاتی که ما می توانیم 
در موردش اظهار نظر و ورود پیدا کنیم، مربوط به مواردی اس��ت 
ک��ه در زیرمجموعه وزارت علوم اتفاق بیفتد. مدیرکل بازرس��ی و 
پاس��خگویی به ش��کایات وزارت علوم تصریح کرد: در هر تخلفی 
که ما از آن مطلع ش��ده ایم، در کمیسیون ماده ۹ که کمیسیونی 
برای رس��یدگی به تخلفات مجموعه ه��ای غیرانتفاعی و آموزش 
عالی آزاد محس��وب می شود، با متخلفان شدیدا برخورد داشته ایم 
و حتی بسیاری از آن ها لغو مجوز شده اند. کرمی تاکید کرد: ما به 
صورت مداوم در مورد مجموعه های غیرانتفاعی که فعالیت هایشان 
غیرمجاز اس��ت، یا منحل ش��ده اس��ت یا فعالیت هایشان از تاریخ 

مشخصی به بعد بی اعتبار است، اطلاع رسانی می کنیم. 

<تخلفات مربوط به صدور مدرک جعلی در دانشگاه های دولتی 
مصداق ندارد

مدیرکل بازرسی و پاسخگویی به شکایات وزارت علوم خاطرنشان 
ک��رد: هر آنچه در حوزه مس��ئولیت های وزارت علوم اس��ت؛ اعم 
از دانش��گاه های دولتی و غیردولتی مورد رصد و بررس��ی ماست. 
البت��ه بعضا اگر تخلفی هم بوده در دانش��گاه های غیرانتفاعی رخ 
داده و در دانش��گاه های دولتی مصداق ندارد. ما با تخلفات شدید 
برخورد داشته ایم و این برخوردها ادامه دارد و هر دو هفته یک بار 
جلس��ه کمیسیون ماده ۹ برگزار می شود و به گزارشات رسیدگی 
می کنیم. کرمی در مورد س��امانه جامع دانش آموختگان نیز بیان 
کرد: مش��کل اینجاست که علی رغم دستور قانون به وزارت علوم 
برای ایجاد این س��امانه برای تایید مدارک دانش آموختگان و… 
هم��ه ورودی های این س��امانه در اختیار وزارت علوم نیس��ت از 
جمله موارد مربوط به دانش��گاه آزاد اسلامی. البته جلساتی برای 
ای��ن موضوع برگزار ش��ده و هم وزارت بهداش��ت، وزارت علوم و 
دانش��گاه های زیرمجموعه آن و دانش��گاه آزاد در آن حضور دارند 
تا به یکپارچگی برس��یم و خلاء اطلاعاتی وجود نداش��ته باش��د. 
ش��اید همین کانال ها و ش��بکه هایی که م��درک تحصیلی جعلی 
می فروش��ند، از همین خلاء اطلاعاتی و یکپارچه نبودن اطلاعات 
ورودی دانش��جویان کشور سوءاس��تفاده می کنند که ما به همین 
دلیل برای جلوگیری از چنین تخلفاتی دنبال یکپارچگی اطلاعات 
دانش��جویان هس��تیم. به گفته کرمی؛ زمانی نظارت وزارت علوم 
کامل خواهد بود که از ورودی دانش��جوها به صورت کامل مطلع 
باشد. کرمی در همین رابطه بیان کرد: هم اکنون ما از بخش هایی 
از آم��وزش عالی در ای��ن زمینه اطلاع کامل��ی نداریم منظورم از 
آموزش عالی به معنای کل کش��ور است نه فقط وزارت علوم. باید 
بدانیم که دانشجو چگونه وارد دانشگاه شده، کی ثبت نام کرده، از 
چه طریقی پذیرفته ش��ده و… شاید همین کانال ها و شبکه هایی 
که مدرک تحصیلی جعلی می فروش��ند، از همین خلاء اطلاعاتی 
و یکپارچه نبودن اطلاعات ورودی دانشجویان کشور سوءاستفاده 
می کنن��د که ما به همین دلیل برای جلوگیری از چنین تخلفاتی 

دنبال یکپارچگی اطلاعات دانشجویان هستیم. 

 <تمام ادعاهای صدور مدرک جعلی کلاهبرداری است
به هیچ عنوان مدارکی که این افراد صادر می کنند واقعی نیستند 
و بس��یاری از این تبلیغ��ات و آگهی هایی ک��ه در فضای مجازی 
می بینیم را خودمان هم پیگیری کرده ایم و مطمئن هس��تیم که 
آخر تمام آن ها کلاهبرداری است. مدیرکل بازرسی و پاسخگویی 
به ش��کایات وزارت عل��وم افزود: به هیچ عن��وان مدارکی که این 
افراد صادر می کنند واقعی نیس��تند و بس��یاری از این تبلیغات و 
آگهی هایی که در فضای مجازی می بینیم را خودمان هم پیگیری 
کرده ای��م و مطمئن هس��تیم که آخ��ر تمام آن ه��ا کلاهبرداری 
اس��ت. وقتی فرد پ��ول را واریز می کند جواب��ش را می دهند، اما 
این پاس��خگویی دفعه دومی ندارد. البت��ه نمی گویم ۱۰۰ درصد 
آنها اینگونه هستند، ولی واقعا عمده این آگهی ها چنین شرایطی 
را دارند ک��ه خطرپذیری بالایی ایجاد می کن��د. توصیه می کنیم 
افراد ب��ه این نوع تبلیغات اعتنا نکنند. آموزش عالی آنقدر فراگیر 
و دس��ترس ش��ده اس��ت که افراد به راحتی می توانند در مقاطع 
تحصیلی مختلف و رش��ته های زی��ادی تحصیل کنند و به صورت 

قانونی مدرک بگیرند و دیگر احتیاجی به این کارها نیست .

 گزارشی از کلاهبرداری های آموزشی؛

با ۲۵۰ میلیون تومان در کمتر از یک ماه پزشک عمومی شوید!

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس سازمان مدارس غیردولتی با اشاره به افزایش ۴۷ درصدی 
حقوق معلمان مدارس غیردولتی در دوره ابتدایی گفت: با مصوبه 
مجلس هر مدرس��ه ای خارج از چارچوب ش��هریه تعیین ش��ده، 
هزینه ای دریافت کند از حسابش برداشت خواهد شد.به گزارش 
تس��نیم، احمد محمودزاده؛ رئیس س��ازمان م��دارس غیردولتی 
درباره تغییرات اعمال ش��ده توس��ط مجلس در قانون تأس��یس 
م��دارس غیردولتی اظهار کرد: حدود ۱۷ بند به قانون تاس��یس 
مدارس غیردولتی اضافه ش��د که تغیی��رات محتوایی، حمایتی و 
ارتقای آموزش��ی و پرورشی را به همراه دارد. وی افزود: مصوبات 
جدید در بحث حمایت از معلمان و نظارت ها در دریافت ش��هریه 
کمک کننده است و امیدواریم در شورای نگهبان هم تأیید شود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی ادام��ه داد: ۲۱۰ هزار نفر از معلم��ان مدارس غیردولتی 
ک��ه به صورت نیروی آزاد هس��تند، در کلاس های ضمن خدمت 
حاضر شدند بر این اساس افرادی که در مدارس غیردولتی حضور 
می یابند باید دارای صلاحیت معلمی باشند، آموزش های لازم را 
دریافت کرده و رش��ته تحصیلی مرتبط داشته باشند.محمودزاده 
با اش��اره به کاهش س��اعات حضور معلمان م��دارس غیردولتی 
براس��اس مصوبه مجلس گفت: در گذشته حقوق و بیمه معلمان 
مدارس غیردولتی کارگری محاس��به می ش��د و بای��د حتماً ۴۴ 
س��اعت در هفته تدریس می کردند تا بتوانند حقوق و بیمه کامل 
را دریافت کنند. رئیس س��ازمان مدارس غیردولتی بیان کرد: با 
مصوبه مجلس آن ها همانند سایر معلمان مدارس دولتی هستند 
و بر این اساس ساعت کار معلمان مدارس ابتدایی به ۲۵ ساعت، 

معلمان مدارس متوسطه به ۳۰ ساعت و مدیران و عوامل اجرایی 
به ۳۶ س��اعت کاهش یافت که اس��تاندارد دنیا اینگونه است.وی 
یادآور ش��د: اکنون معلمان با این مصوبه مجلس شورای اسلامی 
حق��وق تمام وقت را دریافت می کنند و بیمه کامل خواهند ش��د 
و ای��ن موضوع در ایجاد انگیزه معلمان مدارس غیردولتی و برای 
ارتقای آموزش ها در حوزه کیفت بخش��ی و حوزه مسائل تربیتی 
تأثیرگذار اس��ت. رئیس س��ازمان مدارس غیردولتی مطرح کرد: 
با کاهش س��اعت کار معلمان مدارس غیردولتی، حقوق معلمان 
دوره ابتدای��ی ۴۷ درص��د و دوره متوس��طه ۴۰ درص��د افزایش 
می یابد. محمودزاده در پاس��خ به این پرسش »آیا بار مالی ناشی 
از افزایش حقوق معلمان برای موسس��ان مدارس غیردولتی قرار 

اس��ت در ش��هریه اعمال ش��ود؟«، گفت: سال گذش��ته هم این 
موض��وع را لح��اظ کردیم و دس��تمزد معلمان در ش��اخص نرخ 
ش��هریه، ۳۰ ساعت حساب ش��د، اما چون به صورت قانون نبود، 
مدارس غیردولتی از آن تبعیت زیادی نداش��تند.رئیس س��ازمان 
مدارس غیردولتی ادامه داد: بار مالی افزایش دستمزد معلمان به 
میزان ۲.۸ درصد موجب افزایش ش��هریه می شود که در مدارس 
با ش��هریه پایین منجر به افزایش شهریه می شود، اما در مدارسی 
که ش��هریه بالا دارند نیازی به افزایش نیست، امیدوارم مؤسسان 
از اعتبار خود و نه از هزینه مردم و ش��هریه این موضوع را لحاظ 
کنن��د. وی از افزایش نظارت ها ب��ر مدارس غیردولتی با مصوبات 
اخیر مجلس خبر داد و گفت: در گذش��ته اعلام می شد، مدارس 
غیردولتی شهریه مصوب آموزش و پرورش را رعایت نمی کنند با 
این مصوبه هر مدرس��ه ای خارج از چارچوب شهریه تعیین شده، 
هزینه ای دریافت کند از حس��ابش برداشت خواهد شد و بخشی 
از ش��هریه دریافت��ی که حق دانش آموز اس��ت، ب��ه او برگردانده 
می ش��ود و بخش��ی دیگر هم جریمه تخلف اس��ت که به عنوان 
مدیریت آموزش و پرورش در حاش��یه ش��هر ها و مناطق محروم 
اس��تفاده می ش��ود. معاون وزیر آموزش و پ��رورش تاکید کرد: با 
مصوبه مجلس، ش��هریه مدارس غیردولتی دارای سقف می شود. 
محمودزاده در پاس��خ به این پرس��ش که آی��ا آموزش و پرورش 
مجاز به برداشت پول از حساب مدارس است یا خیر عنوان کرد: 
تاکن��ون قانون اجازه این کار را نمی داد، ام��ا اکنون قانون اجازه 
ورود را می دهد و انجام خواهیم داد. آموزش و پرورش این مبلغ 

جریمه را به حساب درآمد های عمومی واریز خواهد کرد.

 بالا رفتن شهریه مدارس به خاطر افزایش حقوق معلمان
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کشاورزی

جایگاه اتاق بازرگانی ایران 
تحلیل رفته است

یک فعال اقتصادی با تاکید بر اینکه شرایط 
کنونی به دلیل انتخاب رئیس اتاق ایران رخ 
داده است، اظهار داشت: این مسئله که طی 
ماه های گذشــته بر روند اتاق تاثیر گذاشته 
است موجب شده تا مشکلات بسیاری برای 

تولیدکنندگان و اعضا به وجود بیاید.
»علیرضا نوری« با اشــاره به شرایط حاکم 
بر اتاق بازرگانی ایران، اظهار داشــت: پس از 
انتخابات این اتاق تقابلی میان دولت و بخش 
خصوصی به وجود آمده که مشکلات فراوانی 
را به دنبال داشــته اســت که نباید به این 

مرحله می رسید.
وی با تاکید بر اینکه این شــرایط در نهایت 
بخش خصوصی را دچار مشــکلات فراوان 
کرده اســت، تصریح کرد: شرکت کنندگان 
در انتخابات و بسیاری از مشارکت کنندگان 
در آن به دلیل صــدور کارت های بازرگانی 
 بیشــمار بــه نادرســتی در جایــگاه فعلی 

قرار گرفته اند.
نوری خاطرنشــان کرد: برخی از افرادی که 
دارای کارت بازرگانی هستند تجارت، کسب 
و کار و تولیدی مناسب ندارند اما عضوی از 
اتاق محسوب می شوند و این سوء استفاده ای 
است که انجام می شــود و مقرر شده تا این 

مشکلات رفع شود.
وی با تاکید بر اینکه شرایط کنونی به دلیل 
انتخاب رئیس اتاق ایران رخ داده است، اظهار 
داشت: این مسئله که طی ماه های گذشته بر 
روند اتاق تاثیر گذاشــته است موجب شده 
تا مشکلات بســیاری برای تولیدکنندگان و 

اعضا به وجود بیاید.
ایــن فعال اقتصادی خاطرنشــان کرد: اتاق 
ایران به بســیاری از جلسات دولتی دعوت 
نمی شوند و در نشست های اقتصادی حضور 
ندارد و به همین دلیل اتاق بازرگانی جایگاه 

خود را از دست داده و تضعیف شده است.
وی با اشــاره به برگزاری مجــدد انتخابات 
ریاست اتاق بازرگانی ایران گفت: با استعفای 
رئیــس، اتاق بازرگانی می توانســت به روال 
عادی خــود بازگردد اما با طولانی شــدن 
این شــرایط، امیدواریم انتخابات در بهمن 
ماه برگزار شــود زیرا هر چه سریعتر باید از 

آسیب بیشتر جلوگیری کرد.
به گــزارش ایرنا؛ نوری تصریح کرد: طولانی 
شدن این شرایط آسیب بیشتری را به دنبال 
دارد و به نتیجه رســیدن می تواند راهکاری 
 برای مشــکلات بخش خصوصــی به ویژه 

تجار باشد.

وزیر جهادکشاورزی:
دانش بنیان سازی 

تنها راه بقای کشاورزی 
و امنیت غذایی کشور است

وزیــر جهادکشــاورزی بــر ورود تحقیقات 
کاربــردی به مــزارع و واحدهــای تولیدی 
کشــاورزی تاکید کرد و دانش بنیان ســازی 
کشــاورزی را تنها راه بقای کشاورزی ایران 

برای تامین امنیت غذایی کشور دانست.
»محمدعلی نیکبخت« در نشست با رئیس، 
تحقیقاتی  و رؤســای موسســات  معاونین 
افزود: وزارت جهادکشــاورزی متولی سفره 
و معیشت مردم اســت و باید غذای سالم و 

کافی را در اختیار جامعه قرار دهد.
وزیر جهادکشــاورزی با اشــاره به ۱۲ قلم 
محصــول اساســی کشــاورزی در کشــور 
اظهارداشــت: مــا باید این محصــولات را 
بــا توجه به اقلیم خشــک و نیمه خشــک، 
محدودیت منابع آب و خاک و عقب ماندگی 

در سرمایه گذاری کشاورزی، تولید کنیم.
وی با تاکید بر پیشــرفت کشاورزی به رغم 
محدودیت های موجود، تصریح کرد: ما راهی 
به جز کشــاورزی دانش بنیان برای افزایش 
بهــره وری نداریم و در راه رســیدن به آن 
ناگزیر از عملیاتی ساختن و کاربردی کردن 
تحقیق و پژوهش و کشاندن دانش به عرصه 

مزارع هستیم.
نیکبخــت اضافه کــرد: ۲.۵ درصد مقالات 
کشــاورزی جهان مربوط به تات است و این 
افتخار بزرگی برای ایران اســت، این افتخار 
باید در پای ســاقه گندم، تولید بذر و نهاده، 
فنــاوری واحد تولیدی و همه زیربخش های 
کشــاورزی تزریــق شــود و میــوه آن که 
بهره وری و فراوانی تولیــد با منابع محدود 

است، شاکله امنیت غذایی پایدار را بسازد.
وی دانش بنیان کردن کشــاورزی و افزایش 
بهره وری را خواست رهبری و مطالبه رئیس 
دولت دانســت و گفت: علم را از چاردیواری 
مراکز تحقیقاتی و پژوهشــی بیرون آورید و 
ردپای تــات را در جای جای زیربخش های 

کشاورزی باقی گذارید.
وزیر جهاد کشــاورزی بر استفاده از ظرفیت 
دانشــگاهی، معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری، ســازمان انرژی اتمی، 
هنرستان های آموزش و پرورش و کشاورزان 
پیشرو تاکید کرد و همبستگی مبارک اجرا 
و تحقیق را گره گشــای مشکلات کشاورزی 

کشور خواند.
به گزارش ایرنا؛ در این نشســت، استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان کشاورزی 
و نخبــگان فعال در ایــن بخش و اقتصادی 
شــدن آنان از راه فروش دانــش و فناوری، 
دیگر توصیه نیکبخت به مســئولان سازمان 

تات بود.
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یک تحلیلگر مســائل اقتصادی گفت: فشار اولیه تحریم ســپری شد و اقتصاد در حال 
یادگیری این است که چگونه در همین وضعیت تحریمی موجود آن را دور بزند و کسب 
و کار و فعالیت اقتصادی خود را با شرایط جدید وفق دهد، البته انتظار هم می رفت در 
دوره ای که تحریم اعمال شد، کم کم بخشی از آثار تحریم ها سپری شود و اقتصاد خود 

را بازیابی کند.
سیدحسین رضوی پور اقتصاددان و رئیس مرکز نوسازی اداری و توسعه سرمایه انسانی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در گفت وگویی به تشــریح ابعاد پدیده بنگاه داری بانک ها، 
راهکارها و الزامات رفع این مشــکل و همچنین الزامات مهار نرخ تورم و رشــد پایدار 
اقتصادی سیاســت کنترل ترازنامه بانک ها، مهار رشد نقدینگی و... پرداخت. متن این 

گفتگو را در ادامه می خوانید:

 مسئله بنگاه داری بانک ها یکی از چالش های نظام بانکی است، از نظر شما چه 
دلایلی باعث بروز این چالش شده است؟

بنگاه داری در نظام بانکی ایران سه خاستگاه دارد. عقود مشارکتی اولین مورد است که 
لازمه آن شریک شدن بانک ها در فعالیت اقتصادی است. این عقود مشارکتی ماهیتاً به 

نوعی به بنگاه داری منجر می شود.
مورد دیگر کاهش تصدی گری اســت. از دوره دولت سازندگی به این طرف بارها و بارها 
موج هایی در زمینه خصوصی ســازی و جدیداً مولدسازی در دولت و واگذاری بنگاه های 
دولتی به بخش خصوصی شــکل گرفته که در بسیاری از اوقات دولتمردان برای حفظ 
قدرت خود بر این بنگاه ها در عین اینکه ظاهراً واگذاری را انجام داده اند، اما در واقع آن ها 
را به دســت های پنهان خود سپرده اند و با توجه به اینکه مدیریت برخی بانک ها توسط 
دســتگاه های اجرایی به صورت مستقیم و غیرمستقیم اعمال می شود، بنگاه داری ادامه 

پیدا کرده است.
برخی بانک ها را داریم که مستقیما توســط دستگاه ها اداره می شوند. برخی از بانک ها 
هم غیرمستقیم از ســوی دستگاه ها اداره می شوند مانند صندوق ذخیره فرهنگیان که 
سهام عمده یک بانک را در اختیار دارد و ذاتاً خصوصی است؛ اما می توان گفت به نوعی 

غیرمستقیم تحت مدیریت دولت قرار دارد.
این مالکیت پنهان دستگاه های دولتی در بانک ها موجب می شود، دستورالعمل ها به صورت 
دیکته ای و تحمیلی اعمال شود تا دارایی به شکل غیرمستقیم توسط دولت به تملک درآید 

که این هم یک خاستگاه دیگر بنگاه داری در سیستم بانکی به حساب می آید.
خاستگاه دیگری که می توان مورد اشــاره قرار داد؛ ورشکستگی بنگاه ها و تملک آن ها 
توسط بانک ها است. به این معنا بر فرض یک بنگاه تسهیلاتی را دریافت می کند و بانک 
بابت مابه ازای بدهی آن، بخشــی از دارایی اش را تملک می کند. به صورت کلی قسمتی 
از دارایی هایی که توسط بانک ها مدیریت می شود از محل وثایقی است که بابت تسویه 
برخی بنگاه ها می گیرد و با توجه به آنکه برگشت نداشته؛ بنابراین بخشی از بدهی توسط 

بانک تملک می شود.
از این موارد می توان چنین نتیجه گرفت که با یک پدیده گسترده و پیچیده با خاستگاه های 

متنوع طرف هستیم که نمی توان یک نسخه واحد را برای آن در نظر گرفت.
این موارد به آن بخش از بنگاه ها که از شــأن بنگاهی برخوردارند، بازمی گردد. برخی از 
بنگاه ها تحت مدیریت بانک ها قرار دارند و دارای جایگاه سازمانی هستند. به عنوان مثال 
بانکی بــرای مدیریت حوزه فناوری اطلاعات خود شــرکتی در حوزه فناوری اطلاعات 
تاسیس می کند که آن شرکت کار ارائه خدمات الکترونیک هم انجام میدهد؛ ولی به جای 
اینکه آن را در ترازنامه و دارایی های بانک جای دهد، از محل سپرده های مردم راه اندازی 
می کند، بنگاه داری شکل می گیرد و شرکت تازه تاسیس به این شکل مدیریت می شود یا 
شرکت هایی که برای مدیریت بنگاه های تحت مدیریت یک بانک به وجود می آیند، مانند 

شرکتی که نقش هلدینگ بالاسر بنگاه های تملک شده بانک را دارد.
این نوع خاصی از بنگاه داری در بانک ها است که از جنبه بنگاه هم خارج شده و نگاه به 
مدیریت آن تولید ارزش و ثروت از محل فعالیت های اقتصادی نیست، بلکه بخشی از اداره 
خود را به آن بنگاه می ســپرند و طبیعتاً با توجه به اینکه بنگاه ها بخش خصوصی تلقی 
می شوند، اختیار آن ها در پرداخت ها، معاملات و... بازتر است؛ بنابراین فعالیت هایشان را 

در آن شرکت انجام می دهند.

 اساسا بانک می تواند فعالیت بنگاه داری داشته باشد؟
در وضعیت فعلی کشور ما این کار شدنی است. سازوکارهای قانونی برای محدود کردن 
بنگاه داری بانک ها پیش بینی شــده از جمله اینکه تکالیف قانونی وجود دارد که بانک ها 
باید بنگاه های تحت مدیریت خود را برای فروش عرضه کنند و آن هایی که فاقد مشتری 
باقی مانده یا به دلایل مختلفی موانعی برای واگذاری شان وجود دارد، بانک مرکزی اجازه 

می دهد همچنان تحت تملک بانک باقی بمانند.
به نظر میرسد رویکرد بانک مرکزی در سنوات گذشته چنین نبوده که بنگاه داری بانک ها 
را محدود و مدیریت کند. به این معنا در صورتی که به عنوان مثال وقتی یک بانک اجازه 
دارد در حوزه فناوری اطلاعات با دســت های بازتری در چارچوب دولتی عمل کند، به 
طور حتم این کار را به شــرکتی که ماهیتاً بخش خصوصی تلقی می شود، برون سپاری 
نمی کرد؛ بنابراین از دو ســو باید اصلاح صورت گیرد، هم دســت بانک های دولتی در 
مدیریت زیر مجموعه های رســمی خود مقداری بازتر شــود و هم دست بانک ها را در 

مدیریت بنگاه ها کمی بسته تر نگه دارند، تا عملیات بنگاه داری بانک ها محدودتر شود.
البته باید در نظر داشت، این مسئله ای نیست که به سادگی قابل حل باشد، یعنی گفته 
شــود همین امروز تمام بنگاه های تحت مدیریت بانک ها واگذار خواهند شد. برای این 

موضوع می توان چند دلیل برشمرد.
نخست اینکه عرضه این حجم از دارایی که در بانک ها مدیریت می شود، موجب کاهش 
ارزش دارایی ها در بازار سرمایه خواهد شد و اختلال به وجود می آورد، بنابراین عرضه این 
دارایی ها در بخش خصوصی با شــیبی ملایم باید صورت گیرد. عرضه باید زمانی اتفاق 
افتد که ظرفیت پذیرش در بازار سرمایه وجود داشته باشد. برای این موضوع اختیار برخی 
از بنگاه ها از بانک ها باید سلب شود و مدیریت نحوه عرضه آن ها با هماهنگی و مدیریت 
بازار سرمایه صورت گیرد. از این حیث به نظر می رسد وجود یک شورای ثبات مالی در 
دولت ضرورت دارد؛ البته لایحه ای در این زمینه در حال تنظیم اســت که ان شاءالله در 
مجلس به تصویب برسد و در نتیجه آن شورای ثبات مالی شکل بگیرد تا بتوانیم به نوعی 
دارایی های دولت را چه مســتقیم و چه غیرمستقیم در بازار سرمایه به طوری که دچار 

اختلال نشود، عرضه کنیم.
نکته دوم این اســت که در واقع دولت همچنان نگاه مدیریتی و زمامداری به بنگاه های 
تحت مدیریت بانک ها مانند پتروشــیمی ها یا صنایع بزرگ دارد. اگر ظرفیت اداره این 
بنگاه ها در بخش خصوصی فراهم نشود و سازوکارهای حقوقی قانونی و نهادی ما برای 
ایجاد و اداره بنگاه های بزرگ توسط سرمایه های خرد به وجود نیاید، واگذاری آن ها منجر 

به شکست خواهد شد.
تلاش هایی که در این زمینه صورت گرفته، مانند بحث بنگاه هایی که از طریق ســهام 
عدالت قرار اســت اداره شوند، همین موضوع را نشــان می دهد، زیرا در عمل همچنان 
در ایجاد ســازوکارهای نهادی برای اداره های بزرگ توسط سرمایه داران خرد هنوز ناکام 
به نظر می رســند و توفیق چندانی به دســت نیاورده اند؛ بنابراین اصرار برای واگذاری 
بنگاه های بزرگ و خارج کردن مدیریت آن ها از دست بانک ها مادامی که ابزارهای مالی 
کافی از طریق استقرار اصول حکمرانی شرکتی فراهم نشود، می تواند برای اقتصاد کشور 

با مخاطراتی همراه باشد.
بر همین اســاس اصلاح قانون تجارت در کشور یک زیرساخت کلیدی است تا بتوانیم 
زمینه واگذاری این بنگاه های بزرگ را فراهم آوریم، همچنین اســتقرار اصول حاکمیت 
شرکتی در نظام بنگاه داری کل کشور و به طور خاص بنگاه هایی که همچنان مستقیم 
یا غیرمستقیم به صورت دولتی اداره می شوند، مسئله کلیدی به حساب می آید. این دو 

زیرساخت برای اینکه بتوانیم بنگاه داری در بانک ها را ساماندهی کنیم، مورد نیاز است.
زبان و ادبیات دیگر برای طرح این مسئله به این شکل است، در صورتی که سرمایه داران 
خرد یعنی عامه مردم زیرساخت و بستری برای شان فراهم نباشد که یک بنگاه را ایجاد و 
اداره کنند، واگذار کردن بنگاه های بزرگ به آنان مسئله ای را حل نخواهد کرد و بنگاه ها 
دچار شکست خواهند شد؛ بنابراین در ابتدا باید الگوی بنگاه داری کشور به نحوی اصلاح 
شــود تا خُرده سرمایه داران بتوانند بنگاه های بزرگ را ایجاد و اداره کنند. اگر این اتفاق 
روی داد، بنگاه داری کشــور ما و بانک ها متحول خواهد شد؛ زیرا بانک ها دست از اداره 

بنگاه ها برخواهند داشت.

 اشکالاتی که بنگاه داری بانک ها در جامعه به وجود می آورد، چیست؟
مهم ترین عارضه ای که بنگاه داری بانک ها ایجاد می کند، استفاده نادرست از دارایی های 

مردم است. وظیفه بانک ســرمایه گذاری سپرده های مردم در جایی است که بیشترین 
بازده را به وجود آورد؛ اما وقتی نگاه دولتی بر ســپرده های مردم حاکم باشد به صورت 
تکلیفی به بانک ها گفته خواهد شــد که کجا سرمایه گذاری انجام دهند و چه سهامی 

خریداری کنند و بنگاهی که دولت تاکید دارد، بنا نهاده شود.
در نتیجه این امر دو اتفاق روی می دهد. نخســت اینکه تخصیص ها بهینه نخواهد بود، 
بــه این معنا برخی جاهــا بنگاهی که باید دنبال حداکثر کردن بازده ســود خود برای 

سپرده گذار باشد، کار حاکمیتی بانک را انجام می دهد.
پس تخصیص غیربهینه و توسعه تشکیلات به معنای تعدد بنگاه هایی که ذیل یک بانک 
وجود دارد است. این توسعه تعداد سیکل های مدیریتی و هزینه های بالاسری بنگاه داری 
و فعالیت اقتصادی آنان را افزایش می دهد. در کنار این مســئله بدنه مدیریتی و اداری 
که در رده بالاتر این بنگاه ها ارتزاق می کنند، موجب کاهش بازده فعالیت اقتصادی آن ها 
می شود و در عمل نظام بانکی نمی تواند بازدهی که باید برای سپرده گذار ایجاد کند را به 
وجود آورد و بانک دچار ناترازی در عملکرد و زیان انباشته می شود که برخی از بانک ها 

اکنون با همین بحران مواجه هستند.

 در کشــورهای دیگر بانک ها بنگاه داری ندارند؟ تجارب دنیا در این بخش 
چگونه است؟

بنگاه داری در دنیا با تنوع همراه است. در بعضی از کشورها نظام بانکی صرفاً ابزار پولی به 
حساب می آید و ابزارهای مالی به بازارهای سرمایه سپرده شده است. در برخی دیگر مانند 
ایران بانک هم نهاد پولی و هم نهاد مالی محســوب می شود. به همین دلیل تجربه های 
مختلفی وجود دارد؛ ولی به نظر میرسد که بیشتر کشورها برای ایجاد بنگاه های بزرگ 
سراغ ابزار بانک می روند و بانک برای اینکه بتواند دارایی را مدیریت کند، نقش حاکمیتی 
و مالکانــه را در برخی از بنگاه ها ایفا می کند، در این میان مهم کنترل و محدود کردن 

این نقش است.
در کشور ما چند سالی بود که مالکیت مطلق ذی نفع واحد بر یک بانک وجود داشت، به 
این معنا که یک نفر می توانست ۹۰ درصد سهام یک بانک را تحت اختیار داشته باشد 
و خود به تنهایی بانک را به سمت منافعش هدایت کند. این مسئله به تازگی مهار شده 
و تغییر کرده است. به این صورت چنانچه فردی بیشتر از یک سقف معین مالک سهام 
بانک باشــد، وزارت اقتصاد به نمایندگی از دولت آن ســهام را اداره خواهد کرد و نقش 
مالکانه از آن فرد سلب می شود. همین مسئله درباره بنگاه داری بانک ها باید اتفاق افتد، به 
این شکل که بانک باید بتواند در جایی که سرمایه گذاری گسترده ای وجود دارد با وجود 
قیود و تعیین ســقف برای نقض نشدن منافع سایر ذی نفعان نقش مالکانه داشته باشد. 
لازمه این کار تثبیت اصولی اســت که متاسفانه در ساختار نهادی کشور هنوز در بحث 

حاکمیتی شرکتی به بلوغی که انتظار می رفت، نرسیده است.

 تاکیــد رئیس کل بانک مرکزی در زمینه حــل بنگاه داری بانک ها طراحی 
نسخه های متفاوت طبق ویژگی هر بانک است. در این زمینه چه نظری دارید؟

بانک ها با هم تفاوت هایی دارند و به طور خاص ناظر به همان بنگاه هایی که با آن ها کار 
دارند، هستند. طبیعتاً بنگاه هایی که با بانک صنعت و معدن فعالیت می کنند، بنگاه های 
بزرگ صنعتی یا معدنی در کشور به شمار می روند که دارای ایده متفاوتی نسبت به بانک 
کشاورزی که با بنگاه هایی در حوزه کشاورزی فعالیت دارند، هستند، بنابراین برای این 

گروه ها نسخه واحدی نمی توان پیچید.
به طور خاص بنگاه هایی که متفاوت از یکدیگر هستند، راهکارهای مختلفی هم باید برای 
آن ها ترسیم کرد و به نظر می رسد که نگاه بانک مرکزی در این زمینه درست است؛ ولی 
این را هم باید مورد توجه قرار داد که در بدنه دولت نسبت به موضوع بنگاه داری بانک ها 
و در کل برای مسئله بنگاه داری چسبندگی وجود دارد؛ بنابراین این نگرانی وجود دارد 
که باز هم دچار همان ملاحظات همیشــگی شویم و منافع تشکیلاتی خود را به منافع 

ملی ترجیح دهیم.

 چه میزان از منابع بانک ها در قالب بنگاه داری فریز شده است و تا چه اندازه 
فروش بنگاه ها منابع برای تقویت تسهیلات دهی را فراهم می کند؟

آمار دقیقی از این مســئله در اختیار ندارم؛ ولی به نظر می رســد که عدد قابل توجهی 
باشد، به خصوص آنکه برخی از بانک های خصوصی به طور خاص سراغ خرید و فروش 
املاک رفته اند و ســرمایه گذاری در املاک به عنوان یکی از ابزارهایی است که بانک ها 
برای پوشش زبان انباشته خود از آن استفاده می کنند و در ادوار مختلف محل مراجعه 

بانک ها بوده است.
البته به دلیل آنکه شرایط اقتصاد کشور شرایط تورمی در ادوار مختلف داشته است، یکی 
از راه هایی که بانک ها ســعی می کنند زیان های خود را پوشش دهند، تهیه دارایی هایی 
مانند دلار، طلا املاک و... اســت که ارزش آن محفــوظ می ماند. به خاطر دارم یکی از 
مدیران بانک مرکزی گفته بود بانکی را می شناســد که اوراق قرضه کشورهای خارجی 
را خریداری کرده بود. این کار کاملًا خلاف ضوابط بانک مرکزی است. البته حتماً نباید 
به صورت مستقیم این کار را انجام داد؛ بنگاه هایی را ایجاد می کنند که این کار را برای 
 آنان عملی می سازد. به همین دلیل نیاز است قواعد کلی برای بنگاه داری بانک ها مدنظر 
 قرار گیرد تا عملیات بنگاه داری تحت مدیریت بانک ها رصد شود و مورد نظارت قرار گیرد. 
آنچه که برای بانک ممنوع است، برای بنگاه های تحت مدیریت بانک هم باید ممنوع و 

محدود باشد.

 نرخ رشــد نقدینگی در دوره هایی بالای ۴۰ درصد بوده که به ۲۶.۵ درصد 
رسیده و برنامه بانک مرکزی تحقق رشد نقدینگی ۲۵ درصد است. این کاهش 

سرعت رشد نقدینگی چه نتایج مثبتی در اقتصاد خواهد داشت؟
در صورتــی که از زاویه نظری پول به این موضوع نگاه شــود، یکی از مهم ترین عواملی 
که تورم را شکل می دهد، میزان رشد نقدینگی است و طبیعتاً اهتمام ورزیدن دولت به 
ایجاد محدودیت در این خصوص بسیار اقدام مثبت و موثری به حساب می آید. آثار این 
تصمیمات هم خود را در میان یا بلندمدت نشان می دهد و چسبندگی دائمی بین نرخ 
تورم و نقدینگی در کوتاه مدت مشــاهده نمی شــود؛ بنابراین مهار رشد نقدینگی دارای 

اهمیت است.
در سنوات اخیر میزان رشد نقدینگی نهادینه شده بود به این معنا حتی در صورتی که 
فشــار کسری بودجه را از شبکه بانکی برمی داشــتیم باز هم رشد نقدینگی را بازتولید 
می کرد و افزایش می داد. بر فرض شــاید نزدیک به ۱۰ یا ۱۵ سال پیش رشد نقدینگی 

نهادینه شده ۱۸ درصد بود که این اواخر هم به ۳۰ درصد رسید.
کاهش این مقدار به دو عامل نیاز دارد. اســتمرار سیاســت دولت در مهار نقدینگی و 
چشــم انداز تورمی برای مردم باید تغییر پیدا کند. معنای آن این اســت که انتظارات 
تورمی هم تورم را و هم میزان رشد نقدینگی را تولید می کند، چنانچه دولت برای مهار 
نقدینگی ســراغ بالابردن نرخ بهره بانک ها برود، خود به خود انتظارات تورمی را هم بالا 

نگه خواهد داشت.
همیشــه انتظارات تورمی از نرخ بازده سپرده ها در بانک، خود را بالا نگه می دارد. بعد از 
اتفاق موج اولیه مهار نقدینگی باید سیاست دولت به تغییر چشم انداز تورمی گرایش پیدا 
کند و از این طریق بهره بانکی هم مهار شــود. بالا نگه داشــتن نرخ بهره بانکی آفات و 

تبعات منفی در پی خواهد داشت که باید مراقب آن هم بود.
به طور خاص رکودی که در بخش تولید ممکن است، با آن مواجه شویم و عطشی که 

نسبت به نقدینگی برای فعالیت های تولیدی وجود دارد، می تواند برآمده از بالا رفتن نرخ 
بهره باشد که دولت برای حل آن باید یک سیاست ترکیبی را در پیش گیرد.

 چه قدر نیاز است که سایر بخش های دولت و به ویژه دستگاه هایی که برای 
طرح ها منابع پیش بینی می کنند، مانند بخش مسکن با سیاست کنترل ترازنامه و 

جلوگیری از خلق پول بانک ها همراه باشند؟
ابزارهای تامین مالی باید به نحوی توسعه داده شود تا عطشی که اکنون به سمت شبکه 
بانکی سرریز شده و نرخ بهره را بالا نگه داشته از جای دیگر تامین شود. نیاز است تا در 
عین اینکه سرعت گردش پول حفظ می شود، حجم نقدینگی نیز کاهش یابد. اینکه حجم 
نقدینگی کاهش پیدا کند؛ ولی سرعت گردش پول هم کاهشی باشد با این نتیجه همراه 
می شود که بنگاه ها به صورت شدیدی نیازمند نقدینگی خواهند شد و با مشکل روبه رو 
می شوند و ممکن است در مسیر خود شکست بخورند. این مسئله کار را سخت تر می کند؛ 
بنابرایــن باید به صورت توأمان به ایــن دو عامل توجه کرد که هم نیاز بخش تولید در 
کشور تامین شود و هم سیاست مهار نقدینگی دولت به نحوی که بتواند چشم اندازهای 
تورمی را مهار کند، استمرار یابد. نقش انتظارات تورمی پررنگ است؛ بنابراین دولت باید 
در کنار اقداماتی که در رابطه با تصمیمات اقتصادی فعالانه انجام می دهد، ذهنیت ها را 

هم مدیریت و اصلاح کند.

 برخی به کاهش نامتوازن پایه پولی و نقدینگی ایراد وارد می کنند. شــما چه 
نظری در این خصوص دارید؟

در صورتی که سیاســت افزایش نرخ ذخیره قانونی بانک ها موقتی باشد، رشد پایه پولی 
خود را در نقدینگی در بلندمدت نشــان می دهد، زیرا چنانچه مدت ها بعد که به حالت 

عادی برگردد، اثر رشد پایه پولی را مشاهده خواهیم کرد.
ولی نکته ای که در این میان پنهان باقی مانده این است که وقتی از رشد نهادینه شده و 
ساختاری نقدینگی صحبت به میان می آید، رشد اتفاق افتاده و متناسب با رشدی که در 
نقدینگی و انتظارات تورمی روی داده، چنانچه اندازه پایه پولی افزایش پیدا کند، طبیعی 
اســت و آثار تورمی به همراه نخواهد داشت. بهترین مثال هم در این خصوص دو ظرف 
آب متصل به هم اســت که اگر در یک ظرف از آن ها مقداری آب ریخته شود، طبیعی 

است که ظرف دیگر هم به همان اندازه بالا خواهد آمد.
در رشد نقدینگی تجربه رشد بزرگی را داشتیم که پایه پولی متناسب با آن بالا نرفت و 
حالا این شــیب اتصال بین این دو ظرف در حال باز شدن است و پایه پولی متناسب با 
رشدی که در نقدینگی اتفاق افتاده بالا می رود. در صورتی که بیشتر از آن حد افزایش 
یابد، طبیعتاً وقتی شیر دوباره باز شود، اثر رشد پایه پولی را در نقدینگی خواهیم دید و 
نقدینگی را هم بالا خواهد برد. توازن بین این دو باید حفظ شود و در آن سطح که این 
توازن حفظ شود، بالارفتن پایه پولی بی خطر است؛ ولی در صورتی که پایه پولی بیش از 

اندازه بالا برود، مجدداً آثار خود را در رشد نقدینگی بروز و ظهور خواهد داد.

 با روند کاهش رشد نقدینگی و مهار خلق پول بانک ها نرخ تورم در ماه های 
آینده کاهشی خواهد بود، چه الزامات و اولویت هایی را در تحقق مهار نرخ تورم 

موثر می دانید؟
اگر نظریه مقداری پول و بحث نقدینگی و حاکمیت آن بر تورم در ایران را بپذیریم، دو 
سرچشــمه می توان در نظر گرفت که یکی از آن ها زیان انباشته و ناترازی بانک هاست. 
عملیات بانکی در کشور خطاهایی دارد که رشد نقدینگی را بازتولید می کند و مهم تر از 
آن کســری بودجه دولت به حساب می آید که در واقع گفته می شود سیاست های مالی 
بر سیاست های پولی حاکم هستند و دولت ناتوانی خود را در تامین مالی بر شبکه بانکی 
و سیستم بانکی به طرق مختلف سرریز و تحمیل می کند. وضعیتی که اکنون شاهد آن 
هســتیم این است که دولت همچنان در تامین مالی و پوشاندن ناترازی بودجه مشکل 
دارد و این مشــکل میراث دولت های قبل اســت و دولت جدید هنوز گرچه شکاف کار 
را به ســختی کمتر کرده و با فشار بســیار زیادی که به خود دولت سیستم مالیاتی و 
بخش های مختلف درآمدی تحمیل شــده؛ اما همچنان شاهد ناترازی در عملیات مالی 
دولت هســتیم و مادامی که این ناترازی در عملیات مالی دولت وجود داشته باشد این 
انتظار که با سیاست های صرفاً پولی بتوان عملکرد موفقی را در بلندمدت در مهار تورم 
داشــته باشیم، کمی بعید به نظر می رســد. امیدوارم با مدیریت جدید سازمان برنامه و 
بودجه بتوان در ســال آینده شاهد کاهش ناترازی بودجه آینده کشور باشیم و فشاری 
که کسری مالی دولت به نظامی پولی کشور تحمیل می کند از دوش آن برداشته شود. 
در صــورت روی دادن این اتفاق می توان امیدوار بود که با اصلاحاتی در نظام بانکی نرخ 
تورم زیر ۲۰ درصد را تا پایان این دولت به دســت آوریم. در دولت های گذشــته تجربه 
کاهش تورم و حتی رســاندن آن به زیر ۱۰ درصد را داشــتیم؛ اما این تجربه معمولاً با 
سیاست های سرکوب تورمی به دست آمده است. در واقع فنر تورم جمع شد که در دولت 
دوم هر دوره ای از دولت های گذشته شاهد جهش تورم بوده ایم. این انباشته شدن فنر کار 

اشتباهی است و جامعه را به لحاظ اقتصادی دچار شوک می کند.
دکترین شوکی که در دولت های گذشته حاکم بوده این سیاست را اتخاذ می کرد که برای 
اینکه در انتخابات دوره دوم رای راحتی به دســت آورند در دوره اول سیاست سرکوب 
تورمی را اتخاذ می کردند، منت ها این دولت شــجاعت به خرج داد و اولویت بیشتری به 
اصلاحات نهادی داد تا سیاست سرکوب تورمی و این موضوع امیدوار کننده است. چنانچه 
تا پایان دولت تورم به زیر ۲۰ درصد برسد و این اتفاق به نحوی نباشد که در دولت بعد 
دوباره شاهد رها شدن فنر و جهش مجدد نرخ تورم باشیم، موفقیت بزرگی به دست آمده 
است. بر این تصور هستیم با سیاست هایی که اصلاحات ساختاری را در بودجه دولت و 

نظام بانکی کشور دنبال کند، مسیر کاهش تورم استمرار پیدا می کند.

 رشد اقتصادی کشــور در بهار امسال هم مثبت شد و هشتمین فصل پیاپی 
رشد مثبت را پشت سرگذاشتیم. تحلیل شما از این روند چیست و چه توصیه ای 

به سیاست گذار دارید؟
توفیق این دولت در بازگرداندن رشــد اقتصادی به کشور در حمایتی است که از کسب 
و کارها در دســتور کار قرار داده و حتی نظارت میدانی شخص آقای رئیس جمهور در 
استان های مختلف برای اینکه مسائل کسب و کارهای مناطق مختلف کشور را دنبال کند 

و سرمایه گذاری ها افزایش یابد، بر همین اساس است.
فشار اولیه تحریم سپری شد و اقتصاد در حال یادگیری این است که چگونه در همین 
وضعیت تحریمی موجود آن را دور بزند و کسب و کار و فعالیت اقتصادی خود را با شرایط 
جدید وفق دهد، البته انتظار هم می رفت در دوره ای که تحریم اعمال شد، کم کم بخشی 

از آثار تحریم ها سپری شود و اقتصاد خود را بازیابی کند.
فــارغ از این نکات مثبت هنوز یک چالش بســیار جدی وجــود دارد که باید مورد توجه 
سیاست گذاران اقتصادی کشور قرار گیرد و برای آن حتماً چاره اندیشی صورت گیرد و آن 
هم پایین بودن نرخ تشکیل سرمایه در کشور است. در سنوات گذشته شاهد بودیم که میزان 
تشکیل سرمایه حتی از میزان استهلاک هم پایین تر و خالص تشکیل سرمایه در چند سال 
گذشــته منفی بوده است، البته آمار یک ســال گذشته را در اختیار ندارم؛ ولی مادامی که 
تمرکز بر این وجود نداشته باشد که مشوق هایی برای سرمایه گذار داشته باشیم که برای او 
سرمایه گذاری همراه با صرفه اقتصادی باشد و به جای اینکه پول های خود را در سفته بازی 
وارد کند، آن را به سرمایه گذاری های تولیدی اختصاص دهد، شاهد رشد سرمایه گذاری و 
رشد تولید به صورت مستمر نخواهیم بود؛ بنابراین مهم است که دولت عزم جدی خود را 
برای حمایت از سرمایه گذاری و تولید نشان دهد و این سیگنال را به صاحبان سرمایه های 
خُرد ارائه کند که حامی آن هاست و موانع مخلی که سرمایه گذاری به هم می زند را از پیش 
پای تولیدکننده بردارد؛ زیرا اگر نرخ رشد سرمایه گذاری به شرایط قابل قبولی برسد، اقتصاد 
ایران با توجه به سرمایه انسانی که وجود دارد و عقب ماندگی تاریخی که در چند سال گذشته 
داشته، با وجود این استعدادها وارد فاز جهش اقتصادی تولید یا آن چیزی که به اکونومیک 
بوم معروف است، خواهد شد. به شرط آنکه نگرش های حاکم بر تولیدکننده و سرمایه گذار 
تغییر یابد و مردم و سرمایه گذاران خرد این سیگنال را دریافت کنند که الان زمان آن است 
که پول ها را از بازار سفته بازی خارج کنند و وارد سرمایه گذاری های تولیدی شوند. یکی از 
نکات مهم در این زمینه تصویب و اجرایی شــدن نظام های مالیاتی جدید است. مالیات بر 

مجموع درآمد و مالیات بر عایدی سرمایه می تواند بسیار کمک کننده باشد.
به گزارش برنا، مالیات بر عایدی ســرمایه می تواند انگیزه های صاحبان سرمایه را برای 
ارســال پول هایشان به بازارهای سفته بازانه مدیریت کند و آن را کاهش دهد و از طرف 
دیگر انگیزه های تشکیل سرمایه به منزله زیرساخت تولید را افزایش دهد. به نظر می رسد 
هرچه زودتر این دو نظام مالیاتی در کشــور پیاده شود، زمینه ساز رشد پایدار در اقتصاد 

کشور خواهد شد.

رئیس مرکز نوسازی اداری و توسعه سرمایه انسانی وزارت امور اقتصادی و دارایی:

اقتصاد ایران از فشارهای تحریمی عبور کرد
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دنیای اقتصاد: بازرگان خوب-بازرگان بد
را  خ��وب  کالای  ب��د  کالای 
از ب��ازار خارج می کن��د. این 
قاع��ده  در همه بازارهایی که س��یگنال قیمتی 
مختل ش��ده و عملک��رد دقیقی ن��دارد، برقرار 
اس��ت. بازار ارز نیز دقیقا مشابه بازار ریال است. 
وقتی قیمت ارز رس��می برای مدت طولانی در 
سطوحی پایین تر از قیمت ارز آزاد تثبیت شود، 
سیگنال قیمتی خاصیت خود را از دست داده و 
بازرگانان واقعی که سال ها صادقانه به امر واردات 
مشغول بوده اند و شبکه توزیع کالاهای وارداتی 
خود را شکل داده و با نرخ سودی معقول و قابل 
قبول کالاهای وارداتی را به دست مصرف کننده 
نهایی می رس��انده اند، ناچارند با افرادی که هیچ 
تجربه موفق و موثری در امر تجارت نداش��ته و 
صرفا به دنبال اس��تفاده از منافع ارز ارزان قیمت 
هس��تند، رقابت کنند.  پیروز ای��ن رقابت نیز از 
قبل مشخص است؛ چون چنین رانت خوارانی که 
اقدام به تاسیس شرکت بازرگانی کرده و حداکثر 
تلاش خود را وقف شکل دهی شبکه  رانت  کرده 
و ب��ا انواع ابزارها خ��ود را در صف ارز رانتی قرار 
می دهند، اجازه نخواهند داد بازرگان واقعی سهم 
قابل توجهی از منابع ارزی کش��ور داشته باشد. 
حال اگر بازرگان بد اقدام به واردات کند، به سودِ 
کم قانع نیس��ت و محصول وارداتی را با قیمت 
ارز بازار آزاد قیمت گذاری خواهد کرد. در حالت 
دیگر، بازرگان ب��د وارداتی انجام نداده و ارزهای 
بی زب��ان را در بازار آزاد به فروش می رس��اند تا 
از این خوان نعمت چیزی هم به س��فته بازان و 

متقاضیان خروج سرمایه برسد.
همان طور که آشکار است، وقتی سیگنال قیمت 
ریال مختل شود، تولیدکنندگان واقعی به ناچار 
زمی��ن بازی را ترک می کنند و وقتی س��یگنال 
قیمت ارز مختل شود، بازرگانان واقعی باید بازی 
را به نفع بازرگان��ان رانت خوار ترک کنند و این 
همان قانون گرش��ام اس��ت که کالای بد کالای 
خ��وب را از ب��ازار خارج می کند. قانون گرش��ام 
مفهوم مهلک تری هم دارد و آن این است که با 
تداوم این وضعیت، بنیه اقتصادی کشور به مرور 
زم��ان از بین خواهد رفت. وقتی بازیگران خوب 
)تولیدکنندگان واقع��ی و بازرگانان باتجربه( که 
عادت دارند روی پای خودشان بایستند و بدون 
وابستگی به دولت به فعالیت اقتصادی خود ادامه 
دهند، زمین بازی را به نفع بازیگران بد که حیات 
آنها به ارز دولتی و ریال دولتی گره خورده است، 
ترک می کنند، ستون های اقتصاد ترک می خورد 

و مابقی داستان را همه می دانیم.

اعتماد:متوجه خطرات جدی اين
 رفتارها نمی شوند

توقیف خودرو به بهانه ارس��ال پیامک 
کشف حجاب، قطعا عملي غیرقانوني 
است البته مسوولان، خیلي هم درست 
مسوولیت کار را نمي پذیرند؛ یک روز مي گویند 
حکم قضایي یا دستور دادستان کل را داریم، روز 
دیگر مي گویند این کار بر اساس بخشنامه وزارت 
کش��ور اس��ت و به هیچ کس هم سند مکتوبي 
نش��ان داده نمي ش��ود و ما فقط این حرف ها را 
مي ش��نویم. یک طرف بحث قانون است که ما 
مي گوییم این اقدام، غیرقانوني اس��ت، اما سوي 
دیگر منطق حکمراني است که این کار در منطق 
حکمران��ي با عقل و درایت در تضاد اس��ت ولي 
آقایان چشمان ش��ان را بس��ته اند و شک نکنید 
این اقدامات باعث ایجاد بي اعتمادي و گسست 
بیش��تر بین جامعه و حکومت مي شود. شخصا 
یک بار ماشینم در ساعت یک شب توقیف شده 
اس��ت و مي دانم، م��ردم در مواجه��ه با آن چه 
احساس��ي پیدا مي کنند، چراک��ه این کار بدون 
قانون اس��ت. دیدیم که در گذش��ته وزیر کشور 
درب��اره حجاب بان ها گفت؛ این افراد خودجوش 
هس��تند ولي دو روز بعد، سند محرمانه در این 
باره منتشر و آن حرف بي اعتبار شد. قوه قضاییه 
هم مسوولیت قبول نمي کند و متاسفانه نیروي 
انتظامي را جلو انداخته اند در حالي که مي بینیم، 
آنها هم تمایلي به انجام این کار ندارند، اما مجبور 
شده اند.اصل موضوع در این باره، بخشنامه فوق 
محرمانه وزارت کش��ور است که چندي پیش با 
آقاي یونس��ي درخواس��ت ابطال آن را به دیوان 
عدالت اداري داده ایم و گویا با وجود درخواس��ت 
دی��وان از وزارت کش��ور هم ای��ن لایحه به آنها 
ارس��ال نش��ده و در نهایت پس از درخواس��ت 
مکتوب، قرار اس��ت که ارسال ش��ود. مجموعه 
قضات دیوان عدالت اداري را شرافتمند و مستقل 
مي دانم و به طور کلي به ابطال مصوبه غیرقانوني 
وزارت کش��ور خوش بین هس��تم، اما اینکه در 
روند طرح درخواست انحلال مصوبه غیرقانوني 
چقدر فش��ار اعمال ش��ود و قضات تا چه میزان 
بتوانند مقاومت کنن��د را نمي دانم. صرف نظر از 
این بخشنامه ها، دستورات قضایي -که مي گویند 
وج��ود دارد ولي ما آنه��ا را نمي بینیم- اگر هم 
وجود داشته باشد خلاف قانون است، اگر دستور 
قضایي صادر شده باش��د باید آن قاضي و مقام 
قضایي را توبیخ کرد. این کارها نسبیتي با قانون 
ندارد و مهم تر از این، باید عقل و منطق به خرج 
دهند، چه بسا اینکه مساله حجاب مي تواند براي 
حاکمیت خطرات جدي به همراه داش��ته باشد، 
ولي متاسفانه متوجه نمي شوند که  ممکن است 
چ��ه اتفاقات ناگواري براي حاکمیت رقم بخورد 
و حتما با این گونه اقدامات، نارضایتي ها بیش��تر 
مي شود. یک زماني شما به حرکتي رنگ و لعاب 
قانون مي دهید، اما اصلا نمي توانید به این اقدام، 
رنگ و لعاب قانون بدهید که س��اعت یک شب 
مردم را از ماش��ین پایین بیاورید. این کار باعث 
بي اعتباري نیروي حافظ امنیت اس��ت، بنابراین 
دیگر مردم به چش��م حافظ امنیت به آنها نگاه 
نمي کنند، بلکه به چشم مزاحم خطرناک به آنها 
نگریسته مي شود که حتي ممکن است آدم را از 
ماش��ینش پایین بیاورد و بگوید به سلامت. در 
لحظه وقوع چنین برخوردي شاید نشود در برابر 
نیروي رسمي کشور مقاومت کرد ولي کساني که 

در برابر چنین برخوردي قرار گرفته اند، مي توانند 
به صورت گسترده شکایت کنند. 

اص��ل ب��ر این اس��ت که هم��ه افراد ب��ر اموال 
خ��ود مالکیت دارند، این اصل نیز به رس��میت 
ش��ناخته شده اس��ت و ش��ما براي ایجاد منع 
باید بر قانون اس��تناد کنید. در بسیاري از مواقع 
حتي ضابطین ه��م از کار خود دفاع نمي کنند 
و مجبورند، بنابرای��ن معتقدم که این کار، ظلم 
به نیروي انتظامي اس��ت که آنها را مقابل مردم 
قرار مي دهن��د. این گونه توقیف ها، حکم قضایي 
موردي نیاز دارد و نمي ش��ود به صورت کلي در 
این باره حکم بدهید. باید براي هر خودرو حکم 
موردي باش��د آن هم در شرایطي که ظن وجود 
مواد و اس��لحه وجود دارد، اما اینکه شهروندان 
را این ط��ور از ماش��ین پی��اده مي کنند، عجیب 
و غریب اس��ت. حتي براي یکي از دوستانم که 
همسر محجبه دارد پیامک ارسال شده یا براي 
پیرمرد ۷۰ ساله اي که تنها زندگي مي کند. مردم 
به صورت گسترده مي توانند این توقیف ها را به 
دادستان اعلام و از حق خود دفاع کنند. در واقع 
هر شهروندي که حقوقش نادیده گرفته مي شود، 
مي تواند ش��کایت کند اگرچه مردم در این راه، 
بای��د کار و زندگي خود را ره��ا کنند، اما اینکه 
چرا ترجیح مي دهند در صف هاي طویل مراجع 
دیگر باشند، اما شکایت نکنند به این دلیل است 
که به حاکمیت قانون و اجراي عدالت خوش بین 
نیستند و این بسیار خطرناک است. کساني که 
در قدرت هس��تند، این موضوع را امروز متوجه 
نمي ش��وند، ضمن اینکه به هر حال در ماجراي 
توقیف ه��ا، رانتي براي جرثقی��ل و پارکینگ ها 
ایجاد شده است. وقتي بي قانوني را رواج مي دهید 
دیگر نمي توانید توقع داشته باشید که بي قانوني 

به همین میزان بماند. 

ابتکار:آينده غزه؛
 فاصله آمريکا - اسرائیل / جلال خوش چهره

چهارمین تور دوره ای »آنتونی بلینکتن« 
به منطقه بار مفهومی متفاوتی با س��ه 
س��فر گذش��ته او دارد. وزیرامور خارجه ایالات 
متحده ای��ن بار می خواهد در فضایی با س��ران 
کش��ورهای میزبان گفت وگو کند که بستر ساز 
اهداف اس��تراتژیک این کش��ور را درباره تعیین 
تکلیف روابط آتی فلس��طینیان و اس��رائیل در 
برمی گیرد. واش��نگتن در این مرحله از تعقیب 
سیاس��ت هایش، الزاماً به تمامی با رویکردهای 
کابین��ه تندرو اس��رائیل نه تنها همراه نیس��ت 
بلکه حاوی اختلاف های برجسته شده ای است 
ک��ه از ده��ه 196۰ میلادی تاکن��ون به مانند 
اس��تخوانی در زخم باقی مانده اس��ت. مس��یر 
طولان��ی چهارمین س��فر منطق��ه ای بلینکتن 
به منطق��ه از بار معنایی ویژه برخوردار اس��ت؛ 
خاصه آن که دس��تور گفت وگوهای این سفر نه 
برای ادامه جنگ، بلکه ایجاد ساخت وکاری برای 
آینده غزه و کرانه باختری پس از جنگ اس��ت. 
ایده واشنگتن برای آینده منطقه مورد مناقشه 
در گفت وگوه��ای دولت »جو بای��دن« با دولت 
»بنیامین نتانیاهو« متفاوت و شاید در تعارض با 
 آنچه هست که تندروهای اسرائیلی خواستار آن 

هستند. 
دستور کار چهارمین تور بلینکتن به منطقه اما 
تلاش برای طراحی ش��کل جدیدی از س��اختار 
حاکمیتی در غزه و کرانه باختری اس��ت که دو 
سطح مطالبات اسرائیل و فلسطینیان را نیز در 
برگی��رد. در این حال اوض��اع به گونه ای تنظیم 
شود که نه فلسطینیان چون گذشته با احساس 
تلخ اشغال شدگی سرزمین خود روبه رو باشند و 
نه اسرائیل از جانب گروه های مقاومت با تهدید 
مستقیم روبرو باشد. این طرح اگرچه با ساخت 
و کار تشکیل یک دولت فلسطینی فاصله بسیار 
دارد، ام��ا ایده ای برای کنترل اوضاع اس��ت. این 
ایده را حالا بلینگتن با سفر دوره ای به کشورهای 
تأثیرگ��ذار منطقه تبلیغ می کند. ه��دف او در 
این س��فر دو بخش دارد: نخس��ت؛ مشروعیت 
بخشیدن به تلاش واشنگتن با کسب حمایت از 
سوی دولت های منطقه و در انزوا قرار دادن یکه 
تازی های تل آویو. دوم؛  منزوی کردن گروه های 
مقاومت با همراه شدن دولت های مورد مذاکره 
در خدمت به آرام کردن اوضاع در وهله نخست، 
سپس حل کردن آنها در بوروکراسی  ساختارهای 
سیاسی آینده. بلینکتن به گونه ای مفهومی تور 
خود را از ترکیه آغاز کرد. مقام های ترکیه آمادگی 
خ��ود را برای نقش آفرین��ی در آینده غزه اعلام 
کردند. سپس به یونان رفت. این سفر با دوهدف 
مربوط به نات��و و نیز جنگ غزه بود. مرحله بعد 
سفر بلینکتن به اردن، قطر، امارات متحده عربی 
و عربستان بود. در همه گفت وگوهای بلینکتن 
با سران کش��ورهای یاد شده، شاهد هم صدایی 
آن��ان بودی��م با آنچ��ه دولت بای��دن در پی آن 
اس��ت؛ یا لااقل نکته ای خلاف آن منتشر نشد. 
او سپس به اسرائیل رفت و در ادامه راهی کرانه 
باختری و مصر خواهد ش��د. به این ترتیب وزیر 
امور خارجه دولت بایدن با مقام های اس��رائیلی 
و نیز فلسطینیان در حالی گفت وگو می کند که 
حمایت دولت های یاد شده در این تور را با خود 
دارد. این که آیا اس��رائیل و نیز فلس��طینیان به 
آنچه در س��فر دوره ای بلینکتن دنبال شده تن 
می دهند یا نه؟ بستگی به جاذبه  ها و اجبارهایی 
دارد که دو طرف به ناگزیر با آن روبرو هس��تند. 
پیام اخیر واش��نگتن به تهران را نیز می توان در 
همین چارچوب تفس��یر و تحلیل کرد. در نگاه 
واش��نگتن، موضع تهران در این میان به اندازه 
متغیر تاثیرگ��ذار عمل خواهد ک��رد. از همین 
روس��ت که اسرائیل با ش��روع دور تازه عملیات 
تروریستی از جمله ترور »صالح العاروری« معاون 
رئی��س دفتر سیاس��ی حم��اس و دیگر اعضای 
حزب الله لبنان در س��وریه و لبنان، می کوشد بر 
مدار عصبی نه تنها تهران بلکه گروه های مقاومت 
در منطقه حرکت کند. تند تر شدن فضا همان 
چیزی است که اس��رائیل در تعقیب آن در این 

مرحله از جنگ غزه است. 

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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فرید ناظرفصیحی کارگردان و طراح صحنه کنسرت زمستانی علیرضا 
قربانی در تهران، در م��ورد جلوه های تصویری و ویدیومپینگ های 
این کنس��رت گفت: در زمانی که تصمیم گرفته ش��د تصویرسازی 
کنسرت های علیرضا قربانی را انجام دهیم، در مرحله تحقیق و بررسی 
نمونه هایی را که در دنیا ساخته و اجرا می شوند، از لحاظ کیفیت و 
استاندارد تجزیه و تحلیل کردیم. وی ادامه داد: در مرحله اول برای 
تمام  قطعه هایی که قرار بود اجرا شوند، یک  قصه یا سناریویی نگارش 
شد و در تمام طول این پروسه هم به این فکر می کردیم که معمولا 
در اجراهایی که در ایران برگزار می ش��ود، مردم با موسیقی ارتباط 
برقرار می کنند و اجرای زنده می بینند، اما ما می خواستیم مخاطب را 
با یک وجه دیگر هم درگیر کنیم تا علاوه بر اینکه از صدای علیرضا 
قربانی و موسیقی لذت بخش استفاده می کنند، برای شان یک  سری 
تصاویر هم ایجاد کنیم که در راس��تای موس��یقی ها باشد و تصاویر 
جدیدی باش��د که تمام حواس ش��ان را درگیر کند. به همین علت 
در این پروس��ه بعد از پایان نگارش، اس��توری بوردها طراحی شد، 
نمونه هایی که باید ساخته می شد، انجام شد، تست های مختلف در 
جاهای مختلف گرفتیم تا ببینیم با بهترین عملکردی که می توانیم  
اجرا کنیم، به چه صورت اس��ت. وی بیان ک��رد: در این مدت اخیر 
که "AI" عرضه و وارد بازار ش��د و مورد استفاده عموم  قرار گرفت، 
ما هم به عنوان  اس��تودیویی که س��ال ها کار جلوه های بصری انجام 
دادیم و همیش��ه با تکنولوژی درگیر بودیم  و سعی کردیم با ایده ها 
و محصولاتی که درس��ت می کنیم در این زمینه پیش��رو باش��یم، 
تصمیم گرفتیم برای فضاس��ازی ها و ویدیوها از "AI" هم استفاده 
کنی��م. به همین دلیل دپارتمان "AI" را ک��ه از مدت ها قبل برای 

کارهای تحقیق و توسعه شکل گرفته بود، درگیر این پروژه کردیم. 
اگ��ر بخواهم برای این ویدیوها یک آنالی��ز مختصر ارائه دهم، آن ها 
ترکیبی از "AI"، مدل سازی سه بعدی، داینامیک است و به صورت 
کامل از ابزارهای هوش مصنوعی اس��تفاده نش��ده و تنها بخشی از 
فرآین��د اجرایی پروژه بوده که ب��ه نظرم این موضوع می تواند درباره 
اس��تفاده از هوش مصنوع��ی قدم رو به جلویی باش��د. در حقیقت 
خواستیم با این کار و با توجه به نوع موسیقی علیرضا قربانی و نوع 
اجرای او و تکنولوژی که وارد تصویرسازی کارهایشان می شود، یک  
وجه جدیدی ایجاد کنیم. این طراح جلوه های ویژه گفت: در مرحله 

نگارش هم ما به این نتیجه رسیدیم که در تصویرسازی های کنسرت 
علیرضا قربانی س��عی کنیم از معماری و طبیعت و در واقع از چهار 
عنصر اصلی استفاده کنیم . معماری و خصوصا معماری ایرانی رو به 
آسمان و رو به بالا است و اشعار علیرضا قربانی و صدا و نوع موسیقی 
او هم یک  بخش عرفانی دارد که انس��ان ها را به سمت خودشناسی 
و حقیقت جویی و بازگش��ت به  خود ترغیب می کند. به همین دلیل 
فک��ر کردیم که این فضاها می توان��د در کنار هم یک فضایی ایجاد 
کند که مردم در حین دیدن اجراها یک سری تصاویر جدید ببینند 
و لذت ببرند. وی همچنین درباره رنگ بندی های اس��تفاده شده در 
ویدیومپینگ ها توضیح داد: پالت رنگی که ما برای تصویرس��ازی ها 
انتخاب کردیم، به این صورت بود که می خواستیم با فضای  بیرونی 
که وجود دارد، مقدار زیادی کنتراس��ت ایجاد کنیم، به دلیل این که 
اگر به سمت استفاده از رنگ های خنثی می رفتیم، قاعدتا یک بخش 
زی��ادی از تاثیری که قرار ب��ود تصویر روی مخاطب بگ��ذارد، از او 
می گرفتیم و در بس��یاری از اشعار هم شاید اتفاقی که افتاده اتفاق 
معکوس است و شاید مخاطب توقع تصاویر تاریک و کم رنگ تر داشته 
باشد، اما کنتراستی که ایجاد شده جلب توجه می کند. در پالت رنگی 
که انتخاب شده هم سعی کردیم از رنگ هایی استفاده کنیم که برای 
مخاطب جذابیت داشته باشد و با قصه هایی که هر کدام از ویدیوها 
روایت می کنند، هم خوانی داشته باشد. به گزارش مهر، ناظرفصیحی 
در پایان تاکید کرد: در مجموع از عنصر معماری و تکنولوژی استفاده 
کردیم که  بتوانی��م تصاویر جدید و متفاوتی خلق کنیم تا مخاطب 
همزمان علاوه بر موسیقی با تصویر هم  ارتباط  برقرار کند و امیدوارم 

که این اتفاق افتاده باشد.

 فرید ناظر فصیحی مطرح کرد

استفاده از هوش مصنوعی در کنسرت های علیرضا قربانی 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

انجمن تصویرس��ازی پیشرفته برندگان جوایز افتخاری ویژه خود 
را معرفی کرد و گفت »الکس��اندر پین« جایزه »هارولد لوید« این 
انجمن را برای دست آوردهایش در صنعت فیلم دریافت می کند. 
در همین حال کارگردان »دارن آرونوفسکی« جایزه زمین را برای 
فیلم »کارت پس��تالی از زمین« می گیرد. »الس��کاندر پین« برنده 
جایزه اس��کار سازنده فیلم های »راه های فرعی«، »نبراسکا« و نیز 
جدیدترین فیلمش »جاماندگان« اس��ت که این آخری در تقریبا 
همه فهرست های فصل جوایز امس��ال تاکنون جای داشته و روز 
یکش��نبه ۲ جایزه گلدن گلوب را برای بازیگرانش پل جیامتی و 
داوین جوی راندولف کس��ب کرد. »سوزان لوید« رئیس »هارولد 
لوی��د انترتینمنت« درب��اره اهدای جایزه »هارول��د لوید« به این 
کارگردان از »الکس��اندر پین« به عنوان یک فیلمس��از درخشان 
یاد کرد که حرفه اش با نوشتن و کارگردانی داستان های شخصی 
ظریف که واقعیت های عمیق تر زندگی را نش��ان می دهد موجب 

هیجان مخاطبانش می شود./مهر

مس��تند »نفس« به کارگردان��ی و تهیه کنندگی به��زاد رضایی 
در پنجمی��ن حضور بین المللی خ��ود نامزد بهترین مس��تند از 
شانزدهمین دوره جش��نواره »جیپور« هند شد. این رویداد که از 
معتبرترین جشنواره های هند است از 9 تا 1۳ فوریه ۲۰۲۴ )۲۰ 
تا ۲۴ بهمن( برگزار خواهد شد. »نفس« که پخش بین المللی آن 
برعهده مینروا فیلم اس��ت، تنهایی و عدم ارتباط آدم ها در دوران 
همه گیری کرونا و تاثیر آن بر زیست فردی، خلوت و خلاقیت های 

هنرمندان را در کشورهای مختلف جهان به تصویر می کشد./ایلنا

»آدان کانتو« بازیگر مکزیکی فیلم »مردان ایکس: روزهای گذشته 
آینده« و سریال های »پیروی« و »بانوی نظافت چی« هشتم ژانویه 
پس از مبارزه با س��رطان در ۴۲ سالگی درگذشت. او سابقه بازی 
در چندین س��ریال از جمله »خون و نف��ت«، »نارکوس« و درام 
سیاس��ی »بازمانده برگزیده« را داشت و تا آخرین روزهای حیات 
در »بانوی نظافت چی« ش��بکه فاکس ظاهر می شد. »کانتو« که 
دسامبر سال 19۸1 از پدری دندانپزشک و مادری خواننده متولد 
شده بود در سال ۲۰1۴ فیلم »پیش از فردا« را نوشت و کارگردانی 
ک��رد. او در ابتدای دوران حرفه ای خود خوانندگی را برگزیده بود 
و در مکزیکوس��یتی خوانن��ده گروه جاز »دل کانت��و« بود اما در 
نهایت ب��ه بازیگری گرایش پیدا ک��رد و در اقتباس از »همه چیز 
درب��اره مادرم« »پدرو آلم��ودوار« روی صحنه رف��ت. او در فیلم 
ابرقهرمانی »روزهای گذشته آینده« نقش شخصیت »سان اسپات« 
 را بازی کرده بود و س��ابقه بازی در فیلم »کبود« »هالی بری« را

 داشت./صبا 

نمایش »»ملکه چهارم آگوست« به نویسندگی و کارگردانی رحمان 
خ��وب زاده ک��ه اجرای خود را به تازگی آغاز ک��رده، تا پایان دی 
ماه جاری در محل کارگاه نمایش مجموعه تئاتر ش��هر در ساعت 
19:۳۰ روی صحنه می رود. در خلاصه »ملکه چهارم آگوس��ت« 
آمده: »مینا و بهنام که برای اجرای نمایش خود به حمایت ارسلان 
نامدار نیاز دارند، باید برای مراس��می که نامدار در یک سفارتخانه 
دارد او را همراهی کنند. اما مینا قبل از اجرا از یک جنایت مدرن 

پرده برداری می کند.«/ایلنا

امیرحس��ین علم الهدی کارش��ناس فرهنگی و اقتصاد سینما در 
یادداشتی نوشته است: »برایم باور کردنی نیست که بیش از یک 
س��ال است س��ینماهای فعال در مرکز استان مرکزی، شهر اراک 
فعالیتی نداش��ته باشند. امسال از منظر اقتصادی سینماها بعد از 
پاندمی کرونا توانس��تند وضعیت مناسبی داشته باشند و طبیعی 
است که در این وضعیت فروش خوب، سینماها می بایست از این 
ش��رایط نهایت اس��تفاده را ببرند اما دو سینمای فرهنگ و عصر 
جدید مدت هاست که تعطیل هستند.... در مرکز یکی مهمترین 
اس��تان های صنعتی کش��ور هیچ خبری از فیلم دی��دن بر پرده 
سینما نیس��ت و گویا این فقدان برای مسئولان استان و... خیلی 
مهم نیست. می گویند شهر بدون سینما دیگر شهر نیست و حال، 
ش��هر اراک با جمعیت نزدیک به یک میلیون نفری خود برای ما 
سینمادوستان دیگر شهر نیست! یک مرکز استانی است که خیابان 
دارد، میدان دارد، مغازه دارد، هزاران مسئول و مدیر دارد اما سینما 

ندارد و گویا بی سینما هیچ چیز ندارد.«/ایسنا

فیلم س��ینمایی »ش��هرک« ب��ه تهیه کنندگی علی س��رتیپی و 
نویس��ندگی و کارگردانی علی حضرتی از ساعت ۸ شب سه شنبه 
۲6 دی م��اه 1۴۰۲ در بخش »س��ینما آنلاین« پلتفرم فیلم نت 
عرضه می ش��ود. »شهرک« فضایی عاش��قانه، رازآلود و معمایی را 
مدنظر قرار داده و داستان نوید فلاحتی، جوان علاقمند به بازیگری 
را روایت می کند که در تس��ت یک فیلم س��ینمایی بزرگ قبول 
می ش��ود و برای پیوستن به این پروژه و رسیدن به آرزوی دیرینه 

خود یعنی بازیگر شدن، باید شرایط ویژه و.../ایلنا  

 جایزه برای »الکساندر پین«

»نفس« در »جیپور« هند

 »آدان کانتو« درگذشت

»ملکه...« در تئاتر شهر

 اراک سینما ندارد

»شهرک« آنلاین می شود

»بیبی یودا« به سینما می آید  منتقدان از هریسون فورد تجلیل می کنند

میرجلال الدین کزازی: زبان فارسی گنجینه ای است که از ارزش آن ناآگاهیم

هریس��ون فورد قرار است یکش��نبه 1۴ ژانویه، 
جای��زه دس��تاورد ش��غلی را در جوای��ز انتخاب 
منتقدان دریافت کند. فورد که یکی از بزرگترین 
ستارگان سینمای نسل خود به حساب می آید، 
در بسیاری از بزرگ ترین فیلم های پرفروش تاریخ 
نقش آفرینی کرده و تاثیری همیشگی در صنعت 
سینما داشته است. ایفای نقش در مجموعه های 
بزرگ سینمایی با شخصیت های نمادین مانند 
هان سولو در »جنگ ستارگان« و باستان شناس 
برجس��ته در »ایندیانا جونز« از جمله نقش های 
فراموش نش��دنی وی هس��تند. علاوه بر این، او 
نقش های به یادماندنی در فیلم های کلاس��یک 
س��ینمایی مانند »بلید رانر«، »ف��راری« و »ایر 
فورس وان« داش��ته است. س��ه نامزدی گلدن 
گلوب و نامزدی اسکار او برای بهترین بازیگر مرد 
برای بازی خیره کننده اش در بهترین فیلم درام 
»شاهد« و... از جمله جوایز سینمایی کارنامه وی 
هستند. فورد ۸1 ساله، به خاطر کمک هایش به 

صنعت فیلم با جایزه بفتا بریتانیا و نیز جایزه یک 
عمر دس��تاورد هنری بنیاد فیل��م آمریکا، مورد 
قدردانی قرار گرفته اس��ت. در جش��نواره فیلم 
کن سال گذشته وقتی »ایندیانا جونز و گردونه 
سرنوشت« برای اولین بار اکران شد، نخل طلای 
افتخاری جش��نواره به این بازیگر اهدا شد. وی 
جایزه گلدن گلوب »سیس��یل بی دمیل« را هم 
دریافت کرده و اکنون در حال بازی در س��ریال 
کم��دی »روان درمان��ی« در اپل اس��ت. در این 
س��ریال وی در نقش یک درمانگر بازی می کند. 
وی برای همین نقش در مراس��م امسال جایزه 
منتخ��ب منتقدان نام��زد دریافت نقش مکمل 
بازیگ��ر کمدی ش��د. به گزارش مه��ر به نقل از 
ورایتی، او همچنین در کنار هلن میرن در سریال 
درام دوره ای وسترن »19۲۳« از پارامونت بازی 
ک��رده و نقش تادیوس »تندربول��ت« راس را در 
فیلم ابر قهرمانی »کاپیتان آمریکا: دنیای جدید 

شجاع« استودیوی مارول بازی می کند.

»جان فاوارو« که س��اخت سریال »مندلورین« 
را برای س��امانه نمایش آنلاین دیزنی پلاس بر 
عهده داشته از ساخت یک فیلم سینمایی جدید 
در دنیای جنگ ستارگان با عنوان »مندلورین و 
گروگو« خبر داد. داستان سریال »مندلورین« 
درباره یک شکارچی جایزه بگیر با بازی »پدرو 
پاس��کال« اس��ت که از یک شخصیت بیگانه و 
دوس��ت داش��تنی به نام »گروگو« )بیبی یودا( 
محافظت می کند و مشخص نیست فیلم جدید 
از لحاظ زمانی چه ارتباطی با این سریال خواهد 
داشت. تاکنون سه فصل از سریال »مندلورین« 
عرضه ش��د و فصل چهارم آن در حال ساخت 
اس��ت. ش��خصیت گروگو که بنام بچه یودا یا 
بیبی یودا نیز شناخته می شود، یک شخصیت 
خیالی داستانی در سریال »مندلورین« است و 
از همان نژاد فضایی است که شخصیت محبوب 
»یودا« در سری فیلم های »جنگ ستارگان« به 
آن تعل��ق دارد و برای همین ب��ه »بیبی یودا« 

مشهور شده هرچند به گفته »جان فاوارو« این 
شخصیت کودک، جوانی شخصیت یودا نیست. 
»فاورو« در بیانیه ای گفت: »من عاش��ق گفتن 
داس��تان هایی در دنیای غنی هستم که جورج 
لوکاس خلق کرده اس��ت. چش��م انداز آوردن 
مندلورین و ش��اگردش گروگو ب��ه پرده بزرگ 
سینما بس��یار هیجان انگیز است.« به گزارش 
ایس��نا، ورایتی در این باره نوشت: »مندلورین 
و گروگو« نخس��تین فیلم »جنگ س��تارگان« 
اس��ت پس از »جنگ س��تارگان: ظهور اسکای 
واکر« در س��ال ۲۰19، که فروش جهانی یک 
میلیارد دلاری داش��ت و به عنوان پایانی بزرگ 
برای 9 فیلم اصلی این مجموعه فیلم پرطرفدار 
عمل کرد. »جان ف��اورو« با همراهی »کاتلین 
کندی« رئیس لوکاس فیل��م و »دیو فیلونی« 
خالق س��ریال »جنگ س��تارگان: آهس��وکا«، 
تهیه کنندگی فیلم جدید »مندلورین و گروگو« 

را بر عهده خواهند داشت.

میرجلال الدین کزازی، چهره ماندگار زبان و ادب فارس��ی درباره 
مهم ترین مانع برای گس��ترش زبان و ادبیات فارسی عنوان کرد: 
بزرگ ترین بازدارنده این است که ما ایرانیان این زبان را به گونه ای 
که شایس��ته آن است نمی شناسیم. زبان فارسی گنجینه ای است 
که ما از ارج و ارزش آن ناآگاه هستیم. من بارها به برهان گفته ام 
و نوش��ته ام که زبان فارسی از دید س��اختار، پیشرفته ترین زبان 
در میان زبان های ش��ناخته ش��ده و دارای فرهنگ جهان است. 
کزازی با یاد کردن از س��خن »فردریش انگل��س«، از بزرگترین 
فیلس��وفان، فرزانگان و اندیشمندان جهان گفت: »فردریش« در 
نامه ای به »مارکس« که او هم از فیلس��وفان بود، از زبان فارسی 
یاد کرده دیدگاه خود را درباره آن این گونه نوش��ته است »برای 
آقای »وایتلینگ« بس��یار متأسفم که فارسی نمی داند زیرا اگر با 
این زبان آشنایی داشت می توانست آن زبان جهانی را که در پی 

آن بود و آرزو داش��ت بیابد و گمشده خود را می یافت. به عقیده 
من فارس��ی تنها زبانی اس��ت ک��ه در آن مفعول بی واس��طه و با 

واس��طه وجود ندارد.« ببینید این را چه کسی می گوید، شخصی 
ک��ه نه ایرانی اس��ت و نه پیوندی با ای��ران دارد، این دیدگاه او از 
سر آگاهی است. او چهل زبان را می دانست و بیشتر از نصف این 
زبان ها را با ادب و دیدگاه هایش��ان می ش��ناخت. وی افزود: باید 
از دبس��تان ها و دبیرس��تان ها آغاز کنیم و تا دانش��گاه بیشترین 
بها را به زبان فارس��ی، ادب ایرانی و فرهنگ این س��رزمین داده 
ش��ود. ما با این گنجینه گران س��نگ نا آشناییم. به گزارش ایبنا، 
ک��زازی درب��اره اینکه چرا ش��اعران و نویس��ندگان دوره معاصر 
عرب بیش��تر از اهالی ادب ایران در س��طح جهان شناخته شده 
هس��تند؟ گفت: آنه��ا ارج و قدر زبان خ��ود را می دانند و به آن 
می پردازن��د. از کودکی با آن آش��نایی می جوین��د و روی آن کار 
 می کنند. پس نویس��ندگان و سرایندگان آنها نیز شناخته شده تر 

هستند.
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تفاهم نامه سه جانبه شناسایی فرصت ها و اجرای طرح های 
فناورانه صنعت برق و انرژی میان معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، پژوهشگاه نیرو و 

صندوق پژوهش و فناوری صنعت برق و انرژی امضا شد.
ســه جانبه شناســایی فرصت هــا و اجــرای طرح های 
فناورانه صنعت برق و انرژی با هدف معرفی و شناســایی 
فرصت های فناورانه در حوزه توسعه فناوری صنعت برق و 
انرژی، توســعه و رسوخ فناوری در صنعت برق و انرژی با 
استفاده از ظرفیت های قانون جهش تولید، میان »شقایق 
حق جوی جوانمرد« به نمایندگی از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، »مجید عمیدپور« 
رئیس پژوهشــگاه نیرو و »ســپهر برزی مهر« مدیرعامل 
صندوق پژوهش و فناوری صنعت برق و انرژی مبادله شد.

بر اســاس این تفاهم نامه، برنامه ریزی و اجرای طرح های توســعه 
فناوری و بومی سازی فناوری های نوین و نوپا از طریق شرکت های 

صنعتی و یا دانش بنیان با تمرکز بر بهره مندی از ظرفیت های قانون 
جهش تولید دانش بنیان به ویژه اعتبارمالیاتی شرکت های صنعتی در 

زمینه های بهینه سازی و مدیریت مصرف انرژی، اتوماسیون 
و هوشمندسازی شبکه های برق، انرژی های تجدیدپذیر و 
هدف گذاری جهت جریان ســازی اجرای سه همت )هزار 
میلیارد تومان( طــرح و پروژه تحقیقاتی و فناورانه، مورد 

توافق قرار گرفته است.
به گزارش میزان؛ همچنین معرفی و شناسایی فرصت های 
فناورانه در حوزه توســعه فناوری صنعــت برق و انرژی، 
توسعه و رسوخ فناوری، توســعه آزمایشگاه های مرجع، 
در صنعت برق و انرژی با اســتفاده از ظرفیت های قانون 
جهش تولید دانش بنیان، حمایت از فعالیت های تحقیق و 
توسعه و تولید محصولات اولویت دار در حوزه صنعت برق 
و انــرژی با هدف افزایش ضریب نفوذ دانش و فناوری در 
این صنعت، ترویج و توســعه بازار محصولات دانش بنیان 
داخلی و ارتقاء ابزارهای مؤثر در حمایت از تولیدکنندگان، از دیگر 

اهداف قید شده در این تفاهم نامه است.

رئیس انجمن سرمایه گذاری های 
مشترک ایرانی و خارجی گفت: 
شمار پروژه هایی که افغانستانی ها 
در ۱۰ماهه امسال در ایران اجرا 
کرده اند نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته از نظر تعداد و ارزش 

رشد دو برابری داشته است.
حسین سلیمی، رئیس انجمن سرمایه گذاری های 
مشترک ایرانی و خارجی و رئیس پیشین اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و افغانستان از افزایش 
ساعت کاری رفت و آمد کامیون ها در مرز ایران 
و افغانستان خبر داد و گفت: تردد کامیون ها در 
مرز دوغارون از ۸ ساعت به ۱۶ ساعت افزایش 
یافته تا این ماشین ها کمتر معطل شوند و انتقال 
کالا در مرزها با سرعت بیشتری صورت گیرد و 

هزینه حمل کالا کاهش پیدا کند.
وی افزود: بیشــترین انتقال کالا میان ایران و 

افغانستان از همین مرز صورت می گیرد.
ســلیمی در ادامه شــرحی از ســرمایه گذاری 
افغانســتانی ها در ایران ارائه و اظهار کرد: شمار 
پروژه هایی که افغانستانی ها در ۱۰ ماهه امسال 
در ایران اجرا کرده اند نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته از نظر تعداد و ارزش رشد دو برابری 

داشته است.
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی 
و خارجی اظهار کرد: بیشتر سرمایه گذاری های 
افغانســتانی ها در ایران در شــهر مشهد و در 
حوالی آســتان قدس رضوی متمرکز شــده، 
 چون این منطقــه به مرز ایران با افغانســتان 

نزدیک است.
وی ادامه داد: افغانستانی ها بیشتر در بسته بندی 
کالاهایی که در افغانســتان مشــتری دارد در 
مشهد فعال هستند؛ این کالاها شامل خشکبار، 
ســبزیجات خشــک و حبوبات می شود که در 
مشهد آماده سازی و به افغانستان ارسال می شود. 
صاحبان این کســب و کارها با دریافت اقامت و 
اخذ مجوز فعالیت دارند. افغانستانی ها همچنین 
در ایجاد اقامتگاه و مهمانســرا برای کسانی که 
با هدف گردشگری زیارتی و سلامت به مشهد 
می آیند فعالیت چشــمگیری داشــته اند. اینها 
اصلی ترین فعالیت های افغانستانی ها در ایران را 
تشکیل می دهد اما مجموع کسب وکارهای آن ها 

فقط به این موارد خلاصه نمی شود.

رئیس پیشــین اتاق مشترک 
بازرگانــی ایران و افغانســتان 
که  مزیتی  کرد:  خاطرنشــان 
کســب وکارهای افغانستانی ها 
برای ایران دارد این اســت که 
آن ها بــازار مقصد را به خوبی 
می شناسند و متناســب با آن در ایران تولید و 

صادرات می کنند.
ســلیمی ارزش کل ســرمایه گذاری خارجی 
صــورت گرفتــه در ایران را در ســال جاری 
گفــت:  و  کــرد  بــرآورد  دلار  ۴میلیــارد 
افغانســتانی ها ســهمی ۱۵درصــدی از این 
رقم دارنــد و می توان گفــت از حدود ۷۰۰ 
پروژه ای که در ایران با سرمایه گذاری خارجی 
پیش مــی رود، حدود ۱۵۰ پروژه به دســت 

افغانستانی ها انجام می شود.
وی درباره احتمال ســرمایه گذاری اقتصادهای 
بزرگ در افغانستان اظهار کرد: گفته می شود که 
ارزش ذخایر معدنی بکر موجود در افغانستان به 
۲ تریلیارد دلار می رسد. خاک این کشور حاوی 
تیتانیوم به عنوان ماده ایست که در کمتر جایی 
از دنیا پیدا می شود؛ جدا از فلزات صنعتی ذخایر 
فیروزه و زمرد افغانســتان هم چشمگیر است و 
همین ذخایر افغانســتان را بــرای اقتصادهای 
بزرگی مانند آمریــکا، چین و ژاپن به گزینه ای 
جذاب تبدیل کرده اســت. چین تاکنون در دو 
مناقصه بهره برداری از معادن ســنگ آهن این 

کشور برنده شده است.
سلیمی اضافه کرد: با این حال بی ثباتی سیاسی 
هنوز بر افغانستان سایه افکنده و تغییر مستمر 
حکومت ها در این کشــور به ســرمایه گذاران 
امنیت خاطر لازم را برای سرمایه گذاری سنگین 
و طولانی مدت نمی دهد. طالبان همچنین باید 
ارتباطات سیاســی خود را در سطح بین الملل 
تقویت و تایید رســمی کشــورهای جهان را 
دریافت کند. بسیاری از کشورها هنوز سفارت 

خود را در افغانستان مستقر نکرده اند.
به گزارش ایلنا؛ وی در نهایت یادآورد شــد: با 
این حال توســعه اقتصادی افغانستان می تواند 
برای ایران مثمرثمر باشد. افغانستان محصور در 
خشکی است و بنادر جنوبی ایران نزدیک ترین 
نقطه دسترســی این کشــور به آب های آزاد 

به شمار می آید.

کارشناســان انرژی با اشاره به تمایل دو کشور 
ایران و ترکیه برای رسیدن به حجم تجاری ۳۰ 
میلیارد دلاری و تاثیــر این هدف بر تمایل به 
تداوم قــرارداد گازی معتقدند: ترکیه تمایل به 
تداوم این قرارداد دارد چون گاز ارزان قیمتی را 
دریافت و می تواند با قیمت بالاتری در بازارهای 

جهانی به فروش برساند.
میرقاسم مومنی، درباره احتمال تمدید یاعدم 
تمدید قرارداد گازی ایران-ترکیه اظهار داشت: 
روابط گازی دو کشور مربوط به قرارداد ۲۵ساله 
است که در زمان نخست وزیری اربکان منعقد 
شد و سال ۲۰۲۶ به پایان می رسد، در این باره 
می توان گفت ترک هــا علاقمندند که گاز را از 
ایــران دریافت کنند و در واقع ترکیه تمایل به 
تداوم این قرارداد دارد چون گاز ارزان قیمتی را 
دریافت می کند و می تواند با قیمت بالاتری در 

بازارهای جهانی به فروش برساند.
وی افــزود: به خاطر تحریم هــای ایران و نبود 
خطوط دیگر صادرات گاز به صورت گســترده؛ 
ترکیه یکی از محل های صادرات گاز ایران است، 
ترک ها با یک سیاســت گذاری بلندمدت سعی 
کرده اند بخشی از گاز ایران، روسیه، آذربایجان، 
قزاقستان و ترکمنستان را دریافت و وارد کشور 
خود کنند به اضافه اینکه مقداری هم در کشور 
خوشــان تولید دارند که در نظر دارند مجموع 
این گازها را برای مصارف داخلی و مازاد را نیز 
به کشــورهای دیگر صادر کننــد، ترک ها این 
سیاســت را در چند سال گذشته اتخاذ کرده و 

موفق هم عمل کرده اند.
این کارشناس حوزه انرژی تصریح کرد: اکنون 
ترکیه دنبال قــرارداد صدرات گاز به عراق هم 
اســت و درواقع بنا دارد بخشی از گاز عراق که 
تاکنون توسط ایران تامین می شد را خود تهیه 
کند، به عبارت دیگر به دنبال این هســتند که 
بازارهای ســنتی را از دست ایران دربیاورند، به 
نظر بنده ترک ها تمایل دارند گاز را با قیمتی که 
خودشان در نظر دارند دریافت کنند، چون ایران 
مجبور اســت گاز را صادر کند و فعلا بازارهای 
زیــادی در اختیار نــدارد و از طرف دیگر خط 
لوله هایی احداث شده و هزینه هایی هم صرف 
شده که غیر از انتقال به ترکیه؛ نمی توانیم این 
گاز را به کشــور دیگری صادر کنیم چون خط 

در مسیر ترکیه است.

وی خاطرنشان کرد: موضوع دیگر اینکه ترک ها 
برنامه احتمالی برای صادرات به اروپا از مســیر 
ترکیه را نخواهند پذیرفت چون انحصار ترکیه 
را زیر سوال می برد. به همین جهت در شرایط 
فعلی به نظر می رســد ترکیه مشتری ایران و 
ایران صادرکننده گاز به این کشور باقی خواهد 
ماند و ترک ها در این زمینه کاملا فعال بوده و 

موفق عمل کرده اند.
رضا کامی نیــز در همین ارتباط به ایلنا گفت: 
در خصوص بحث نفت و گاز در ســطح کلان 
تصمیم گیری و برنامه ریزی می شود؛ در هر حال 
باتوجه به شــرایط موجود و باتوجه به سوابق 
کاری ایران و ترکیه بعید است که ترکیه نخواهد 
از ایران گاز دریافت کند و یا اینکه ایران نخواهد 

به این کشور گاز بفروشد.
وی افــزود: باتوجه به تمایلات اخیر دولت های 
دو کشــور مبنــی بر اینکه کــه حجم تجاری 
ایران-ترکیه به عــدد هدف گذاری ۳۰ میلیارد 
دلار برسد؛ بعید اســت گمانه زنی ها در رابطه 
باعدم تمدید قــرارداد اتفاق بیفتد، زیرا ترکیه 
روی گاز دریافتــی از ایران ســرمایه گذاری و 

برنامه ریزی های کلی دارد.
عضو میز تجاری ترکیه در اســتان آذربایجان 
شــرقی تاکید کرد: ممکن اســت در قرارداد 
گازی بــا ترکیه مباحث قیمتی مطرح باشــد 
که اینگونه مســائل در مباحث اقتصادی قابل 
پیش بینی اســت، زمانی که معاملاتی صورت 
می گیرد چانه زنی هم بخشی از کار است اینکه 
خریدار ارزان بخرد و فروشنده به دنبال فروش 
محصول با قیمت بالاتری است، اتفاقاتی معمول 
و موضوعات متعارف در سطح جهان است، اما 
اینکه معاملات گازی دو کشــور به خاطر این 

مباحث به صفر برسد؛ بعید است.
به گــزارش ایلنــا؛ وی اظهار داشــت: به نظر 
می رسد ترکیه باتوجه به برنامه های اقتصادی به 
گاز و هر نوع انرژی نیاز دارد و گذشته از مباحث 
داخلی؛ سعی دارد که در مباحث ترانزیتی نیز 
ورود کند بنابراین بعید است بخواهد در رابطه 
با موضوع گاز با ایران وارد چالش شــود، علاوه 
بــر این شــرایط منطقــه ای و فرامنطقه ای و 
افزایش اهمیت بحث انرژی و همچنین حسن 
همجواری دو کشور هم حاکی از این نیست که 

معامله گاز ایران-ترکیه متوقف شود.

افزایش دو برابری 
پروژه های افغانستان در ایران

صادرات گاز ایران به ترکیه؛ 
از چانه زنی قیمتی تا ترانزیت به اروپا
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دبیر کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران درباره مزد منطقه ای 
می گوید: دستمزد باید به صورت ملی تعیین شود، علاوه بر آن برای 
مناطقی که شرایط بهتر با کار بیشتری دارند، ۱۰ تا ۲۰ درصد مازاد 
برحقوق تعیین شده پرداخت شود. در غیراین صورت مزد منطقه ای 

ناکارآمد است.
یکــی از معیارهای تعیین افزایش حقوق و دســتمزد هزینه ســبد 
معیشت خانوار اســت. برخی با این منطق که هزینه سبد معیشت 
خانوار در مناطق مختلف کشور یکســان نیست، معتقدند باید مزد 

کارگران به صورت منطقه ای تعیین شود.
ماجرای تعیین حقوق و دســتمزد بر اساس نقطه جغرافیایی محل 
سکونت از آن جایی شروع شد که عموماً هرچه شهرها بزرگ تر شدند 
هزینه های زندگی در آن مکان ها بالاتر رفت. یکی از معیارهای تعیین 
افزایش حقوق و دستمزد هزینه سبد معیشت خانوار است. برخی با 
این ایده که هزینه ســبد معیشــت خانوار در مناطق مختلف کشور 
یکســان نیســت این موضوع را مطرح کردند که باید مزد کارگران 
به صورت منطقه ای تعیین شــود. این که مزد منطقه ای چه شرایطی 
دارد و آیا نسبت به حداقل دستمزد مبلغ بالاتری خواهد بود یا نه نیاز 

به بررسی دقیقی دارد.
اما فعالان کارگری، تلاش دولتی ها و کارفرمایان برای اثبات لازم الاجرا 
بودن دستمزد منطقه ای را یک زنگ خطر تلقی می کنند و معتقدند؛ 
در شــرایطی که کشــور و مســائل اقتصادی آمادگی لازم را ندارد، 
هرنوع تلاش برای اجرایی کردن مزد منطقه ای و صنفی، تلاش برای 
بی حقوق سازی بیشتر کارگران است و این پارادایم اگر به مرحله اجرا 
برســد، در نقاطی که کارگران محروم تر و کمتر برخوردار هســتند، 
»می تواند« آن ها را از همین حداقل دستمزد ناکافی نیز محروم سازد.

<ناکارآمدیدستمزدمنطقهای
هادی ابوی، دبیر کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور درباره 
اجرای مزد منطقه ای گفت: با توجه به ماده ۴۱قانون کارمزد هرساله 
بر اساس مناطق مختلف کشور تعیین می شود، اما منظور از مناطق 
مختلف کشور به تعبیر ما بررسی مواردی مانند قیمت ها، میزان نرخ 
تورم و بیکاری اســت، با توجه به دسترسی به شبکه های ارتباطی و 
دیتای اطلاعات تصویب نرخ های گذشته در قانون کار شاید پاسخگو 
بوده اند، امــا در حال حاضر با توجه به افزایش تورم و قیمت اجناس 

پاسخگو نخواهند بود.
وی با بیان اینکه اگر مزد منطقه ای در مناطق محروم و کم برخوردار 
به علت آنکه هزینه اجاره منازل کمتر اســت، سه تا ۱۰درصد کمتر 

از شهرهای بزرگ مانند شــیراز باشد، دچار یک کوچ اجباری بدون 
اطلاعات و برنامه ریزی به استان های مرکزی و بزرگ و حتی به دیگر 
کشورها مانند عراق خواهیم شد، بیان کرد: چرا که در مهاجرت به این 
کشورها تنها میزان درآمد مورد توجه قرار می گیرد و دیگر محاسباتی 
همچون خوراک و مکان و دوری از خانواده را در نظر نخواهند گرفت و 
متاسفانه ما امکان و توانایی فرهنگ سازی برای جلوگیری از مهاجرت 

جامعه کارگری را نداریم.
ابوی با تأکید بــر اینکه مهاجرت نیروی کار باعــث به وجود آمدن 
مشکل و چالش های حوزه اشتغال خواهد شد اظهار داشت: کارگران 
در شغل ها و محل های که دستمزد کم تر است مشغول به کار نخواهند 
شد، به همین دلیل چندین سال است که مجموعه های مانند وزارت 
صمت، اقتصاد و دارایی مزد منطقه ای بر اساس منطقه را بدون آنکه 

تحقیقات کامل میدانی درستی انجام دهند، پیشنهاد می کنند.
دبیر کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور با تاکید بر اینکه در 
استقبال نیروی کار برای فعالیت در کارگاه ها کم است گفت: در حال 
حاضر تفاوت زیادی در هزینه های تمام شــده برای کارگران نداریم، 
مگر در مناطق روستایی یا اشخاصی که دیگر نیازی به پرداخت اجاره 
خانه و وام نخواهند داشت که این هم به دلیل کمبود کارگاه و شغل 
در این مناطق است، برای مثال با بررسی بسیاری از شهرها درمی یابیم 
که برنج ایرانی در خیلی از شــهرها مانند شمال، مازندران، تهران و 
مشهد تفاوت پنج درصدی دارد و آنچنان تفاوت قیمتی نداشته است.

وی تاکید می کند: مشکل اصلی و اساسی کم بودن مبلغ دستمزدها 
است به همین دلیل با وجود کار و کارگاه، استقبال نیروی کار بسیار 
کم است که این خود موجب شده است کار و کارگاه باشد، اما نیروی 
برای کار نباشد؛ چرا که برای کارگر دستمزد مهم ترین بحث انگیزشی 

است و اگر مقدار آن کم و قابل توجه نباشد، نیروی کار هم راغب به 
همکاری نخواهد بود، حال اگر مبنا و دیدگاه طرح دستمزد منطقه ای 

به این صورت باشد، در اجرای آن به مشکل برخواهیم خورد.
دبیر کانون عالــی انجمن های صنفی کارگران کشــور در خصوص 
دستمزد منطقه ای گفت: در این طرح باید حداقل دستمزد برای کل 
کشــور تعیین شود و پس از آن اگر شخصی قرار است در کلان شهر، 
استان یا یک منطقه مانند چهار استان اعلامی که دولت طرحی دارد 
و نیرو ندارد یا به دنبال جذب نیرو است، مشغول به کار شود؛ علاوه بر 
میزان مزد حداقلی که شورای عالی کار تصویب کرده است، ۱۰درصد 
اضافه تر به نیروی پرداخت خواهد شد که متاسفانه پیشنهاددهنده های 

مزد منطقه ای به دنبال این نیستند.
ابوی تاکید کرد: پیشــنهاد مزد منطقه ای از ســوی افرادی است که 
در این حوزه کارشناس نیستند و تحلیلی هم که دارند این است که 
اگر کارگری مبلغ یک میلیون تومان در ماه دریافت کند، بهتر از آن 
خواهد بود که بیکار باشد و مبلغی نگیرد که ما در مقابل پاسخ خواهیم 
داد که اگر شخص بیکار باشد دیگر هزینه های همچون ایاب وذهاب 

را نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه مزد منطقه ای کارگران را راضی نمی کند گفت: هر 
کجا که مزد بیشــتری پرداخت شود، کارگران به همان جا مهاجرت 
می کنند. برای آنکه بتوانند زندگی خود را اداره کنند آنجا مشغول به 
کار خواهند شد، با این شرایط باید حداقل دستمزدی را که یک کارگر 
را قادر به اداره و ساماندهی زندگی خود می کند تعیین کنیم و پس 
از آن اگر شرایط بهتر با کار بیشتری می خواهند، باید ۱۰تا ۲۰درصد 

مازاد بر حقوق تعیین شده پرداخت شود.
ابوی گفت: در حال حاضر به دلیل کاهش جمعیت و بازار نیروی کار 
این تصمیمات چیزی جز مشکل با خود به همراه ندارد و طبق گفته 
مقام معظم رهبری باید مراقب جریان نفوذها باشــیم، اکنون که در 
آســتانه انتخابات مردم و کارگران نیاز به دلگرمی دارند، طرح اضافه 
شــدن سابقه کار که منطقی و عقلانی نیست مطرح می شود که این 

خود موجب به وجود آمدن مشکلات دیگری خواهد شد.
به گزارش تسنیم؛ دبیر کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور 
اظهار می کند: مزد منطقه ای یا مزد توافقی دستاوردی جز ناامیدی و 
خستگی نیروی کار، ایجاد مشکل در صنعت و تولید کشور همچنین 
مهاجرت نیروی کار و مواجه کردن آن ها به چالش های بسیار نخواهد 
داشت، پس باید شــورای عالی کار به دنبال این باشد که چه میزان 
حقوقــی برای کارگــران در نظر بگیرد که علاوه بــر گذران زندگی 

معیشت این قشر از جامعه نیز درست شود.

دبیر کانون عالی انجمن های صنفی کارگران مطرح کرد

مزد منطقه ای یعنی پرداخت 2۰ درصد حقوق بیشتر از حداقل مزد
محیط زیست

برق

استان

صنعت

مسکن

آب

سخنگوی دولت دو مصوبه جلسه هیئت وزیران 
در راستای هوای پاک را تشریح کرد.

علــی بهادری جهرمــی ســخنگوی دولت در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
درخصوص مصوبات اخیــر هیئت وزیران بیان 
کــرد: اصلاح آیین نامه فنــی کنترل و کاهش 
آلودگی هــای موضــوع ماده دو قانــون هوای 
پاک در جلســه دولت تصویب شد؛ بر این مبنا 
موتورسیکلت های  و  اســتانداردهای خودروها 
داخلی و وارداتی مورد بازنگری و سخت گیری 
قرار گرفت تا به ســمت افزایش استاندازدهای 

یورو ۵ و یورو۶ حرکت کنیم.
وی افزود: هم چنین آیین نامه اجرایی مربوط به 
اســقاط خودرو به تصویب رسید و تسهیلات و 

ســازوکارهای لازم برای جایگزین خودروهای 
شخصی و عمومی در نظر گرفته شد.

به گزارش تسنیم؛ سخنگوی دولت عنوان کرد: 
هیئت دولت در این هفته در راســتای حرکت 
به ســوی عادلانه ســازی حقوق هــا مصوبه ای 
داشت؛ در این باره آیین نامه ماموریت سفرهای 
خارجی اصلاح شد و دامنه شمول این آیین نامه 
گســترده تر شــد. کلیه کارکنان شرکت های 
دولتی، نهادها و موسسات عمومی که از بودجه 
عمومی اســتفاده می کنند، ذیل این آیین نامه 
قرار می گیرند. هم چنین هزینه های ســفرهای 
خارجی با ارز پرداخت می شــود اما طبق این 
اصلاح، حق ماموریت به صورت ریالی پرداخت 

می شود.

ســخنگوی صنعت برق با بیان این که مجلس 
شــورای اسلامی لایحه دولت برای تسویه بدهی 
و مطالبات صنعت بــرق را تصویب کرده گفت: 
امکان بخش عمده ای از مطالبات تولیدکنندگان و 
پیمانکاران صنعت برق به زودی تسویه خواهد شد.

مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به ماده ۶ قانون 
حمایت از صنعت بــرق و پرداخت مابه التفاوت 
قیمت تمام شده و تکلیفی برق ادامه داد: دولت 
با پیشنهاد وزارت نیرو لایحه دوفوریتی تخصیص 
۳۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی را به مجلس 
شورای اســلامی ارســال کرد که خوشبختانه 

مجلس شورای اسلامی آن را تصویب کرد.
وی افزود: براین اســاس امکان بخش عمده ای 
از مطالبات تولیدکنندگان و پیمانکاران صنعت 

برق به زودی تسویه خواهد شد.
ســخنگوی صنعت بــرق خاطرنشــان کرد: با 
تصویب نهایی مصوبه مجلس توســط شورای 

نگهبان، سازمان برنامه وبودجه نسبت به انتشار 
اوراق اســناد خزانه اســلامی اقدام خواهد کرد 
و وزارت نیروبخــش قابل توجهــی از مطالبات 
تولیدکنندگان برق، تأمین کنندگان تجهیزات و 
پیمانکاران صنعت برق و نیروگاه های خصوصی 

را پرداخت خواهد کرد.
به گزارش برنا؛ وی با تاکید بر اینکه اسناد خزانه 
اسلامی سررســید دوساله دارد، گفت: پرداخت 
به موقــع مطالبــات نیروگاه هــای خصوصی و 
تولیدکنندگان برق و تأمین کنندگان تجهیزات 
نقش اساسی در حفظ آمادگی نیروگاه ها برای 
تولیــد برق در ســال آینده خواهد داشــت و 
امیدواریم با پرداخت مطالبات نیروگاه های کشور 
بتوان نسبت به اتمام تعمیرات به موقع خود اقدام 
کنند تا بتوانیم دوره اوج بار ســال ۱۴۰۳ را نیز 
همانند دو سال گذشته با تامین برق پایدار برای 

کلیه مشترکان پشت سر بگذاریم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای یزد از افتتاح 
سد مخزنی هرات به عنوان اولین سد استان در 

ایام الله دهه فجر خبر داد.
محمد مهدی جوادیان زاده مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای یــزد در بازدید از مراحل پایانی 
عملیات عمرانی ســد هرات با اعلام این خبر 
گفت: ســد مخزنی هرات با حجم ۲۳ میلیون 
مترمکعب و بــا اعتبار ۹۰۰ میلیــارد تومان 
به عنوان بزرگترین سد اســتان در دهه فجر 
انقلاب اسلامی امســال به بهره برداری خواهد 

رسید.

وی با بیان اینکه ســد هــرات به عنوان اولین 
سد استان و تامین کننده آب مورد نیاز بخش 
کشــاورزی و صنعت منطقه خوانسار و هرات 
اســت، افزود: باتوجه به موقعیت خاص مکانی 
این ســد بین دو اســتان یزد و فارس موضوع 
گردشگری آبی و احداث موزه آب در این سد 

در دستور کار قرار دارد.
به گــزارش ایلنا؛ جوادیان زاده هدف از اجرای 
این پروژه را مهار سیلاب، تامین مطمئن حقابه 
کشاورزی و صنعت شهرســتان خاتم و ایجاد 

پتانسیل گردشگری دانست.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت گفت: ســال 
گذشته ۳۰ شرکت متقلب اقدام به سوءاستفاده 
از نام و نشان یک شرکت تجاری و عرضه کالای 

تقلبی کرده بودند.
محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در گفتگوی تلویزیونی 
با اشــاره به اینکه در فروشگاه های زنجیره ای و 
معتبر در حوزه مواد شــوینده کالاهای معتبر 
و با نام و نشــان اصلی توزیع می شــود، اظهار 
کرد: متاســفانه با وجود اصرار بر صدور فاکتور 
الکترونیکی هنوز هم تعدادی افراد متقلب وجود 

دارند که اقدام به تهیــه و توزیع کالای تقلبی 
می کنند.

وی افزود: ســال گذشته حدود ۳۰ تولیدکننده 
غیرمجــاز اقــدام به جعــل عنــوان و تولید و 
بســته بندی کالا با نام و نشان یک تولیدکننده 
معتبرکرده و کالای بی کیفیت را در بازار توزیع 

کرده بودند!
به گزارش مهر؛ برادران گفت: از فروشــندگان و 
مــردم تقاضا داریم کالای مــورد نیاز خود را از 
نمایندگی ها و فروشگاه های معتبر تهیه کنند تا 

دستخوش فریب متقلبان نشوند.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان این که 
تولید مسکن نامحسوس است، گفت: حذف ارز 

ترجیحی قیمت مسکن را حبابی افزایش داد.
سیدمرتضی حســینی اظهار کرد: شاهد رشد 
ملایم و نامحســوس تولید مسکن در ماه های 
گذشته در بخش مسکن بودیم که چنانچه تداوم 
یابد می تواند نویدبخش خوبی باشد، اگرچه برای 
رسیدن به نقطه مطلوب و کاهش قیمت مسکن 
و جبران فاصله قیمت مســکن با قدرت خرید 

مردم هنوز فاصله زیادی وجود دارد.
وی افــزود: بــه دلیل حــذف ارز ترجیحی که 
در تمامــی کالاها و به ویژه قیمت مســکن اثر 

گذاشت، رشد حبابی مسکن رخ داد.

وی گفت: با توجه به تعهد دولت سیزدهم برای 
احداث ۴ میلیون واحد مســکونی نیاز است تا 
قرارگاه مسکن تشکیل شــود و در این قرارگاه 
وزارت راه و شهرسازی، وزارت جهاد کشاورزی 
برای تامین زمیــن و وزارت صمت برای تامین 
مصالح موردنیاز مســکن، به صورت مشــترک 
عضویت یابند و به تعهد دولت در بخش مسکن 

جامه عمل بپوشانند.
به گزارش تســنیم؛ عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس تصریح کرد: همکاری دســتگاه ها برای 
تولید مسکن مناسب نبوده است و باید در این 
راه، سایر وزارتخانه ها و سازمان ها، همراهی خود 

را با وزارت راه و شهرسازی تقویت کنند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان البرز با 
اشاره به اهمیت صیانت از حریم منابع آبی اعلام 
کرد: امسال ۲۰۰ مورد تصرف غیر قانونی حریم 
و بستر رودخانه های این استان با حکم قضائی 
اعمال قانون شد. داوود نجفیان گفت: این موارد 
شامل ساخت وســاز ویلا، دیوارکشی و تصرف 
غیرمجاز حریم و بستر رودخانه های استان بود 

که اراضی حریم رودخانه ها آزادسازی شد.
وی بیان کرد: هم زمان با فعالیت شــرکت آب 
منطقه ای استان البرز در سال ۱۳۹۰ تاکنون در 
مجموع یک هزار و۲۱۵ مورد تصرف غیرقانونی 
به مساحت ۱۵۰ هکتار در حریم رودخانه های 
این استان با حکم قضائی رفع تصرف شده است.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان البرز 
گفت: ۲۴ بنای دولتی طی سال گذشته تاکنون 

در حریم رودخانه کرج تخریب شده است.
نجفیــان تاکید کــرد: بــا توجه بــه اهمیت 
زیســت محیطی و حیاتی رودخانه ها، هرگونه 
دخل و تصرف غیرقانونی در حریم و بستر این 

منابع آبی ممنوع بوده و متخلفان تحت پیگرد 
قانونی قرار می گیرند. وی اظهار کرد: بیشترین 
تصرف غیرقانونی مربوط به رودخانه کرج بوده 
کــه اقدام لازم بــرای رفع تصــرف اراضی این 

محدوده صورت گرفته است.
نجفیان یادآور شد: از آنجا که رودخانه کرج به 
عنوان منبع آبی تامین کننده بخشی از آب شرب 
اســتان های تهران و البرز محسوب می شود، در 
سال های گذشته شاهد چند مورد نشت سوخت 
از واحدهای تجــاری اطــراف آن بودیم که با 

متخلفان برخورد شد.
به گزارش مهر؛ مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
اســتان البرز گفت: امســال با اهتمام شرکت 
گاز اســتان در گازرسانی به روستاهای حاشیه 
رودخانــه و جــاده کرج - چالوس مشــکلات 
آلایندگی این رودخانــه به مراتب کاهش پیدا 

کرده است.
دو رودخانــه طالقان و کــرج تأمین کننده آب 

شرب استان های البرز، قزوین و تهران هستند.

تصمیمات محیط زیستی دولت برای هوای پاک

اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان جهت تسویه مطالبات صنعت برق

اولین سد استان یزد در دهه فجر به بهره برداری می رسد

وزارت صمت: کالای تقلبی نخرید

رشد تولید مسکن نامحسوس است

۲۰۰ مورد تصرف غیرقانونی حاشیه رودخانه های البرز رفع شد

امضای تفاهم نامه سه جانبه برای توسعه فناوری صنعت برق و انرژی


